
۱- مناقصه گزار: شركت گاز استان خراسان رضوي
۲- موضوع: اجرای شبکه ، خطوط ورودی وخروجی و احداث ايستگاه TBS  خيابان نامجو  (  شماره ۳۷

C بازنگری مشهد ) به روش
۳- شرايط اوليه متقاضيان:

الف- دارا بودن رتبه نفت و گاز از سازمان برنامه و بودجه
ب- دارابودن ظرفيت خالی ارجاع کار

ج – دارابودن گواهينامه تأييد صلاحيت ايمنی از اداره کار و امور اجتماعی و ارايه آن در زمان ارايه پاکات 
پيشنهاد در پاکت ب

د -ثبت نام در سايت www.setadiran.ir  و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي 
۴-  مدت اعتبار پيشنهادها : از تاريخي كه براي تسليم آن در فراخوان ذكر شده تا مدت سه ماه مي 

 بايست معتبر باشد. 
۵-  مبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار: -/۴,۱۰۳,۰۵۰,۰۰۰ ( چهار ميليارد و يکصد و سه 
ميليون و پنجاه  هزار ريال) مي باشد كه مي بايست بر اساس يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين 
معاملات دولتي به شماره۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ و اصلاحات پس از آن تهيه گردد و حتما 
اصل آن قبل ازآخرين مهلت ارائه پيشنهاد قيمت به صورت دستي تحويل دفتر حراست شركت گاز استان 

خراسان رضوي واقع درمشهــد - بلوار خيام – نبش تقاطع ارشاد– طبقه همكف گردد. 
تبصره: مطابق ماده ۲۵  آيين نامه اجرايی قانون حمايت از شرکتها و موسسات دانش بنيان و اصلاحات بعدی 
آن، شرکتها و موسسات دانش بنيان  در صورت شمول ماده مذکور و دارای صلاحيت مورد نياز، شامل تخفيف 

۵۰ درصدی در مبلغ سپرده تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار می باشند.
۶-  مهلت اعلام آمادگي و دريافت اسناد مناقصه: از تاريخ ۰۶/ ۱۴۰۴/۰۳  لغايت ۱۳/ ۱۴۰۴/۰۳           

۷-  آخرين مهلت بارگذاری اسناد و تسليم پيشنهاد قيمت : ساعت ۱۴:۰۰ مورخ  ۲۶/ ۱۴۰۴/۰۳
۸- پيشنهادهاي واصله : در ساعت ۰۹:۰۰ مورخ ۲۷ / ۱۴۰۴/۰۳ در كميسيون مربوطه باز و خوانده مي 
شود و حضور پيشنهاد دهندگان و يا يك نفر نماينده مجاز آنها با همراه داشتن معرفي نامه ممهور به مهر 

شركت در جلسه آزاد است.
۹- يادآور مي گردد كليه مراحل مناقصه از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت (ستاد) به آدرس 

www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.
۱۰- رعايت قانون حداکثراستفاده ازتوان توليدی و خدماتی کشور و حمايت از کالای ايرانی الزامی است وصرفاً 

موسسات و شرکتهای ايرانی ثبت شده در فهرست توانمندی های مندرج درسامانه توانيران مجاز می باشد.
شايان ذكر است دسترسي به متن  اين آگهي، در سايت WWW.nigc-khrz.ir  امكان پذيربوده و در 

صورت  نياز به كسب اطلاعات بيشتر با تلفن: ۳۷۰۷۲۲۰۹-۰۵۱ تماس بگيريد. 

 آگهی  مناقصــه ( عمـومي )  آگهی  مناقصــه ( عمـومي ) 

روابط عمومي شركت گاز استان خراسان رضوي

شناسه آگهى: 1936216

نوبت دوم
شماره فراخوان مناقصه در سامانه ستاد ۲۰۰۴۰۹۲۴۰۹۰۰۰۰۲۰

تاريخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۴/۰۳/۰۶
تاريخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۴/۰۳/۰۷

�ر�� گاز ا�تان ��اسان ر�وی

فراخوان  مناقصه
 خريد، حمل ،نصب وسايل و تجهيزات روشنايی پارک کيو و خيابان

شهدای شرقی    سازمان فضاي سبز شهرداري خرم آباد
شهرداری خرم آباد در نظر دارد مناقصه خريد ،حمل، نصب وسايل و تجهيزات روشنايی پارک کيو و خيابان شهدای شرقی  را به  شرح ذيل از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی 

دولت برگزار نمايد.
شماره مزایده/ مناقصهعنوان مزایده / مناقصهردیف

2040057280000014 مناقصه خرید ،حمل، نصب وسایل و تجهیزات روشنایى پارك کیو1

2040057280000015 مناقصه خرید،حمل، نصب وسایل و تجهیزات روشنایى خیابان شهداى شرقى2
کليه مراحل برگزاری فراخوان از دريافت و تحويل اسناد فراخوان تا بازگشايی پاکتها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت (ستاد) به آدرس www.setadiran.ir انجام 

خواهد شد.
متقاضيان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضويت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دريافت گواهی امضای الکترونيکی (به صورت برخط) برای کليه صاحبان امضای مجاز و مهر 

سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانى:

عنوان معاملهزمان انتشار در سایتمهلت دریافت اسناد فراخوانمهلت ارسال پیشنهاداتزمان بازگشایى پاکت ها

مناقصه خرید هم نصب وسایل و تجهیزات 1404/03/211404/03/201404/03/101404/03/06
روشنایى پارك کیو

 مناقصه خرید هم نصب وسایل و تجهیزات 1404/03/211404/03/201404/03/101404/03/06
روشنایى خیابان شهداى شرقى

                                                   
ضمانت نامه شرکت در مزایده/مناقصه آدرس و اطلاعات تماس شهردارى

نوع و مبلغ تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار: شركت كنندگان در معاملات فوق مي بايست ضمانتنامه بانکی ، به ترتيب معادل ۱۰ درصد و ۵ درصد قيمت پايه را تهيه و يا همين 
مبالغ را به عنوان سپرده به حساب شماره ۱۰۰۱۰۰۱۷۱۴۶۴۰ بانك شهر شعبه خرم آباد واريز و رسيد آن در پاکت الف قرار داده، تا تاريخ مهلت ارسال پيشنهادات تحويل دبيرخانه 

شهرداری مرکزی گردد.
 اطلاعات تماس و آدرس شهرداری : ۳۳۳۲۰۰۱۱-۰۶۶ – خيابان ۱۷ شهريور- شهرداری خرم آباد- امور قراردادها

شرایط عمومى و توضیحات برگزارى مزایده /مناقصه شهردارى
۱-برگزاری مزايده صرفا از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت می باشد و کليه مراحل فرآيند شامل خريد و دريافت اسناد (درصورت وجود هزينه مربوطه)، پرداخت تضمين 

شرکت در معامله (وديعه) ارسال پيشنهاد قيمت و اطلاع از وضعيت برنده بودن معامله گران محترم از اين طريق امکان پذير می باشد.
۲-کليه اطلاعات موارد اجاره شامل مشخصات، شرايط و نحوه اجاره در برد اعلان عمومی سامانه ستاد، قابل مشاهده، بررسی و انتخاب می باشد.

۳-علاقه مندان به شرکت در معامله می بايست جهت ثبت نام و دريافت گواهی الکترونيکی (توکن) با شماره (مرکز پشتيبانی و راهبری ) ۴۱۹۳۴-۰۲۱ تماس حاصل نمايند

شهرداری خرم آباد

 آگهی مناقصه عمومی
شهرداری کرج در نظر دارد برابربودجه مصوب شورای اسلامی شهر، پروژه های مندرج در جدول ذيل را از طريق 

مناقصه عمومی به صورت نقدی به پيمانکاران واجد شرايط واگذار نمايد.

رتبه لازممبلغ سپرده به ریالمبلغ سقف اعتبار به ریالشماره آگهىشرح پروژهردیف

پروژه مرمت لکه گیرى دستى و 1
رتبه 5 راه نقدى200400526500011550,000,000,0002,500,000,000مکانیزه آسفالت سطح  منطقه 9

پروژه تراش و روکش و پخش مکانیزه 2
رتبه 5 راه نقدى200400526500011470,000,000,0003,500,000,000آسفالت سطح منطقه 9

اداره کل حقوقی و امور پيمانها شهرداری کرج

سپرده شرکت در مناقصه به يکی از روش های ذيل ارائه گردد:  ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت  -۱
۹۰ روز اعتبار داشته و قابل تمديد باشد و يا واريز فيش نقدی به مبلغ فوق به حساب ۷۰۰۷۸۶۹۴۸۶۲۳ بانک شهر

۲- برندگان نفر اول و دوم مناقصه هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب ضبط خواهد شد.
۳- مبلغ ۵/۰۰۰/۰۰۰ ريال به عنوان هزينه خريد اسنادبه حساب ۷۰۰۷۸۵۳۱۳۷۹۵  به نام شهرداری کرج از طريق 

سامانه الکترونيک دولت (ستاد ) به آدرس www.setadiran.ir می بايست واريز گردد. 
۴- متقاضيان می توانند از تاريخ انتسار آگهی تا ساعت ۱۳ تاريخ ۱۴۰۴/۰۳/۱۱ جهت خريد اسناد مناقصه به سامانه 

الکترونيک دولت (ستاد) مراجعه نمايند.
۵- شرکت کنندگان می بايست ضمن بارگذاری ضمانت نامه  شرکت در مناقصه در سامانه ستادنسبت به تحويل 
اصل ضمانت نامه تا ساعت ۱۳ تاريخ ۱۴۰۴/۰۳/۲۱ به آدرس کرج- ميدان توحيد- بلوار بلال- دبيرخانه شهرداری 

کرج واقع در طبقه اول اقدام نمايند.
۶- در صورت بروز هر گونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد، ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود.

۷- پيشنهادات رسيده در مورخ ۱۴۰۴/۰۳/۲۵ در کميسيون عالی معاملات شهرداری کرج مطرح و پس از بررسی 
و کنترل برنده مناقصه اعلام خواهد شد.

۸- هزينه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
 جهت کسب اطلاعات بيشتر با شماره تماس تلفن ۳۲۵۴۲۲۷۷-۰۲۶ تماس و يا به سايت www.karaj.ir مراجعه 

نمائيد

 جناب آقای محمد مجدم
نمايندگی محترم روزنامه خريدار در استان خوزستان

از  نموده،   تاثر مصيبت وارده را خدمت شما و خانواده محترمتان تسليت عرض  و  نهايت تأسف  با   
خداوند متعال برای روح پاک آن مرحومه علو درجات  و مغفرت الهی و برای  شما و خانواده محترمتان

روزنامه خريدار   صبر و سلامتی مسئلت می نماييم  

« اناالله و انااليه راجعون»

تعلل ۲ ماهه دولت

ودربنبستتصمیمگیری وارداتخودر
جوانان پشت درهای بسته بانک مرکزی

صفهاهمچنانصفهاهمچنان
طولانیاستطولانیاست

صفحه 7
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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پزشکیان: 
وز روابطتهرانومسقطروزبهر

درحالگسترشاست

 ایران در مسیر تکرار اشتباه ژاپن؟

راهبیبرگشتجمعیتی
در دیدار رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران مطرح شد

تمایلژاپنبرایسرمایهگذاریدرایران

مدیر امور حقوقی و انتظامی سازمان بورس مطرح کرد
ورودسازمانبورسبهبررسیصلاحیت

مدیرانشرکتهایبورسی

صفحه4

صفحه 3

صفحه 4

صفحه 5

صفحه 2

صفحه 2

بایدونبایدهادرانتخابوزیراقتصادجدید
مهدی پازوکی، اقتصاددان   وزیر اقتصاد باید دو ویژگی اساســی داشــته باشد: 
نخست، دانش تخصصی و تســلط بر مبانی نظری علم اقتصاد و دوم، تجربه اجرایی 
در اداره امور اقتصادی کشور. تسلط علمی به اقتصاد شرطی لازم است، چرا که وزیر 
اقتصاد یکی از مهم ترین اعضای کابینه اســت و نقش کلیدی در ساماندهی منابع 

درآمدی دولت، به ویژه در حوزه مالیات، ایفا می کند. 

یادداشت

خدماتسفارشیدرآسمان

صفحه 3

رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر از رایزنی 
با چند بانکی برای اســتفاده از منابع بانکی برای 

احداث نیروگاه های بامی خبر داد.
محســن طرز طلب معاون وزیر نیــرو و رئیس 
ســازمان انرژی هــای تجدیدپذیــر در رابطه 
با اقدامــات انجام شــده برای تســهیلات ویژه 

مشــتریان نیروگاه هــای بامی گفــت: در حال 
مکالمــه با چند بانکــی برای اســتفاده از منابع 
بانکی هستیم.وی ادامه داد: در کنار این موضوع 
ما کمک می کنیم اجناس با قیمــت پایین وارد 
کشــور کرده و یا تجهیزات مورد نیاز را از تولید 
کنندگان خریداری کنیم و در دو سه هفته آینده 

پلتفرم ســامانه طراحی شــده برای شهروندان 
شــرایطی را فراهم کنیم که برای خانه های خود 

تجهیزات خریداری، نصب و استفاده کنند.
به گفتــه طــرز طلب پیــش بینــی می کنیم 
تسهیلات بانکی و امکان استفاده از نیروگاه های 

بامی مورد استقبال شهروندان قرار گیرد.

رایزنیبابانکهابرایاحداثنیروگاههایبامی



دبیر هیئت عالی گزینش کشور:

تفسیرپذیریوعملکردجناحیدرگزینشهاحداقلاست

معاون اول رئیس جمهور:

رشد۸درصدینیازبه۲۰۰میلیارددلارسرمایهگذاریدارد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه2
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بایدونبایدهادرانتخابوزیراقتصادجدید
مهدی پازوکی، اقتصاددان   وزیــر اقتصاد باید دو ویژگی اساســی 
داشته باشد: نخســت، دانش تخصصی و تســلط بر مبانی نظری علم 
اقتصاد و دوم، تجربه اجرایی در اداره امور اقتصادی کشور. تسلط علمی 
به اقتصاد شــرطی لازم اســت، چرا که وزیر اقتصاد یکــی از مهم ترین 
اعضای کابینه است و نقش کلیدی در ساماندهی منابع درآمدی دولت، 
به ویژه در حوزه مالیات، ایفا می کند. سیاســت گذاری در این حوزه باید 
به گونه ای باشــد که مالیات نه تنها مانعی برای تولید و رشد نباشد، بلکه 

خود به عامل رشد اقتصادی تبدیل شود.
وزیر اقتصاد باید با ســاختار اقتصاد کشــور، از جمله نظــام مالیاتی، 
خزانه داری کل و نحــوه تدوین و نظارت بر بودجه، آشــنا باشــد. این 
وزارتخانه مســئولیت نظارت مالی بر اجرای بودجه ســالیانه و مخارج 
برنامه های توسعه را بر عهده دارد. در مقابل، نظارت بر پیشرفت فیزیکی 
پروژه ها بر عهده سازمان برنامه وبودجه است. بنابراین وزیر اقتصاد باید 
با ایجاد شــفافیت در نحوه هزینه کرد منابع، بــه ثبات اقتصادی کمک 
کند؛ ثباتی که یکی از چالش های اصلی اقتصاد ایران است و نرخ تورم، 

مهم ترین شاخص بی ثباتی محسوب می شود.
درآمدهای جاری دولت باید تا حد امکان از محل مالیات تأمین شــود 
و این امر نیازمند سیاســت گذاری هوشمندانه و اســتفاده از تجربیات 
موفق جهانی است. همچنین، مخارج دولت باید شفاف و قابل دسترسی 
برای کارشناسان و مردم باشد؛ به گونه ای که تخصیص بودجه از طریق 

سامانه های رسمی آنلاین وزارت اقتصاد در دسترس عموم قرار گیرد.
از دیگر وظایف وزارت اقتصاد، ســاماندهی شــرکت های دولتی است. 
بسیاری از این شرکت ها زیان ده هستند و برخی از نهادها مانند وزارت 
دفاع، برخلاف وظایف ذاتی خود، وارد فعالیت های اقتصادی شــده اند. 
وزیر اقتصاد باید با اتخاذ سیاســت های شــفاف، شــرکت های دولتی 
را به بخش خصوصــی واقعی واگذار کند و از ایجــاد حیاط خلوت برای 

نهادهای نظامی و شبه دولتی جلوگیری کند.
خصوصی ســازی یکی از ابزارهــای اصلی کاهــش هزینه های دولت 
و افزایش بهره وری اقتصادی اســت. این فرایند باید کاملًا شــفاف و بر 
اساس قیمت گذاری کارشناسی و رقابتی انجام شود. نمونه های ناموفق 
خصوصی سازی در گذشته، مانند ســهام عدالت، که به صورت رایگان 
و بدون برنامه ریزی اصولی توزیع شــد، درس هــای مهمی برای آینده 
دارند. خصوصی ســازی نباید به بهانه حمایت از اقشــار خاص، اموال 

عمومی را در اختیار نهادهای غیرپاسخگو قرار دهد.
وزیر اقتصاد همچنیــن باید نقــش فعالی در جذب ســرمایه گذاری 
خارجی ایفا کند. رســیدن به نرخ رشــد اقتصادی ۸ درصد، مســتلزم 
سرمایه گذاری ســالانه حدود ۱۷۰ میلیارد دلار اســت که نیمی از آن 
باید از منابع خارجی تأمین شود. برای تحقق این هدف، نیاز به مدیرانی 
حرفه ای و مســلط به زبان های بین المللی و اســتانداردهای اقتصادی 
جهانی اســت؛ نه افرادی که حتی توانایی برقراری ارتبــاط ابتدایی با 

سرمایه گذاران خارجی را ندارند.
از سوی دیگر، وزیر اقتصاد باید نسبت به سیاست هایی که از سایر نهادها 
)مانند مجلس، مجمع تشــخیص مصلحت یا ستاد انقلاب فرهنگی( به 
دولت تحمیل می شود و آثار مخرب اقتصادی دارند، هشدار بدهد. یکی 
از اشکالات ســاختاری اقتصاد ایران این است که مسئولان در مواجهه 
با مقامات ارشــد، صرفاً گزارش هایی ارائه می دهند که خوشایند آن ها 
باشــد؛ نه واقع نگرانه. وزیر اقتصاد باید شــجاعت آن را داشته باشد که 

واقعیت ها را صادقانه با رهبر، رئیس جمهور و ملت در میان بگذارد.
در نمونه هــای موفق گذشــته، نظیر برنامــه چهارم توســعه پیش از 
انقلاب و برنامه سوم توســعه در دولت اصلاحات، هماهنگی بین وزارت 
اقتصاد، ســازمان برنامه و بانک مرکزی منجر به موفقیت شد. در دولت 
اصلاحات، با هماهنگی این ســه نهاد، نرخ رشد اقتصادی افزایش، نرخ 
بیکاری کاهش، و نرخ تورم مهار شد. در مقابل، دولت هایی مانند دولت 
نهم و دهم که فاقد تیم اقتصــادی حرفه ای و هماهنــگ بودند، نتایج 

مخربی بر جای گذاشتند.
وزیر اقتصاد نباید تسلیم فشــارها شود. اگر موانع جدی برای اصلاحات 
اقتصادی وجود دارد، باید شجاعانه اســتعفا دهد و دلایل آن را شفاف 
اعــلام کند. همچنیــن، بایــد در جهت بهبــود فضای کســب وکار، 

شفاف سازی، رفع انحصار و تقویت رقابت سالم گام بردارد.
در پایان، یکی از وظایف کلیدی وزیر اقتصــاد، مقابله با نفوذ گروه های 
فشار، رانت خواران، دلالان و نهادهای غیرپاسخ گو در اقتصاد است. اگر 
وزارت اقتصاد بتواند با برنامه ریزی علمی و هماهنگی با دیگر نهادهای 
اقتصادی کشور، سیاســت گذاری هدفمند، شــفاف و کارآمدی را در 

پیش گیرد، می تواند نقش بزرگی در ثبات و رشد اقتصاد ملی ایفا کند.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام :
روحانیتصدایمردماست

رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفــت: روحانیت صدای مردم 
اســت و دولت باید ظرفیت حوزه را بشناسد و حوزه نیز محدودیت های 
دولــت را درک کند.آیــت الله صادق آملــی لاریجانــی رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، در دیدار با حجت الاسلام والمسلمین عماد، 
مشــاور امور روحانیت رئیس جمهور، بر ضرورت طراحی ســاختاری 
پایدار و فرا دولتی بــرای تعامل مؤثر دولت و حوزه هــای علمیه تأکید 
کرد و گفت: روحانیت صدای مردم اســت و دولت باید ظرفیت حوزه را 

بشناسد و حوزه نیز محدودیت های دولت را درک کند.
وی با اشاره به تجربه ادوار گذشــته، نبود انسجام نظری و ضعف ارتباط 
مؤثر میان دولت و حوزه را از دلایل اصلی فراز و نشیب این تعامل دانست 
و افزود: روحانیت باید ضمن حفظ استقلال خود، نقشی فعال در پیوند 
مردم و حاکمیت ایفا کند.آیت الله لاریجانــی تأکید کرد: همان طور که 
روحانیت نمی تواند نســبت به مشــکلات جامعه بی تفاوت باشد، باید 
محدودیت های اجرایی دولــت را نیز درک کند و در بیــان مطالبات، 

رویکردی واقع بینانه و همراه با درک متقابل داشته باشد.
وی اضافه کــرد: انتظار مــی رود روحانیــت در پیگیــری ارزش ها، با 

رویکردی عقلانی و سنجیده وارد مسائل اجتماعی شود.
در پایان، آیت الله لاریجانی با تمجید از اعتدال در رفتار و پیوند مستمر 
حجت الاسلام والمسلمین عماد با حوزه علمیه، ابراز امیدواری کرد که 

زمینه تعامل مؤثر میان دولت و حوزه بیش از پیش تقویت شود.
شایان ذکر است، در ابتدای این دیدار، حجت الاسلام والمسلمین عماد 
گزارشــی از برنامه ها و چالش های پیش روی ارتباط دولت و روحانیت 

ارائه کرد.

قالیبافرئیسمجلسدوازدهمباقیماند
 نماینــدگان مجلس شــورای اســلامی»محمد باقر قالیبــاف« را در 
اجلاسیه دوم مجلس دوازدهم، بار دیگر به عنوان رئیس مجلس شورای 
اسلامی انتخاب کردند. انتخابات هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
در اجلاسیه دوم دوره دوازدهم مجلس، روز سه شنبه) ۶ خردادماه( در 

صحن علنی مجلس برگزار شد.
در رای گیری برای انتخاب رئیس مجلس، محمدباقر قالیباف منتخب 
مردم تهران، ری،شمیرانات، اسلامشــهر و پردیس با ۲۱۹ رای از ۲۷۲ 
آراء ماخوذه برای دومین بار در مجلس دوازدهم به عنوان رئیس مجلس 
انتخاب شــد.همچنین هادی قوامی که نامزد ریاســت مجلس بود، در 
سخنانی کوتاه اعلام کرد به نفع محمدباقر قالیباف که فردی جهادی و 

انقلابی است، از نامزدی ریاست مجلس کنار می رود.
احمدراستینه هفشــجانی نماینده مردم شــهرکرد در مجلس، دیگر 

نامزد انتخابات ریاست مجلس شورای اسلامی بود.

یادداشت

تریبون

رئیس جمهور با اشــاره به تجارت ۲ میلیــارد و ۳۰۰ 
میلیــون دلاری میــان تهران و مســقط، بر توســعه 
و تعمیق روابط دو کشــور تاکید کــرد و گفت: هدف از 
ســفر به عمان، برقراری ارتباطات بهتر و گســترده تر 
با همسایگان اســت و این ارتباطات روز به روز در حال 

گسترش است.
»مسعود پزشــکیان«روز سه شــنبه ۶ خرداد ۱۴۰۴ 
پیش از عزیمت به مســقط پایتخت عمان، گفت: این 
ســفر به دعوت رســمی »هیثم بن طارق آل سعید« 
سلطان عمان انجام خواهد شد، براساس سیاست های 
کلی نظام و رهبر معظم انقلاب، هدف از انجام این سفر 
برقراری ارتباطات عمیق و بهتر با همسایگان از جمله 

عمان است و قرار اســت ارتباطات جمهوری 
اســلامی ایران در تمام زمینه های سیاسی، 
اقتصــادی، فرهنگــی، علمــی و اجتماعی 

گسترش یابد.
رئیس جمهور افزود: تقویــت صلح و آرامش 
در منطقه و مقابله بــا جنایاتی که در غزه در 
حال وقوع اســت از محورهای قابل پیگیری 

در این سفر است و قرار است به زبان و نگاه مشترکی در 
این زمینه دست یابیم.

 کشــورهای منطقه باید دست به دســت هم دهند و 
اعتراض خود نســبت به رفتارهــای جنایتکارانه رژیم 
صهیونیســتی که از سوی هیچ انســانی پذیرفته شده 

نیســت را در مجامع بین المللــی منعکس 
کنند.وی ادامه داد: با کشور عمان نزدیک به 
۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار تجارت داریم 
که روز به روز ایــن ارتباطات در حال افزایش 
است و قرار اســت در این ســفر موضوعاتی 
در زمینه راه، کشــتیرانی، تجارت و ارتباط 
نزدیک تر اســتانداران مورد بحثت و تبادل 

نظر قرار گیرد.
پزشکیان با اشاره به همراهی رئیس اتاق بازرگانی ایران 
در این ســفر، اظهار داشت: انشــالله بتوانیم ارتباطات 
میان دو کشور را صمیمی تر و عمیق تر از گذشته برقرار 

کنیم و به دستاوردهای مهمی دست یابیم.

 رئیس جمهور ظهرروز سه شــنبه ۶ خــرداد ۱۴۰۴ به 
منظور انجام ســفری ۲ روزه و به دعوت رسمی »هیثم 
بن طــارق آل ســعید« پادشــاه عمان عازم مســقط 

پایتخت این کشور شد.
مســقط پایتخت عمــان دهمین مقصد ســفرهای 
قامــت  در  پزشــکیان«  »مســعود  بین المللــی 
رئیس جمهــور ایران اســلامی اســت؛ وی تاکنون به 
کشورهای عراق، آمریکا، قطر، ترکمنستان، روسیه )۲ 
سفر(، تاجیکســتان، مصر و جمهوری آذربایجان سفر 
کرده است که این سفرها بیشــتر در چارچوب تقویت 
سیاست همســایگی، تعامل متوازن و توسعه و تقویت 

همکاری های منطقه ای و بین المللی تعریف می شود.

یک کانال عبری اختلافات بین ترامپ و نتانیاهو درباره 
ایران را فاش کرد، در حالی که ترامپ به دنبال راه حلی 
دیپلماتیک اســت و نتانیاهو موضع سختگیرانه ای در 

خصوص برنامه هسته ای ایران دارد.
 کانال ۱۲ عبری روز دوشــنبه فاش کرد که در جریان 
تماس تلفنی اخیر بین »بنیامین نتانیاهو«، نخســت 
وزیر رژیم صهیونیســتی و »دونالــد ترامپ«، رئیس 

جمهور آمریکا، اختلافات اساسی پدیدار شد. 
این شبکه اســرائیلی گزارش داد: »اختلافات اساسی 

بین دو طــرف در رابطه با موضــوع ایران به 
وجود آمــده اســت«.ترامپ در طــول این 
تماس به نتانیاهو توضیح داد که »می خواهد 
راه حل دیپلماتیک با ایران را پیش ببرد، برای 
دســتیابی به یک توافق خوب کــه نیازهای 
امنیتی اســرائیل را تضمین کند و همچنین 
به اهداف واشــنگتن دســت یابد«، حتی در 

شرایطی که نتانیاهو لفاظی سخت گیرانه تری در قبال 
تهران دارد. در این زمینه وزیــر امنیت داخلی آمریکا 

خبر داد که با نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
درباره مذاکرات با ایران و لزوم پیشبرد مثبت 
مذاکرات واشــنگتن با تهران گفت وگو کرده 
است.»کریســتی نوم«، وزیر امنیت داخلی 
آمریکا شنبه پس از دیدار با نتانیاهو گفت که 
رئیس جمهور ترامــپ »وی را به طور خاص 
فرســتاد تا با نتانیاهو در مورد چگونگی روند 
مذاکرات ایران و آمریکا صحبت کنــد« و اینکه چقدر 
مهم است که »ما متحد بمانیم و اجازه دهیم این روند 

پیش برود«.طبق گزارش میدل ایست نیوز، کریستی 
نوم که به اراضی اشــغالی ســفر و با بنیامین نتانیاهو 

دیدار کرده است به جزئیات این دیدار اشاره نمود.
نوم در این باره بیان کرد: مــن با نتانیاهو گفت وگوهای 

صریحی در خصوص ایران داشتم.
این مقــام آمریکایی اشــاره کرد که حامــل پیامی به 
نتانیاهو مبنی بــر اهمیت اتحاد واشــنگتن و تل آویو 
اســت و اینکه بگذارد مذاکرات با ایران در جهت مثبت 

پیش برود.

رئیسجمهوری

بینالملل

خریدار  دبیر هیئت عالی گزینش کشور 
گفت: ساختار هیئت عالی گزینش کشور 
امکان تفســیرپذیری ]و عملکرد جناحی 
در گزینش افراد[ را به حداقل رســانده و 
این ســاختار فراقوه ای در نظر گرفته شده 

است.
محمد شــهاب جلیلوند دبیــر هیئت عالی 
گزینش کشور در خصوص نحوه گزینش ها 
در آموزش و پــرورش اظهار کــرد: اتفاقی 
که در گذشــته رخ داد این بود که سه برابر 
ظرفیت وارد دوره گزینشی شدند و دو سوم 
افراد رد می شــدند و این بــه معنای وجود 
ضعف های جدی و کاهش سرمایه اجتماعی 
بود، در عین حال که منتج به شایسته گزینه 
نمی شــد. در حالی که چه بســا افرادی که 
صلاحیت های علمی قابل توجهی داشتند، 
به خاطر مبانی گزینشــی ممکن بود مورد 
رد قرار بگیرنــد که این مســئله واقعاً قابل 
پذیــرش نه برای خــود داوطلــب و نه عام 

جامعه بود.
دبیر هیئت عالی گزینش بیان کرد: اتفاقی 
که در ایــن دولت رخ داد این بــود که اولاً از 

این بــه بعــد از مرحله آزمونی که توســط 
سازمان ســنجش آموزش کشــور برگزار 
می شود، ]افرادی که[ وارد فرایند گزینشی 
می شــوند، ]به جای ســه برابــر ظرفیت 
پذیرش[ بین یک تا نهایتاً ۱.۲ برابر ظرفیت 
هســتند، لذا طبیعتاً یک برابــر ظرفیت از 
همان نمره هــای اول آزمون علمی وارد دور 
گزینش می شوند و اگر احیاناً کسی شرایط 
لازم را نداشت، از ســایر نمرات پایین تر به 
ترتیــب اولویــت جایگزین می شــود. این 
فرایند طبیعتــاً منجر به شایســته گزینی 

خواهد شد.

8 هزار نفر قبلًا رد شده با بررسی 
دوباره جذب آموزش پرورش شدند

وی تأکید کــرد: نکته دوم، همــان تأکید 
و فرمایش حضرت آقاســت کــه اخیراً هم 
در دیدار با معلمان مــورد توجه قرار دادند. 
ضوابط و معیارهای خوبــی در زمان دولت 
شهید رئیسی نوشته شــده بود، اما مشکل 
این بود که در دولت قبل، متأســفانه اجرا 
نشد. در دولت جدید، این ضوابط و معیارها 

اجرا شــد و مبتنی بر همیــن معیارهای 
بســیار دقیق و عالمانه، قریب به هفت الی 
هشــت هزار پرونده از افرادی که پیش تر 
امتیاز لازم را کسب نکرده بودند، بررسی و 
امتیازهای لازم را کسب کرده، تأیید شدند 
و آنــان وارد مجموعه آمــوزش و پرورش 
شــدند که به نظر من اتفاق بســیار مثبتی 
بود و مشــاهده بازخوردهای مثبتی از این 

فرایند بودیم.
دبیر هیئــت عالــی گزینش در پاســخ به 
ســوالی در خصوص آنکــه چنانچه افرادی 

در آزمون قبول نشــوند آیا امکان شــرکت 
در آزمون های بعدی را دارند یا خیر، گفت: 
این صراحــت قانون گزینش اســت که رد 
صلاحیت در یک مرحلــه و در یک آزمون، 
موجب رد صلاحیــت در آزمون دیگر، حتی 
در همــان مجموعه و دســتگاه هم نخواهد 
شد. این قانون است و هیچ منعی برای ورود 
مجدد افراد به دولت و دستگاه های دولتی و 

فرایند گزینش وجود ندارد.

ساختار گزینش کشور فراقوه ای است
جلیلوند در پاســخ به پرسش دیگر خبرنگار 
مهر، در رابطه با تفسیر پذیر بودن یا نبودن 
آئین نامه های گزینــش افراد به گونه ای که 
یک نفــر در دو دولت مختلــف رد یا قبول 
نشود، اظهار داشت: ســاختار هیئت عالی 
گزینش کشــور امکان این تفسیرپذیری را 
به حداقل رسانده است. ســاختار گزینش 
کشور ســاختاری فراقوه ای در نظر گرفته 
شده است. هرچند درست است که ریاست 
آن با رئیس جمهور و یا فردی که از ســوی 
رئیس قوه اجرایی کشور تنفیذ اختیار شود، 

اســت، لیکن در عین حال یکی از معاونین 
رئیس قوه قضائیه به عنوان نماینده قوه و نیز 
دو نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
در جلســات حضور دارند، لذا این ساختار 
فراقــوه ای موجب می شــود که ســلایق و 
نظــرات حزبی جناحی و یا دولت مســتقر، 
به هیچ عنــوان در فراینــد ضابطه گذاری 
گزینش اثرگــذار نخواهد بــود و به همین 
دلیل ضوابــط و معیارهایی که در دوره های 
مختلف نوشته شده اســت و همواره مورد 

دفاع بودند.

ضوابط استخدامی دولت شهید 
رئیسی را اجرا کردیم

وی در پایان تاکیــد کرد: امروز بــا افتخار 
اعلام می کنم که دولــت چهاردهم، ضوابط 
و معیارهایی را برای اولیــن بار اجرا کرد که 
در دولت ســیزدهم تدوین شــده بود. اگر 
نگاه، جناحی و سلیقه ای بود، طبیعتاً چنین 
اتفاقی نمی افتاد، اما ما بــا افتخار این اقدام 
را انجام دادیــم و به نظر من، ایــن روند به 

گزینشی خردمندانه منتهی شد.

پزشکیان:روابطتهرانومسقطروزبهروزدرحالگسترشاست

پیامترامپبهنتانیاهو:بگذارمذاکراتباایراندرجهتمثبتپیشبرود

خریدار  معــاون اول رئیس جمهور گفت: 
باید رشــد ۸درصدی را محقــق کنیم اما 
برای این کار به ۱۵۰ تــا ۲۰۰ میلیارد دلار 
سرمایه گذاری نیاز اســت، که اگرچه منابع 
داخلــی در این زمینه کارســاز اســت اما 
نمی توانیم خودمــان را به منابــع داخلی 

محدود کنیم.
محمدرضا عارف معــاون اول رئیس جمهور 
در دیدار با مجمع نمایندگان استان گیلان 
پس از شــنیدن مشــکلات و راه حل های 
ارائه شده از ســوی اســتاندار و نمایندگان 
اســتان گفت: در دولت چهاردهــم آماده 
همکاری بــرای کمک به حل مشــکلات و 

چالش های بیان شده هستیم. 
وی با بیان اینکه ســانتی متر به سانتی متر 
ســرزمین گیلان ارزشــی غیرقابل وصف 
دارد، گفت: استان های شــمالی و از جمله 
گیلان از ابتدای انقلاب از اولویت های کشور 
بود ه اند اما متأســفانه به دلایل مختلف، این 
اســتان آن گونه که انتظار می رفت توسعه 
پیدا نکرد که باید با تــلاش و برنامه ریزی و 
دعــوت از بخــش خصوصی، گیــلان را به 

جایگاه شایسته اش برسانیم.
معاون اول رئیس جمهور با اشــاره اهمیت 
راهبردی اســتان گیلان در مســیر اتصال 
ایران به منطقه اوراســیا گفــت: مرزهای 
شمالی کشــور به  ویژه این اســتان برای ما 
اهمیت بســیار زیادی دارد؛ چرا که تجارت 
با منطقه اوراســیا عمدتاً از این مسیر انجام 

می شود.
عارف بــا تأکید بــر اهمیــت کریدورهای 
عبــوری از گیــلان به عنوان شــاهراه های 
اصلی ارتباط با اوراســیا افزود: این مسیرها 
برای آینــده تجــاری و ترانزیتی کشــور 
تعیین کننده انــد و باید در اولویت توســعه 

قرار گیرند.
وی همچنین با انتقــاد از تداوم چالش های 
زیســت محیطی گیلان و مازندران گفت: 
مسئله فاضلاب و پســماند بعد از چند دهه 
همچنان حل نشده باقی مانده است و اکنون 

باید برای رفع آنها چاره اندیشی کرد.
معاون اول رئیس جمهــور در ادامه با توجه 
به ویژگی های خاص اســتان گیلان گفت: 
ما معتقدیم که کشــاورزی، گردشــگری و 
صنعت باید پیشانی پیشرفت استان باشند، 
البته منظور از صنعت، صنایع بدون آلودگی 
خصوصاً در حوزه آی تی و صنایع پیشــرفته 
و نوین اســت که با توجه به نخبگان استانی 
و ظرفیــت بالایی که در ایــن زمینه در این 
استان وجود دارد، دست یافتن به آن دشوار 

نیست.
عارف با یادآوری فرصت های طلایی ای که 
برای رشد استان وجود داشــته اما از آن ها 
غفلت شــده اســت، اضافه کرد: متاسفانه 
آن گونــه کــه انتظــار مــی رود در زمینه 
گردشــگری کار نکرده ایم، بــا  آلوده کردن 
محیط زیســت منظره زیبــای طبیعت را 
از بیــن برده ایــم، در بخش کشــاورزی با 
آنکه اســتان از نظر برنج زبانزد دنیاست اما 
به دلیل آنکه در دهه هــای ابتدایی انقلاب 

جلوی تقســیم زمین ها گرفته نشد، حالا با 
این مسئله مواجه هســتیم که با نیم هکتار 
یک خانواده باید مخارج خود را تأمین کند 
که کاری بســیار سخت و نشــدنی است و 
همه اینها موانعی هســتند که با آنها روبه رو 

هستیم.
وی افزود: نتیجه بی توجهی به این اســتان، 
همین مشــکلاتی اســت که در جنگل ها و 
منابع طبیعی شاهد آن هستیم، در حالی که 
ما در دولت چهاردهم باید به ســمت آن نوع 
از گردشگری، کشاورزی و صنایع  های تک 
برویم که آلوده کننده محیط زیست نیستند 
و این نوع از صنعت با توجه به حضور نخبگان 
و چهره های برجســته بین المللــی در این 
اســتان، می تواند به یک مزیت مهم تبدیل 
شود البته باید در این زمینه ها برنامه ریزی 
کرد و ما هم به عنوان دولــت در هر کجا که 

لازم باشد در خدمت شما هستیم.
معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: راهبرد 
دولت وفاق، گســترش مشــارکت بخش 

خصوصی است و این اولویت ماست، اگرچه 
در دهه های ۶۰ و ۷۰ در زمینه حضور بخش 
خصوصی با مشکل روبه رو بودیم اما با ابلاغ 
سیاست های کلی اصل ۴۴ شرایط در زمینه 
بخش خصوصی بســیار تغییر کرده است و 
مقام معظم رهبری در ســخنان خود به این 
موضوع تأکید کردند کــه بخش خصوصی 
باشــد و جایی که بخش خصوصی نتوانست 

وارد شود، دولت به میدان بیاید.
عــارف گفــت: بــا بخــش خصوصــی با 
ســازوکارهای صحیــح توافــق کنیــد تا 
پــای کار بیایند، مــا نمی توانیــم از اهداف 
برنامه هفتــم کوتاه بیاییم، مــا نمی توانیم 
سند چشم انداز ۲۰ســاله را نادیده بگیریم، 
ما باید رشد هشــت درصدی را محقق کنیم 
اما برای ایــن کار به ۱۵۰ تــا ۲۰۰ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری نیاز اســت، که اگرچه 
منابع داخلی در این زمینه کارســاز اســت 
اما نمی توانیم خودمان را بــه منابع داخلی 

محدود کنیم.

وی در ادامه خطاب به استاندار و نمایندگان 
اســتان افزود: راهبــرد کلی ما این اســت 
که به اســتانداران و خصوصاً اســتانداران 
استان های مرزی اختیارات لازم داده شود، 
این اختیــارات البته تنها بــرای مبادلات 
مرزی نیســت، بلکه حتی اختیار تجارت و 
بازرگانی با کشــورهای همســایه هم داده 
خواهد شد، در مورد استان گیلان، اوراسیا 
از جمله مناطقی است که در حوزه فعالیت 

شماست.
معاون اول رئیس جمهور بر مشارکت بخش 
خصوصی در توســعه گیلان نیز تأکید کرد 
و گفت: در هر جایی که ســرمایه گذار آماده 
ورود باشد، دولت حمایت کامل خواهد کرد،  
اگر با بخش خصوصی توافــق کنید، ما هم 

کمک می کنیم.
عــارف هم چنین در زمینه رفع مشــکلات 
زیســت محیطی مربوط بــه فاضلاب های 
صنعتی و خانگی و زباله و پســماند استان، 
گفت: در این موارد همــه باید با جدیت کار 

کنیم تا این مشکلات رفع شود.
در ابتدای این جلسه، استاندار و نمایندگان 
اســتان به چالش های پیــشِ روی گیلان و 
خصوصاً در مورد مخاطرات زیست محیطی 
مربوط به آلودگی آب   تالاب ها ، رودخانه ها 
فاضلاب  هــای  ورود  به دلیــل  دریــا  و 
صنعتی و خانگی به آب هــای جاری و نبود 
تصفیه خانه های مورد نیاز، مشــکلات دفن 
غیربهداشــتی پســماند و زباله  خصوصاً در 
زمان اوج ســفر به اســتان، راه آهن رشت ـ 
آســتارا، معضلات برنجکاران و کشاورزان 
اســتان، کمبود هتل و بیمارستان، قطعی 
برق در فصــل نشــاء، کمبــود آزاد راه و... 
پرداختنــد.در ایــن جلســه، همچنیــن 
فرصت های اقتصادی برتر اســتان توسط 
حاضــران تشــریح شــد و از معــاون اول 
رئیس جمهور برای شکوفایی این فرصت ها 
و رفع موانع سرمایه گذاری در حوزه تولید و 
خصوصاً در زمینه گردشــگری و کشاورزی 

درخواست همکاری شد.
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تغییرقیمتناندرحالبررسیاست
رئیس اتحادیه صنف نانوایان ســنگکی تهران در خصوص تغییر قیمت 
نان های سنتی گفت: هنوز در این مورد تصمیم گیری نشده و موضوع در 

حال بررسی است و نتایج به زودی اعلام می شود.
 امسال افزایش نرخ کالاهای اساســی در حال رقابت با یکدیگر هستند. 
نان قوت قالب ایرانیان بوده و بیش از ۴۰ درصــد از کالری روزانه آنها را 
تأمین می کند.دولت آرد یارانه ای نانوایی های ســنتی اعم از سنگک، 
بربری، تافتــون و لواش را تأمیــن می کند که هزینه زیــادی برای قوه 
مجریه دارد اما این امر یک روند معمول در تمام کشــورها بوده و حتی 
در آمریکا هم دولت برای اقلام اساســی و روزانه مردم یارانه می پردازد.

ماکارونی و نان های حجیم و صنعتی بــا افزایش قیمت آرد آنها و حذف 
یارانه آرد دریافتی آنها افزایش یافته و این امر نیز از سوی نانوایان سنتی 
هم در حال پیگیری است.بنا بر گفته برخی مسئولان امر دستورالعمل 
تغییر قیمت نان باید از سوی ســتاد تنظیم بازار تدوین شود و هنوز در 

این خصوص تغییری اعمال نشده است.
محمد سلیمانی، رئیس اتحادیه صنف نانوایان سنگکی تهران در پاسخ 
به پرسش خبرنگار مهر در خصوص تغییر قیمت نان های سنتی گفت: 

هنوز تصمیم گیری نشده و موضوع در حال بررسی است.

 
 وعده  کاهش قیمت بلیت هواپیما

خدماتسفارشیدرآسمان
آن طور که ســازمان هواپیمایی کشــوری وعده داده، قرار است بلیت 
پروازها بــر مبنای اســتفاده از خدمات از جمله کترینــگ، اضافه بار و 
انتخاب صندلی و... تعیین شود. بر این اســاس، قرار شده که نرخ بلیت 

هواپیما هم در راستای کاهش اصلاح شود.
 سازمان هواپیمایی کشــوری به تازگی اعلام کرده که خبرهای خوبی 
برای مســافران هوایی در راه اســت و قرار شــده که نرخ بلیت هواپیما 
اصلاح شود.در حقیقت گفته می شــود این اصلاح نرخ بلیت هواپیما در 
راستای کاهش بوده و مسافران براســاس خدمات می توانند هزینه را 
کنترل کنند.به بیان روشن تر قرار اســت اینگونه برنامه ریزی شود که 
در پرواز مســافران حق انتخاب خدماتی که می خواهند دریافت کنند 
یا نکنند را داشته باشند. اگر کســی باری دارد یا می خواهد از کترینگ 
داخل هواپیما اســتفاده کند، هزینه آن را بپردازد و در مقابل کسی که 
نمی خواهد از خدمات استفاده کند نرخ بلیتش بدون خدمات محاسبه 
شــود.اما در حال حاضر خرید بلیت چگونه اســت و آیا مسافران امکان 

این را دارند که خدمات را به صورت جداگانه خریداری کنند؟
براســاس آنچه در ســایت های فروش بلیت هواپیما مشاهده می شود 
هزینه خدماتی مانند وعــده غذایی و میزان بار بــر روی قیمت نهایی 
بلیت حساب شده و مســافران می توانند نسبت به خرید آن اقدام کنند 
ولی امکان تغییری در آن وجود نــدارد. یعنی این امکان وجود ندارد که 
مســافران وعده غذایی را انتخاب یا حذف کند یا مثلا نوع آن را تعیین 
کند. یا همچنین امکان انتخاب اضافه بار نیــز وجود ندارد و تنها گزینه 
موجود در برخــی شــرکت های هواپیمایی و البتــه در برخی پروازها 

انتخاب صندلی با دریافت هزینه بیشتر از مسافر است.

آن طور که برخی از شــرکت های هواپیمایی به ایســنا اعلام کردند در 
حال حاضر آمادگی لازم برای ارائه خدمات جداگانه مانند انتخاب نوع 
غذا، صندلی و اضافه بار برای مسافران وجود دارد ولی هنوز این موضوع 
عملیاتی نشده  است و در حال حاضر مسافران نمی توانند به صورت کلی 

خدمات جداگانه ای خریداری و برخی از خدمات را حذف کنند.
البته در دنیا نیز شــرکت های low cost carries "شرکت هواپیمایی 
کم هزینه یا ارزان قیمت"وجود دارد. شــرکت  هواپیمایی ارزان قیمت، 
خدمات سنتی را که معمولاً به عنوان بخشی از کرایه گنجانده می شود، 
ارائه نمی کند. این شــرکت ها قیمــت  بلیت را برای مســافران کاهش 
می دهند اما ضررها را با پرداخت هزینه هــای اضافی مانند غذا، اولویت 

سوار شدن، تخصیص صندلی و چمدان جبران می کنند.

قیمتبلیتاربعینچگونهخواهدبود؟
 سرپرســت معاونت حمل ونقل وزارت راه و شهرســازی، درخصوص 
تعیین نرخ بلیت ســفرهای اربعین در شــقوق مختلــف حمل و نقل 

زمینی، ریلی و هوایی توضیح داد.
مهران قربانی روز سه شــنبه در خاتمه جلســه کمیته حمــل و نقل و 
سوخت با محوریت برنامه ریزی برای ســتاد اربعین حسینی در جمع 
خبرنگاران افزود: پیش بینی می شــود امسال رشــد ۱۵ درصدی در 
تعداد زوار اربعین داشته باشیم.وی با اشاره به تجربیات خوب سال های 
گذشــته در موضوع اربعین و ریل گذاریی های خوب انجام شــده، ابراز 
امیدواری کرد امســال بتوانیم خدمات بهتر و متفاوت تری به زوار ارائه 
دهیم.قربانی ادامه داد: برای اربعین امســال پیش فروش بلیت در همه 
شــقوق حمل و نقل زمینی، ریلی، هوایی و دریایی خواهیم داشت که از 

بیستم تیر ماه آغاز خواهد شد.
وی در خصوص قیمــت بلیت ها، خاطرنشــان کرد: نــرخ بلیت برای 
اتوبوس ها مشــابه الگوی ســال قبل و بر مبنای تردد »یک سر خالی« 
اتوبوس ها خواهد بود با این حال در بخش ریلی مقرر شد قیمت ها ثابت 
بماند و افزایش نداشــته باشیم.سرپرســت معاونت حمل و نقل وزارت 
راه و شهرســازی افزود: در حمل و نقل هوایی سیاست بر این است که 

حداقل هزینه ها را تعیین نرخ بلیت ها داشته باشیم.
وی ادامه داد: امســال میز خدمت در فرودگاه ها شــکل خواهد گرفت، 
فروش چارتــری بلیت نخواهیم داشــت، بلیت به اســم افــراد صادر 
می شود و علاوه بر این ، در ستاد وزارتخانه اداره کل بازرسی وزارت راه و 
شهرسازی یک بسته کنترلی مناسب به منظور کنترل قیمت بلیت های 
هوایی، دریایی، ریلی و جاده ای و کنترل ویژه روی عملکرد شرکت ها و 

خدمات همه دست اندرکاران خواهد داشت.
قربانی تاکید کرد: در سفرهای هوایی، نرخ ها مبتنی بر جمیع پارامترها 
تعیین خواهد شــد اما تاکید وزیر راه شهرســازی این اســت که تا حد 

ممکن رعایت حال زوار توسط شرکت ها انجام شود.
این مقام مســئول خاطرنشــان کرد: در خصوص راه هــای منتهی به 
پایانه های مرزی مقرر شد زیرســاخت ها بهتر و مناسب تر شود و در این 
زمینه اولویت ها و گلوگاه های مســیر توسط شــرکت ساخت و توسعه 

زیرساخت های حمل و نقل کشور در دو ماه آینده مشخص شود.
وی گفت: در موضوعــات ایمنی، عبور و مــرور و دوربین های نظارتی، 
امسال شرایط مناسب تری را در جاده های منتهی به این مسیر خواهیم 
داشت.سرپرســت معاونت حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی با اشاره 
به پیش بینی های هواشناســی که مبنی بر تابستان گرم تری نسبت به 
سال های گذشته اســت، ادامه داد: در این زمینه تدابیر ویژه ای از جمله 
ایجاد مهپاش، سیستم ســرمایش، ســایبان و غیره به ویژه در مرزها 

اندیشیده شده است.

بازار

خریدار  پیــری جمعیــت بــه یکی از 
بزرگ ترین چالش های اقتصاد ایران تبدیل 
شده است؛ پدیده ای که نه تنها ساختار بازار 
کار و نظام تأمین اجتماعی را تحت فشــار 
قرار می دهد، بلکه در بلندمــدت می تواند 
رشد اقتصادی کشــور را به شــدت کند و 

بدهی های عمومی را افزایش دهد.
 در سال های اخیر، »پیری جمعیت« به یکی 
از جدی ترین چالش های پیشِ روی اقتصاد 
ایران بدل شده اســت. کاهش نرخ باروری، 
افت رشــد جمعیت و افزایش میانگین سنی 
کشــور، زنگ خطری اســت که پیامدهای 
آن تنها به حوزه جمعیت شناســی محدود 
نمی شود، بلکه ابعاد گســترده ای از ساختار 
اقتصادی، بازار کار، نظام بازنشستگی، تأمین 
اجتماعی و بهره وری ملــی را نیز تحت تأثیر 
قرار می دهد.مطابق آمار رســمی، ایران در 
حال ورود به مرحله »گذار جمعیتی« است؛ 
دوره ای که در آن، نســبت جمعیت سالمند 
به جمعیت فعال اقتصادی به سرعت افزایش 
می یابــد. کارشناســان هشــدار می دهند 
که در صــورت تداوم روند فعلــی، نه تنها بار 
مالی دولت برای تأمیــن خدمات اجتماعی 
ســنگین تر خواهد شــد، بلکه بــا کاهش 
نیروی کار جــوان و مولد، توان رقابت پذیری 
اقتصاد ملی نیــز تضعیف می شــود،این در 
حالی است که بخش هایی از نظام سلامت و 
سیاســت گذاری اجتماعی کشور، همچنان 
تحت تأثیر سیاســت های دهه های گذشته 
و با ذهنیت کنتــرل جمعیت عمل می کنند. 
گزارش پیش رِو به بررســی میدانی و روایتی 
از تجربیــات می پردازد که نشــان می دهد 
چگونه سیاســت های جمعیتی سابق، هنوز 
در لایه هایی از سیســتم اداری و بهداشتی 
کشــور تداوم یافته و مانــع از تحقق اهداف 
جدید جمعیتی شــده اســت.این گزارش 
که بخش هایی از آن برگرفته از مســتند راه 
بی بازگشــت است، به بررســی اقتصاد ژاپن 
می پــردازد و عنــوان می کند کــه کاهش 
جمعیت چگونه ژاپن را به بدهکارترین کشور 
دنیا تبدیل کرده اســت به طوری که هزینه 
نگه داری از نســل پیر به دوش نسل کارآمد 
کنونی افتاده اســت، اتفاقی وحشتناک که 
اگر هم اکنون برای آن تدبیر نشــود در سی 

سال آینده در ایران هم اتفاق خواهد افتاد.
ژاپن، کشوری که روزگاری به عنوان پیشتاز 
فناوری در جهان شــناخته می شد، امروز با 
بحرانی روبه روســت که پایه هــای اقتصاد 

قدرتمندش را لرزان کرده اســت. اقتصادی 
با حجم ۵ تریلیون دلار کــه زمانی در صدر 
جدول توسعه یافتگی ایســتاده بود، اکنون 
با رکود، بدهی های عظیم و چشــم اندازی 
تاریک دست وپنجه نرم می کند. این کشور 
که در دهه های گذشــته با تکیــه بر صنایع 
خودروســازی، الکترونیک و مراکز تحقیق 
و توســعه پیشــرفته مرزهــای تکنولوژی 
را جابه جــا کــرده بــود، امــروز به عنوان 
بدهکارترین کشور جهان شناخته می شود.

بر اساس گزارش ها، هر شهروند ژاپنی بیش 
از ۷ میلیون یــن بدهکار اســت و کودکی 
که سال آینده متولد شــود، میراثی بالغ بر 
۲۶۰ میلیون تومــان بدهی به دوش خواهد 
داشــت. ژاپن که کمتر از ۲ درصد جمعیت 
جهان را در اختیار دارد، اکنون ۱۰ درصد از 

کل بدهی جهانی را به دوش می کشد.
اما ریشــه این بحران در کجاســت؟ پاسخ 
را بایــد در ســاختار جمعیتی این کشــور 
جســت وجو کرد. ژاپن امروز سالمندترین 
کشــور دنیاســت، با کاهش نــرخ باروری 
از ۲.۱ در ســال ۱۹۷۵ به ۱.۴، این کشــور 
با بحران کاهش نســل روبه رو شــده است. 
روند جایگزینی نســل ها به گونه ای اســت 
که با فوت ۱۰۰ نفر، تنهــا ۷۰ نفر جایگزین 
می شــوند؛ نســلی که خود بعدها تنها ۵۰ 
نفر و ســپس ۳۵ نفر را به جــای می گذارد، 
در صورت تداوم این رونــد، جمعیت ژاپن 

در کمتر از ســه قرن آینده ممکن اســت به 
صفر برســد.افزایش بار مالــی نگهداری از 
سالمندان، فشــار زیادی به دوش نیروهای 
شاغل گذاشته اســت. امروز هر فرد شاغل 
باید علاوه بــر هزینه های خود، بخشــی از 
مخارج یک ســالمند دیگر را نیــز از طریق 
پرداخت مالیات تأمین کند؛ شرایطی که با 
پیری بیشتر جمعیت، بحرانی تر خواهد شد، 
این وضعیــت نه تنها قــدرت رقابت جهانی 
ژاپن در عرصه فناوری را کاهش داده، بلکه 
منجر به از دست رفتن بازارهای بین المللی 
نیز شده است.ژاپن در این مسیر تنها نیست؛ 
بسیاری از کشــورهای توسعه یافته اروپایی 
مانند ایتالیا و اسپانیا، همچنین کشورهایی 
چــون ســنگاپور، تایــوان و مالــزی نیز با 
پدیده ای مشابه دست به گریبان اند، برخی 
حتی برای جبران بدهی ها به فروش اراضی 

و جزایر خود روی آورده اند.
بحرانی کــه امروز ژاپن با آن مواجه اســت، 
زنگ خطری برای سایر کشــورها از جمله 
ایران به شــمار می رود. پیش بینی ها نشان 
می دهد ســاختار جمعیتی ایران در ســال 
۱۴۳۰ شــباهت زیادی بــه وضعیت فعلی 
ژاپن خواهد داشــت. در حالی که ایران در 
دهه هــای گذشــته به ویژه پــس از جنگ 
تحمیلی ۸ســاله بــا کاهش نــرخ باروری 
به عنوان یک راهبرد اقتصادی مواجه بوده، 
امروز این تصمیم بــا چالش های جدیدی 

روبه رو شده اســت، به خلاف برخی ادعاها 
که جمعیت را عاملی برای فقــر می دانند، 
داده هــای بانک جهانی نشــان می دهد که 
هیچ کشــوری با افزایــش جمعیت دچار 
کاهش درآمد نشده اســت، حتی در موارد 
بســیاری، رشد جمعیت با رشــد فناوری و 

تولید ناخالص داخلی همراه بوده است.
مســیر آینده ایــران، بــدون بازنگری در 
سیاســت های جمعیتــی و برنامه ریــزی 
بلندمدت، ممکن اســت تکرار سرنوشــت 
ژاپن باشد؛ سرنوشــتی که در آن فرزندان 
یک ملــت، تنها وارث بدهی های ســنگین 

خواهند بود.
در حالی  که ژاپن امروز با تبعات ســالمندی 
جمعیت مواجه شــده اســت، تجربه ایران 
نیز نشــان می دهد بی توجهی به روندهای 
جمعیتی می توانــد آینده ای پرچالش برای 
یک ملت رقــم بزند. اگرچه در ســال های 
ابتدایی پــس از جنگ تحمیلــی، کنترل 
جمعیت به عنوان راهــکاری منطقی برای 
مدیریــت منابع محــدود کشــور مطرح 
شــد، اما غفلت از رصد روندها و پیامدهای 
بلندمدت این سیاســت ها، ایران را با یکی از 
بزرگ ترین بحران هــای تاریخ خود مواجه 
ساخته اســت: کاهش نرخ رشد جمعیت تا 
آستانۀ خطرناکِ تهدید نسل.در دهه ۱۳۶۰ 
و هم زمان با پایان جنگ، نرخ رشد جمعیت 
ایران به ۳.۹ درصد رسید، اما بخشی از این 

رشد ناشی از موج گسترده مهاجران افغان 
بود که در نتیجۀ جنگ شوروی و افغانستان 
وارد ایران شدند، این اشتباه محاسباتی در 
ارزیابی نرخ رشــد واقعی جمعیت داخلی، 
موجب شد سیاســت گذاران برنامه کاهش 
جمعیت را با شــدت و ســرعتی بی سابقه 
آغاز کنند. با حمایت های مالی، آموزشــی 
و تبلیغاتــی ســازمان ملــل، ایــران وارد 
اجرای یکی از گســترده ترین و موفق ترین 
برنامه هــای کنتــرل جمعیــت در جهان 
شــد.اقلام پیشــگیری از بــارداری به طور 
رایگان توزیع شــد، طرح های عقیم سازی 
حمایت مالی شــدند، و آمــوزش همگانی 
دربــاره مخاطــرات فرزنــدآوری زیاد به 
جریــان افتــاد. در ارزیابی عملکــرد کادر 
درمانی، شاخص هایی مانند تعداد فرزندان 
به دنیاآمــده، میــزان پوشــش روش های 
دائمی و مصرف داروهای ضدبارداری لحاظ 
می شــدند، این در حالی بود که بسیاری از 
کشــورهای پرجمعیت مانند آمریکا، هند و 
حتی چین، یا وارد چنین برنامه هایی نشدند 
یا خیلی زود مسیر خود را تغییر دادند.لازم 
به ذکر اســت؛ هند با وجود جمعیت عظیم 
خود، به واسطه اصلاحات اقتصادی توانست 
از ظرفیت انســانی اش بهره بــرداری کند، 
چین نیز اخیراً سیاســت تنظیم خانواده را 
کنار گذاشته اســت و بانک جهانی صراحتاً 
اعلام کرده اســت که دیگر توصیه ای برای 

کاهش نرخ زاد و ولد به کشورها ندارد.
در ایــران، کاهش نــرخ رشــد جمعیت با 
سرعتی بسیار بیش از آنچه پیش بینی شده 
بود رخ داد. نرخ رشد جمعیت که از ۳.۵ آغاز 
شده بود، به سرعت به کمتر از ۲، سپس ۱.۵ 
و ســرانجام به حدود ۱.۲ ســقوط کرد. در 
ســال ۱۳۶۵، با وجود ۱۰.۵ میلیون زن در 
ســن باروری، حدود ۲.۲ میلیون تولد ثبت 
شد، اما در سال ۱۳۹۰، با وجود افزایش این 
جمعیت به ۲۲ میلیون نفر، موالید به ۱.۳۵ 
میلیــون کاهش یافت، ایــن روند به وضوح 
نشان دهنده شکاف میان ظرفیت باروری و 

واقعیت آماری تولدها در کشور است.
لازم به ذکر اســت تعداد نوزادان متولدشده 
در ســال ۱۴۰۲ به کمترین میزان در تاریخ 
ثبت شــده از ســال ۱۳۴۴ تا کنون رسیده 
اســت، اگرچه این روند جهانی اســت و در 
اکثر کشــورها تعداد متولدین رو به کاهش 
اســت، اما این موضوع زنــگ خطری مهم 

برای اقتصاد ایران است.

رئیس مرکز بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی 
ســازمان امور مالیاتی کشــور از شناســایی کتمان 
درآمد ۱.۲ هزار میلیارد تومانــی در چند واحد صنفی 

طلافروشی در استان خوزستان خبر داد.
شاهین مستوفی رئیس مرکز بازرســی، مبارزه با فرار 
مالیاتی و پولشــویی ســازمان امور مالیاتی کشــور از 
شناســایی کتمان درآمد ۱.۲ هزار میلیارد تومانی در 
چند واحد صنفی طلافروشی در استان خوزستان خبر 
داد و گفت: در مجموع، اوراق تشخیص و مطالبه شامل 
مبلغ ۲۶ میلیارد تومان اصل مالیات و مبلغ ۳۶ میلیارد 
تومان جرایم مالیاتی، بــرای واحدهای صنفی مذکور 

صادر شده است.

بر اســاس اعلام ســازمان امور مالیاتی، وی 
عنوان کرد: با توجه به گزارش مردمی واصله 
در سامانه سوت زنی در خصوص فرار مالیاتی 
چند واحد کســبی در صنف طلا فروشی در 
استان خوزســتان، واحدهای صنفی مذکور 
مورد بازرســی مالیاتی موضوع ماده )۱۸۱( 
قانون مالیات های مســتقیم قــرار گرفت و 

مشخص شد مؤدیان یادشــده که مرتبط با سه شعبه 
یک برند طلا فروشــی در اســتان مزبور بوده اند، برای 
فرار از پرداخت مالیات، از ۱۵ فقره دســتگاه کارتخوان 
به نام پرسنل شاغل در طلافروشــی استفاده کرده اند 
که دستگاه های کارتخوان یادشــده متصل به پرونده 

مالیاتی با شــغل های غیرمرتبــط از جمله 
پوشاک بوده اند.

رئیس مرکز بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و 
پولشویی سازمان امور مالیاتی کشور افزود: 
با بررســی های به عمل آمده احــراز گردید، 
فروش ابرازی و تشــخیصی هر ســه شعبه 
بسیار کمتر از اطلاعات به دست آمده از نرم 
افزار حسابداری و فاکتورهای ایشان در اجرای بازرسی 

مالیاتی انجام شده، می باشد.
رئیس مرکز بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی 
سازمان امور مالیاتی کشور در خصوص میزان مالیات 
و جرایم متعلقه، تصریح کرد: در مجمــوع بالغ بر ۱.۲ 

هزار میلیارد تومان کتمان فروش برای سنوات ۱۳۹۸ 
تا ۱۴۰۲ شناسایی شده است.

مســتوفی اضافه کرد: لذا بر اساس اســناد و مدارک به 
دســت آمده از محل فعالیت مؤدیان مذکــور، اوراق 
تشــخیص و مطالبه مبلــغ ۲۶ میلیــارد تومان اصل 
مالیات و مبلغ ۳۶ میلیارد تومــان جرایم مالیاتی برای 
ســنوات ۱۳۹۸ لغایت ۱۴۰۱ مؤدیان یادشده، صادر 

شده است.
وی خاطرنشــان کرد: اقدامات لازم در راستای وصول 
مالیات متعلقه با رعایــت موازین قانونی، از طریق اداره 
کل امور مالیاتی خوزســتان در حال انجام و پیگیری 

است.

مالیات

شناساییکتماندرآمد۱.۲هزارمیلیاردتومانیطلافروشان

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری خبر داد

ورودبهصنعتهواییباحداقلسرمایه۱۰۰میلیونتومانی
خریــدار   رئیــس ســازمان هواپیمایی 
کشــوری با بیان اینکه با رفع موانع موجود، 
زمینه ورود ســرمایه های خُــرد به صنعت 
هوایی کشور فراهم شده است، گفت: افراد و 
سرمایه گذاران می توانند با سرمایه  حداقل 
از ۱۰۰ میلیــون تومان تا چنــد ده میلیون 
دلار در شــقوق مختلــف ایــن صنعت به 
سرمایه گذاری و فعالیت اقتصادی بپردازند.

حســین پوررفرزانه با اشــاره به نامگذاری 
ســال ۱۴۰۴ بــه »ســرمایه گذاری برای 
تولید« از ســوی رهبر معظم انقلاب افزود: 
به منظور توســعه صنعت هوانوردی کشور 
باید چهار رکن اساســی ناوگان، فرودگاه، 
صنعت پشــتیبان و نیروی انسانی با هم و به 
صورت متوازن رشد و توســعه یابد و در غیر 

این صورت دچار آسیب خواهیم شد.
وی گفت: برای تحقق این مهم، اگر بخواهیم 
به دولــت اتکا کنیــم بــا محدودیت های 
منابع مواجهیــم؛ لذا بایــد بتوانیم با جلب 
مشارکت های مردمی و جذب سرمایه های 
خرد به ســمت اقتصاد مردم پایــه برویم و 

مردم را هر چه بیشتر مشارکت دهیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه 
در این مســیر می توان از اقتصادهای موفق 
جهان الگوبرداری کرد، اظهار داشــت: در 
این اقتصادها از طریق جذب ســرمایه های 
خرد مردم در بورس، بانک ها و صندوق های 
تجمیع ســرمایه اقدام می کننــد، اما این 

موضوع در کشور ما به ویژه در بخش بورس و 
بانک مغفول مانده است.

پور فرزانه ادامــه داد: با توجه بــه اینکه در 
ســال های گذشــته تجربه چندان خوبی 
در بورس نداشــته ایم و همچنین نرخ بهره 
بانکــی در کشــورمان کمتر از نــرخ تورم 
عمومــی اقتصاد اســت، لذا مــردم تمایل 
کمتری به ســرمایه گذاری از این شیوه ها 
دارند. به عبارتی مدل بومی کشــور بر این 
قــرار گرفته که مــردم ترجیــح می دهند 

دارایی های خود را نزد خودشان نگه دارند.
وی با اشــاره به صنعت ساختمان سازی که 
در آن تعدادی افراد از حرفه های مختلف به 
مشــارکت پرداخته و اقدام به ساخت و ساز 
می کنند و پس از آن منافــع و عواید را بین 
خودشان تقسیم می کنند، خاطرنشان کرد: 
ما نیز به دنبال پیاده ســازی این مدل بومی 
برای صنعت هوایی کشــور هستیم و در این 
راستا متناسب با سرمایه های موجود به رفع 
موانع به منظور ورود افراد خواهیم پرداخت.

رئیــس ســازمان هواپیمایی کشــوری به 
شرکت »ترکیش ایر« ترکیه اشاره کرد که 
در سال های گذشته بخش بزرگی از ناوگان 
هوایی خود را از طریــق بورس و صندوق ها 

تامین کرده است.
وی اضافــه کــرد: چنانچه در کشــورمان 
بخواهیــم مانع جلوی پای افــراد بگذاریم، 
ســرمایه ها بخش های زیربنایی اقتصادی 

از جمله صنعت هوانوردی فــرار کرده و به 
سمت سایر بازارهای موازی روانه می شود؛ 
به همین دلیل با به روز رســانی شیوه نامه ها 
به دنبال رفــع موانع هســتیم.معاون وزیر 
راه و شهرسازی خاطرنشــان کرد: مواردی 
همچون جدا شــدن مالک از بهره بردار، از 
جمله این موارد و رفع محدودیت ها اســت؛ 
به عبارتی کســی که مالک هواپیما اســت، 
می تواند بهره بــرداری آن را به ایرلاین های 

مختلف بدهد و رقابت ایجاد کند.
وی خاطرنشــان کرد: همچنین در اقدامی 
دیگر، ســازمان هواپیمایی کشوری در نظر 
دارد شــرایط را به گونه ای فراهــم کند تا 
عملیات خرید و فــروش هواپیما در داخل 
کشــور با ریال انجام شــود تا افراد نگران از 
دست رفتن ارز خود نباشــند و اطمینان به 
ســرمایه گذاری ها تقویت شــود.پورفرزانه 

اضافه کرد: به این ترتیب افراد می توانند در 
مقیاس های مختلــف از جمله هواپیماهای 
ســبک، پهن پیکر، بالگــرد، هواپیماهای 
کوچک زیــر ۱۹ نفر بــرای پروازهای بین 
شــهری و مویرگــی، پهپادهــا و ... از ۱۰۰ 
میلیــون تومان تــا چند ده میلیــون دلار 
در شــقوق مختلف چهارگانه یاد شــده به 

سرمایه گذاری بپردازند.
رئیــس ســازمان هواپیمایــی کشــوری 
همچنین به فراهم شــدن زمینه رفع موانع 
در حوزه های تربیت نیروی انسانی، تامین 
قطعات و تجهیزات و غیره اشاره کرد و اظهار 
داشــت: در هر یک از این زمینه ها شــیوه 
نامه های مربوطه جاری و ساری شده است و 
طی ماه های گذشته انرژی زیادی گذاشتیم 
تا نقاط ضعف موجــود را رفع کنیم و قوانین 

دست و پاگیر را از سر راه برداریم.
وی خاطرنشــان کرد: شــب عید امســال 
نخستین قرارداد ســه جانبه بین متقاضی، 
مجری و ســرمایه گذار برای تعمیر قطعات 
موتور هواپیما به امضا رسید و مشابه همین 
قرارداد ســه جانبه برای ســاخت قطعات 

موتور نیز استارت خورده است.
پورفرزانه از ایجاد مرکز »اقتصاد دانش بنیان 
و مقابله با تحریم« در ســازمان هواپیمایی 
کشــوری خبر داد کــه وظیفــه حمایت از 
شــرکت های طــراح، ســازنده، تعمیرکار 
و تامین کننــده کالاها و قطعــات را دنبال 

می کند؛ در این راســتا مجری و بسته های 
مختلف ســرمایه گذاری به آنها معرفی شده 
است.وی با اشــاره به بلیت فروشی سالیانه 
متوســط یــک میلیــارد دلاری در صنعت 
هواپیمایی کشــور، گفــت: همین موضوع 
پتانســیل قوی در ایــن صنعت بــوده که 
یک اقتصاد مــردم نهــاد در آن ایجاد کرده 
است.رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری 
همچنین بــه راه اندازی »نظام مهندســی 
هوایی« در آینــده نزدیک اشــاره کرد که 
اکنون اصول آن تدوین شــده است و هدف 
از راه انــدازی آن، افزایش مشــارکت مردم 
در موضوعــات ســرمایه گذاری و اجــرا در 
حوزه های ناوگان، فرودگاه، نیروی انســانی 
و صنعــت پشــتیبان اســت.وی همچنین 
خاطرنشان کرد: بسته های مختلف تشویقی 
در حوزه های مختلف سرمایه گذاری تعریف 
شــده که بر مبنای آن وام های ریالی با بهره 
معقــول در اختیــار ســرمایه گذاران قرار 
می گیرد تــا در هر یــک از حوزه هــای یاد 
شده به ســرمایه گذاری بپردازند.پورفرزانه 
به پتانســیل ۲ هزار و ۲۰۰ کیلومتر مرز آبی 
در کشور اشــاره کرد و یادآور شد: چنانچه 
تســهیلات لازم بــه ســرمایه گذاران برای 
آوردن هواپیماهای کوچک و تاکســی های 
هوایی کم صندلی تخصیــص یابد، می توان 
ترمینال به ترمینال و بنــدر به بندر مناطق 

دریایی جنوب کشور را زنده کرد.
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قیمتسیماندربازارنزولیشد
 قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی از تعدیل قیمت ســیمان و شیب 

نزولی آن خبر داد.
»محمدصادق مفتح« روز سه شــنبه درباره آخرین وضعیت سیمان 
اظهار داشت: در هفته های گذشــته ناترازی انرژی و کاهش سهمیه 
برق صنعت سیمان باعث توقف بخشی از تولید شد اما با پیگیری های 
وزیر صمــت در رابطه با افزایش ســهم برق تخصیصی داده شــده به 
ســیمان، در نهایت منجر به افزایش ۱۰۰ درصدی ســهمیه تعیین  

شده قبلی شد.
قائم مقــام وزیر صمت، تاثیر ناتــرازی بر تولید را باعــث بر هم خوردن 
مقطعی تعادل بازار و نظام عرضه و تقاضا دانســت و تاکید کرد: افزایش 

قیمت سیمان در روزهای اخیر هم ناشی از همین امر بود.
مفتح همچنین گفت: با این روند امیدواریم بــا افزایش ظرفیت تولید 

کارخانه های سیمان بازار این محصول متعادل شود.
گفتنی اســت چندی پیش، ســهم برق صنعت ســیمان به یک سوم 
کاهش یافته بود کــه با پیگیری هــای وزیر صمت رقم تعیین شــده، 

افزایش ۱۰۰ درصدی یافت.
همچنین در صورت اعمال ســهمیه های قبلی، قیمت ســیمان به نرخ 

مصوب باز خواهد گشت.

در دیدار رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران مطرح شد
تمایلژاپنبرایسرمایهگذاریدرایران

نماینده ویژه ســازمان تجارت خارجی ژاپن )جترو( با اشــاره به تمایل 
این کشــور برای ســرمایه گذاری در ایران گفت: تابلوی جترو در ایران 
نگه داشته خواهد شــد تا شــرکت های ژاپنی بتوانند به فعالیت خود 

ادامه دهند.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، در نود و ششمین سالگرد روابط 
دیپلماتیک تهران و توکیو، رئیس کل سازمان توسعه تجارت و نماینده 

ویژه سازمان تجارت خارجی ژاپن)جترو( با یکدیگر دیدار کردند.
در این دیدار مانــه کاوا نوبوتاکا نماینده ویژه ســازمان تجارت خارجی 
ژاپن)جترو(، با اشــاره به روابط دوســتانه دو کشــور گفت: تحریم ها 
رابطه تجاری ما کمرنگ کرده است و ما به شدت از این موضوع ناراحت 
هســتیم؛ از این رو می خواهیم در نوع فعالیت خود در ایران بازنگری و 

تغییراتی ایجاد کنیم که نتایج آن امیدبخش باشد.
وی با بیان اینکه ژاپنی ها علاقه مند به سرمایه گذاری در ایران هستند، 
گفت: در انگیزه ما برای سرمایه گذاری در ایران تغییری صورت نگرفته 

است.
نماینده ویژه ســازمان تجارت خارجی ژاپن بــا تصریح بر علاقه مندی 
دولت و ســرمایه گذاران ژاپنی برای ورود به ایران، افزود: تابلوی جترو 
در ایران نگه داشته خواهد شد تا شرکت هایی ژاپنی که تمایل دارند در 

ایران فعالیت کنند، بتوانند به فعالیت خود ادامه بدهند.

تمایل ایران برای بهره گیری از تجارب جترو در حوزه صادرات
محمدعلی دهقان دهنوی رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران 
نیز در این دیدار گفت: همکاری های ســازمان توســعه تجارت ایران با 
سازمان توســعه تجارت خارجی ژاپن خوب و اثرگذار است و ما تمایل 

داریم که از تجربیات شما در زمینه تجارت بهره بگیریم.
معاون وزیر صمت با بیــان اینکه بهره گیری از دانــش و تجربه ژاپن در 
معرفی کالاهای تولیدی و روش های حمایتی مورد نظر است، با تاکید 
بر علاقه مندی ایرانیــان از کیفیت کالای ژاپنی، گفــت: ایران تمایل 
دارد که میزبان کارشناســان فنی جترو در ایران به منظور فراگیری از 

تجربیات آنها باشد.

در این دیدار امیر روشن بخش معاون ارتقای کسب وکارهای بین المللی 
سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به بهره گیری ایرانیان از تجربیات 
شــرکت های ژاپنی، گفت: ظرفیــت خوبی در حوزه خدمــات فنی و 

مهندسی برای کشور ایجاد شد.
وی خاطر نشــان کرد: آموزش و انتقال فناوری خارج از مباحث تحریم 
است و از این رو می توانیم ارتباط خود را حفظ و این ظرفیت را در کشور 

تجمیع کنیم.
سازمان تجارت  خارجی ژاپن )جترو( یک مؤسســه غیر انتفاعی است 
که در همه  فعالیت های اقتصادی کشــور ژاپن  حضور فعال دارد و هیچ 
تصمیم اقتصادی  کــه در تجارت خارجــی ژاپن تأثیر بگــذارد بدون 

موافقت یا رضایت جترو به مرحله ی اجرا در نمی  آید.
گردآوری اطلاعات، شرکت در نمایشگاه ها، تبلیغ برای کالاهای ژاپنی، 
پاسخ به درخواســت های  متقاضیان، ارائه خدمات مشورتی و طراحی 

صادرات از جمله محورهای فعالیت این موسسه است.
جترو بیش از ۸۰ دفتر یا شــعبه در ۶۰ کشور دایر کرده است که وظیفه 
اصلی  آنها بازاریابی برای کالاهای ســاخت ژاپن، دعوت از هیأت های 
خریدار کالا، گــردآوری  اطلاعات بازرگانی،حضور فعــال در بازارهای 
بین المللی، تشویق  سرمایه  گذاری خارجی در ژاپن و بررسی  تحولات 

اقتصادی و صنعتی )تکنولوژیکی( در کشورهای خارج است.

گشایشحسابصندوقفیبرنوری
درخزانهداریکلکشور

 عضو موظف هیات مدیره »صندوق توســعه شــبکه فیبــر نوری« از 
گشایش حساب این صندوق در خزانه داری کل کشور خبر داد.

به گزارش ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، مریم رضایی 
روز سه شــنبه گفت: صندوق توسعه شــبکه فیبر نوری بر اساس بند 
ب ماده ۶۶ قانون برنامه هفتم پیشــرفت کشــور به  منظور اســتفاده 
حداکثــری از ظرفیت های زیرســاختی کاروران مخابراتی و توســعه 
شبکه دسترسی نهائی اینترنت پهن باند ثابت مبتنی بر تار )فیبر( نوری 

تأسیس شده است.
وی با اشاره به اینکه گشایش حساب صندوق، توسعه اجرای پروژه فیبر 
نوری را از سوی اپراتورهای دارای تعهد پوشش تسریع می کند، اعطای 
مشوق در زمینه توسعه پوشش شبکه شامل ایجاد، توسعه، بهره برداری 
و اتصال، جلــب، جذب و هدایت منابــع مالی و وجوه ریالــی و ارزی از 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی و همچنین حمایت و تشویق صنایع و 
شرکتهای دانش بنیان تولیدکننده تجهیزات و محصولات بومی مورد 
نیاز توسعه شــبکه را از وظایف اصلی صندوق توسعه شبکه فیبر نوری 

عنوان کرد.
رضایی تاکید کرد: بر اســاس قانــون برنامه هفتــم، وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات بایســتی بــا اســتفاده از منابع ایــن صندوق و 
سرمایه گذاری کاروران مخابراتی ســالانه، حداقل پنج میلیون امکان 
برقراری اشــتراک اینترنت پهن باند ثابت مبتنی بر فیبر نوری در کشور 

ایجاد کند.

توسعه

سمیه رسولی  با گذشــت بیش از دو ماه 
از ســال ۱۴۰۴، همچنان آئین نامه واردات 
خودرو ابلاغ نشده و معلوم نیست سرنوشت 
تعرفه واردات، وضعیت تخصیــص ارز و ... 

برای واردات چگونه خواهد بود.
 با گذشــت بیــش از دو مــاه از آغاز ســال 
۱۴۰۴، یکی از مهم تریــن ابزارهای تنظیم 
بازار خودرو کشــور همچنــان در وضعیت 
تعلیق و بلاتکلیفی به ســر می برد. فرآیند 
واردات خودرو که طبق قانون بودجه ســال 
جاری باید با تخصیــص دو میلیارد یورو ارز 
و تدوین آئین نامه های اجرایــی به جریان 
می افتاد، هنوز در گره ای بی سرانجام میان 
دســتگاه های تصمیم گیر باقی مانده است. 
نه تنها آئین نامه اجرایــی واردات تدوین و 
ابلاغ نشــده، بلکه آنطور که فعالان صنعت 
خودرو می گویند ســامانه ثبت سفارش نیز 
غیرفعال مانده و هیچ دستورالعملی درباره 
جزئیات تخصیــص ارز، تعرفه ها، مدل های 
مجاز، سقف واردات و روند ترخیص از سوی 

دولت اعلام نشده است.
این وضعیــت ســردرگم نه تنهــا فعالان 
اقتصــادی، واردکنندگان و شــرکت های 
نمایندگی را با چالش های اساســی مواجه 
کرده، بلکه دســتگاه های اجرایی از جمله 
گمرک، ســازمان توســعه تجــارت، بانک 
مرکــزی و حتــی وزارت صمــت را نیز در 
وضعیتی غیرقابل اقدام و انفعال نگه داشته 

است.

پارادوکس وعده و عمل
در ســال های اخیر، دولت بارها اعلام کرده 
که واردات خــودرو، به ویــژه خودروهای 
اقتصادی، به عنوان یکی از راهبردهای کلان 
برای اصلاح ســاختار صنعت خودروسازی 
و کاهــش آلودگی هوای کلان شــهرها در 
دســتور کار قرار دارد. وعده هایــی درباره 
تســهیل واردات خودروهــای برقــی و 
هیبریدی، افزایش رقابــت، حذف انحصار، 
ارتقای کیفیت تولیدات داخلی و در نهایت، 
کاهــش قیمــت خودروها، بارها توســط 
مسئولان ارشد وزارت صمت و دولت مطرح 

شده است.
اما اکنون با گذشــت بیش از ۶۰ روز از آغاز 
ســال جدید، حتی مقدمــات اجرایی این 
سیاست ها فراهم نشده و عملکرد نهادهای 
مسئول فاصله ای جدی با وعده های پیشین 
دارد. نتیجــه این ناهماهنگــی، چیزی جز 
از دســت رفتن فرصت هــا و تعمیق بحران 

اعتماد در بازار خودرو نیست.

ادامه ترخیص خودروها بر اساس 
دستورالعمل های 140۳

یکی از ریشــه های اصلی وضعیت کنونی، 
نبود یک راهبــرد واحــد و هماهنگ میان 
نهادهای درگیــر در موضوع واردات خودرو 
است. وزارت صمت از منظر حمایت از تولید 
داخلی، بانک مرکــزی از زاویــه مدیریت 
منابــع ارزی، ســازمان توســعه تجارت از 
نگاه سیاســت های تجاری و گمرک از بعُد 

ترخیص و انطباق قانونی، هریک ســاز خود 
را می زنند و خروجی ایــن وضعیت، چیزی 

جز سردرگمی و تعلیق تصمیمات نیست.
برای نمونــه، طبــق اعلام رســمی فرود 
عســگری رئیــس کل گمــرک ایــران، 
وزارت صمت بــه این نهاد ابــلاغ کرده که 
»خودروهایی که از بودجه ارزی سال ۱۴۰۴ 
اســتفاده نمی کنند، بایــد مطابق مقررات 
سال گذشته بررسی شوند؛ اما در عین حال، 
سامانه ثبت سفارش همچنان فعال نشده و 
هیچ مصوبه ای درباره تعرفه ها یا مدل های 
مجاز ابلاغ نشده است.« به گفته او »تاکنون 
خودروهــا را بر اســاس مقــررات واردات 
خودرو در ســال ۱۴۰۳ ترخیص کرده ایم؛ 
دفتر مقررات صادرات توســعه تجارت این 
موضــوع را کــه واردات خودرو بر اســاس 
دستورالعمل های سال گذشته باشد را کتباً 

به گمرک ابلاغ کرده است.«
به عبارت دیگر، در نبــود هرگونه آئین نامه 
جدید، نهادهای اجرایی ناگزیر به بازگشت 
به ضوابــط گذشــته شــده اند؛ تصمیمی 
که نشــان می دهد هیچ چارچــوب تازه ای 
برای نحوه تخصیــص ارز، مدل های مجاز، 
تعرفه ها یــا فرایند ثبت ســفارش تدوین 
نشده و سیاست گذاری در این حوزه به کلی 

متوقف مانده است.

بازار خودرو در محاصره التهاب
 و بی اعتمادی

در شــرایطی که بــازار داخلی خــودرو با 
بحران هایی مانند کاهــش عرضه، افزایش 
قیمــت، انحصار ســاختاری و افت کیفیت 
روبه روست، تأخیر دولت در تعیین تکلیف 
واردات، ضربه ای جدی به امید ایجاد تعادل 
وارد کرده اســت. بســیاری از کارشناسان 
معتقدند کــه واردات خــودرو می تواند با 
شکستن انحصار، تولیدکنندگان داخلی را 
مجبور به ارتقای کیفی کند و از سوی دیگر، 
با تنوع بخشی به عرضه، به کاهش قیمت ها 

کمک کند.

اما در غیــاب تصمیم گیری شــفاف، بازار 
دچار بی ثباتی شــده و فعالان اقتصادی در 
وضعیت »صبــر و انتظار« قــرار گرفته اند. 
ســرمایه گذاران ترجیح می دهند تا روشن 
شــدن تکلیف مقررات، اقدامــی نکنند و 
مصرف کنندگان نیــز با تردید نســبت به 
آینده قیمت هــا، خرید خود را بــه تعویق 
انداخته انــد. در همین فاصله، واســطه ها و 
دلالان با بهره گیری از خلأ عرضه، قیمت ها 
را بالا برده اند و عملًا ســود حاصل از توقف 
سیاســت گذاری نصیب ســوداگران شده 

است.

تعرفه ها و ارز؛ دو ابهام کلیدی 
در فضای تصمیم گیری

علاوه بر غیبــت آئین نامــه اجرایی، مؤلفه 
اساســی دیگر یعنی »تعرفــه واردات« نیز 
در هاله ای از ابهام قــرار دارد؛ تعرفه ای که 
دولت آن را در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ 
به صورت ۱۰۰ درصدی پیشــنهاد داد و با 
وجود اصلاحات اولیه در کمیسیون تلفیق 
مجلس، در نهایت با تأیید مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تثبیت شــد. ایــن در حالی 
اســت که نمایندگان مجلس ابتدا آن را به 
۸۰ درصد و ســپس بــه ۶۰ درصد کاهش 
داده بودند، اما در نهایت مجمع تشــخیص 

به تعرفه ۱۰۰ درصدی رأی داد.
تصمیــم نهایــی بــرای اعمــال تعرفــه 
۱۰۰ درصــدی -آن هــم در شــرایطی که 
نــرخ ارز گمرکی از مــرز ۷۰ هــزار تومان 
گذشته- در واقع مســیر واردات را به مانعی 
تقریبــاً غیرقابل عبور تبدیل کرده اســت. 
کارشناســان اقتصادی و فعــالان بازار این 
تصمیــم را نه تنهــا غیرمنطقــی، بلکه در 
تعارض مستقیم با اهداف اعلام شده دولت 
در زمینه تنظیــم بازار، ارتقــای کیفیت و 
شکســتن انحصــار ارزیابــی می کنند. در 
حالی که تا پیــش از این، تعرفــه میانگین 
حدود ۵۵ درصد بود و همواره بر ایجاد توازن 
میان حمایت از تولیــد داخل و ایجاد رقابت 

از طریق واردات تأکید می شد.
با این حال، به نظر می رســد مقاومت برخی 
گروه هــای ذی نفع، به ویــژه مونتاژکاران و 
خودروســازان داخلی، در تثبیت این تعرفه 
ســنگین مؤثر بوده اســت به نظر می رسد 
مقاومت برخی گروه هــای ذی نفع، به ویژه 
مونتــاژکاران و خودروســازان داخلی، در 
تثبیت این تعرفه ســنگین مؤثر بوده است. 
در چنین شــرایطی، حتی بازگشت تعرفه 
خودروهای برقی و هیبریدی به ســطوح ۴ 
و ۱۵ درصدی نیز  که بــا دخالت معاون اول 
رئیس جمهور در ابتدای سال صورت گرفت  
نتوانســته گره های اصلی را باز کند. اکنون، 
طرح جدیــدی برای بازگشــت تعرفه ها به 
ســطح میانگین ۵۵ درصد در دســتور کار 
هیئت دولت قرار گرفتــه؛ طرحی که البته 
انجمن خودروســازان در نامه ای رسمی از 
رئیس جمهور خواســته اند بــا آن مخالفت 

شود.
در ظاهر، ایــن تعرفه بالا می تواند به ســود 
تولیدکننده داخلی باشــد، امــا در عمل با 
واقعیت های اقتصادی کشور در تضاد است. 
چرا که با نرخ ارز فعلی، این ســطح از تعرفه 
عملًا معادل مسدودســازی واردات است؛ 
آن هم در شــرایطی که چهار ســال توقف 
واردات، آســیب های شــدیدی به بــازار و 

مصرف کنندگان وارد کرده است.
همچنین مورد بعدی مربوط به »تخصیص 
ارز« می شود زیرا سیاست های ارزی دولت 
طی ماه های اخیر بارها تغییــر کرده و این 
نگرانی را در میان واردکنندگان ایجاد کرده 
کــه منابــع ارزی وعده داده شــده ممکن 
اســت به دلایل اولویت بندی ارزی دولت، 
تخصیص پیــدا نکند یا صرفــاً به گروه های 

خاص تعلق گیرد.
در چنین فضایــی، نه تنها امکان پیش بینی 
اقتصادی وجود نــدارد، بلکــه حتی برای 
ثبت ســفارش اولیه، واردکننــدگان دچار 

بلاتکلیفی کامل هستند.
این وضعیــت واردات خــودرو در ایران در 

حالیست که در کشــورهای همسایه مانند 
ترکیــه و امــارات، واردات خــودرو نه تنها 
یک فرایند شــفاف و سریع اســت، بلکه با 
تعرفه های مشــخص و سیاست های ارزی 
پایدار همراه اســت. این کشورها با استفاده 
از ابزار واردات، توانســته اند بــازار خود را 

متعادل، رقابتی و پویا نگه دارند.
در مقابل، در ایران رونــد واردات همواره با 
موانع اجرایی، مقــررات متغیر و تعارضات 
نهادی مواجه بوده و به جای ایجاد رقابت، به 
ابزاری برای سوداگری و رانتی شدن اقتصاد 

تبدیل شده است.

4 اقدام ضروری برای خروج از تنگنا
به اعتقاد کارشناســان صنعت خودرو برای 
بازگشت ثبات و شــفافیت به بازار خودرو، 
چهار اقدام فوری و همزمان باید در دســتور 
کار دولت قرار گیرد که مورد نخست تدوین 
و ابلاغ آئین نامه اجرایــی واردات خودرو با 
در نظر گرفتن تنوع مدل، نوع ســوخت، و 

شرایط ارزی است.
همچنین تعیین و اعلام رسمی تعرفه های 
واردات بــرای خودروهــای اقتصــادی، 
هیبریــدی و برقی با هدف ایجــاد رقابت و 
دسترســی عمومی تر و شفاف سازی نحوه 
تخصیص ارز وارداتی و تعیین سازوکارهای 
تأمین آن در همکاری میان بانک مرکزی و 
وزارت صمت از دیگر برنامه هایی اســت که 

باید به فوریت عملیاتی شود.
فعال سازی سامانه ثبت ســفارش با حذف 
موانع و بروکراســی های غیرضــروری، با 
اولویت بخشــی به واردکننــدگان واقعی و 
معتبر نیز باید بدون فوت وقت در دستور کار 

دولت قرار گیرد.

آزمون بزرگ اعتمادسازی در اقتصاد
به گزارش مهــر، واردات خودرو در ســال 
۱۴۰۴ می توانســت نقطه ی شروعی برای 
بازســازی اعتماد در بازار خــودرو، تقویت 
کیفیت تولیــد داخل و کاهش بــار روانی 
تورم در این حوزه باشــد. اما تعلل دولت در 
عمل به تعهدات خود، موجب شــده که این 
ابزار کارآمد به مانعی جدید در مســیر رشد 

اقتصادی تبدیل شود.
از ســویی دیگر دولــت در لایحــه بودجه، 
درآمدی معادل ۱۱۳ هــزار و ۸۵۰ میلیارد 
تومــان از محــل حقــوق ورودی خودرو 
پیش بینی کرده اســت. تحقــق این عدد، 
مستلزم آزادسازی واقعی واردات در حجم 
بالا است؛ در غیر این صورت، این رقم صرفاً 
یک تخمین غیرواقعی بوده و به یک منشــأ 
بالقوه برای کسری بودجه بدل خواهد شد. 
بنابراین، دولت برای جلوگیــری از تبعات 
مالــی و اقتصادی ایــن شــکاف، ناگزیر به 

تسهیل روند واردات خواهد بود.
از این رو اگر دولت واقعاً به دنبال شکســتن 
انحصار و توســعه رقابت است، اکنون زمان 
آن فرا رســیده که به جای تداوم ســکوت و 
تعلیــق، تصمیم قاطع بگیرد و با شــفافیت 

کامل، فرآیند واردات را به ریل بازگرداند.

خریدار  وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: ســناریوهای اجتماعــی باید طوری 
طراحی شود که کارگران در ایجاد تغییرات 
و اصلاح سیســتم مدیریتی درگیر باشند، 
زیرا بدون آنان هیچ تحولی رخ نخواهد داد، 
این احساس و همراهی جمعی باید موجب 

تحول اجتماعی شود.
 احمد میدری روز ســه شــنبه در همایش 
ملی کار با اشــاره به اهمیت نقش کارگران 
در تولید و اقتصاد کشــور افــزود: کارگران 
به عنوان کســانی کــه از نظــر اجتماعی 
ضعیف شــمرده شــده اند، واقعاً پیشروان 
تحــولات جامعه هســتند. کارگــران نه 
تنها ناتوان نیســتند، بلکه بایــد به حقوق و 

خواسته هایشان توجه شود.
وی یادآورشــد: در تاریخ معاصر، کارگران 
خواستار آموزش رایگان و بهداشت عمومی 
بوده اند. آنــان خواســتار دریافت خدمات 
بازنشســتگی و حقوق در همان سطح برابر 

با سایر اقشار جامعه بودند.
میدری به تحولاتــی که کارگــران ایجاد 

کردنــد، اشــاره و اظهــار کــرد: بــه رغم 
پیشــرفت های مختلف و متعدد از جمله در 
حوزه دریافت مالیاتی و آموزشی، اگر پشت 
این تحولات تشــکل های کارگری نباشند، 
نمی توانیــم انتظــار تغییر و بهبــودی در 

وضعیت موجود داشته باشیم.
وی خاطرنشان کرد: سناریوهای اجتماعی 
باید طوری طراحی شــود کــه کارگران در 
ایجاد تغییرات و اصلاح سیســتم مدیریتی 
درگیر باشــند، زیرا بدون آنان هیچ تحولی 
رخ نخواهــد داد، این احســاس و همراهی 

جمعی باید موجب تحول اجتماعی شود.
وزیر تعــاون،کار و رفاه اجتماعــی به نبود 
حمایت های اجتماعی برای کارگران اشاره 
کرد و گفت: دولت باید برای سلامت و تامین 
نیازهای غذایی کارگران اقدام کند، زیرا اگر 
کارگران دچار آســیب شــوند، کل جامعه 
آســیب می بیند. بنابراین، زمانــی که در 
جامعه از بحث ارتقا و تغییر می گوییم، نباید 

کارگران را فراموش کنیم.
میدری اعلام کــرد: برای تحقق مســکن 

کارگــری و دیگر نیازهــای اجتماعی، باید 
دولت، دانشــگاه ها و تشــکل های کارگری 
در کنار هــم قرار گیرنــد. در این راســتا، 
همایش هــای ملــی کار بایــد بــه میزان 
بیشتری به انتقال ایده ها و نوآوری ها در این 

زمینه کمک کنند.

گفت وگو راه حل مشکلات کار و 
اشتغال در کشور است

رییــس کمیســیون اجتماعــی مجلس 

شــورای اســلامی نیز بر اهمیت گفت  وگو 
در حل مســائل کار و اشــتغال تاکید کرد و 
گفت: کشور نیازمند اصلاح و بهبود قوانین 
کار اســت، تا حقوق کارگران و کارفرمایان 
تضمین شــده و رقابت پذیــری اقتصادی 
تقویت شود.در ادامه این مراسم، علی بابایی 
کارنامی بر ضرورت گفت وگو و مذاکره میان 
کارگران و کارفرمایان تاکید کرد و افزود: اگر 
امروز با یکدیگر صحبت نکنیم، نمی توانیم 
به اســتانداردهای عادلانه در کشور برسیم. 
مســیر حکمرانی امروز ما بر پایه گفت وگو 
اســت.وی ضمن اشــاره به نقش انقلاب و 
قوانین مصوب در سال های گذشته بر بهبود 
شرایط کاری کارگران، یادآورشد: کارگران 
و کارفرمایــان باید بتواننــد در حوزه مزد و 
سایر مسائل مذاکره کنند. این حق طبیعی 
و قانونی کارگران اســت کــه نقدهای خود 
را مطرح و در مســیر اصلاحات مشــارکت 

داشته باشند.
بابایی کارنامی اظهارکرد: تغییر شیوه های 
کار در گذشــته و ضرورت توجه به اقتصاد 

دیجیتــال، نیازمند بازنگــری در قوانین و 
ساختارهای موجود است.

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی گفت: رقابت در دنیای امروز، نه تنها 
در کالای فیزیکی، بلکه در عرصه خدمات، 
فناوری و نیروی انســانی است. پس باید در 
قوانین کار تجدیدنظر کنیــم و بهره وری و 

حقوق کارگر را افزایش دهیم.
بابایــی کارنامی اضافــه کرد: ایــران باید 
در مســیر رقابــت جهانــی قــرار گیرد، 
ســرمایه گذاری داخلی و خارجی باید برای 
تحقــق این هدف، اولویت داشــته باشــد. 
تجربه ۴۰ ساله و مسیرهای تاریک و روشن، 
امروز می تواند مســیر درست را نشان دهد، 
اگر با سیاست های مدرن و گفت  وگو محور 
حرکت کنیم.وی تاکید کــرد: برای اصلاح 
قوانین کار و توسعه بهره وری، باید همه توان 
خود را به کار گیریم و اجــازه دهیم کارگر و 
کارفرمــا مقابل هم بنشــینند و بــه توافق 
برســند. این مهم ترین راه توســعه و رشد 

اقتصادی کشور است.

معاون وزیر صمت گفت: در شــرایط کنونی از وزارت 
نیرو انتظار داریم برق صنایع را با توجه به دستور رئیس 
جمهوری قطــع نکنند و اگر هم بنا به قطع برق شــد با 

برنامه ریزی باشد.
 ابراهیم شــیخ دربــاره کمــک وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت برای رفــع ناترازی هــای بــرق در صنایع 
اظهار کــرد: این وزارتخانــه بخش هــای مختلفی از 
فعالیت هایــش را بــه حل مســئله ناتــرازی انرژی 

اختصاص داده است.
وی گفت: اقدامات مؤثری در وزارت صمت برای تأمین 
برق واحدهای تولیدی در کشــور انجام شده است؛ به 
طور مثال اســتفاده از انرژی های خورشیدی و نصب 
کنتورهای هوشــمند برق برای مصــرف بهینه انرژی 
و صد البتــه رفع ناترازی ها، زمان بر اســت و تا رضایت 

کامل صاحبان صنایع کمی فاصله داریم.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت افزود: در شــرایط 

کنونی از وزارت نیرو انتظار داریم برق صنایع را با توجه 
به دســتور رئیس جمهوری قطع نکنند و اگر هم بنا به 
قطع برق شد با برنامه ریزی و متوازن بین بخش صنایع 

و سایر بخش های کشور باشد.
وی در مصاحبه با ســیما ادامه داد: بر اســاس توافقی 
که ســال گذشــته برای تأمین برق صنایع بین وزارت 
صمت و نیرو منعقد شــد، قطع برق صنایــع نباید در 
اولویت نخســت برنامه های وزارت نیرو باشــد؛ انتظار 

داریم این توافق نامه عملیاتی شود.شــیخ با اشــاره به 
راهکارهای پیشــنهادی برای تأمین برق صنایع گفت: 
یکی از راه های تأمین برق صنایع، اســتفاده از نیروگاه 
خورشــیدی و بادی یا همان تجدیدپذیرهاست که در 
حال حاضر زمین، تجهیــزات و ارز برای آن تخصیص 
یافته اســت.وی افــزود: در وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت یک سیاست برای تعیین میزان برق واحدهای 

صنعتی بزرگ در نظر گرفته شده است.

صنایع

درخواستتوقفقطعبرقصنایعطبقدستوررئیسجمهور



مدیر امور حقوقی و انتظامی سازمان بورس مطرح کرد

ورودسازمانبورسبهبررسیصلاحیتمدیرانشرکتهایبورسی

بازارمالی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 سخنگوی مرکز مبادله ایران:
نمادروپیهویندربازارارزتجاریفعالشد

 سخنگوی مرکز مبادله ایران اعلام کرد: بســتر معامله دو نماد روپیه 
هندوستان و ین ژاپن در ســامانه ارز تجاری مرکز مبادله ایران فعال 

شد.
به گزارش مرکز مبادله ایران، اصغر بالسینی روز سه شنبه در این باره 
گفت: پیش از این پنج نماد ارزی در تابلوی معاملاتی بازار ارز تجاری 
فعال شــده و روی همگی نمادها معاملات صورت گرفته اســت. هم 
اکنون نمادهای معاملاتی یورو، دلار، درهم، یووآن، روبل، ین و روپیه 
فعال اســت و بازرگانان امــکان خرید و فروش این ارزهــا را خواهند 

داشت.
بالسینی توضیح داد: براســاس آمار گمرک در سال ۱۴۰۳ حدود ۱۵۲  
میلیون تن صــادرات غیرنفتی بــه ارزش ۵۷.۸ میلیارد دلار داشــته 
ایم و ارزش واردات به کشــور نیز ۷۲.۴ میلیارد دلار بوده اســت؛ هند 
با ۱.۹ میلیــارد دلار از عمده ترین مقاصد صادراتــی غیرنفتی ایران در 
سال گذشــته بوده اســت و همچنین ۱.۷ میلیارد دلار کالا نیز از این 

کشور وارد کشور شده است.
 فعال سازی نماد روپیه هندوستان کمک شــایانی در تبادلات تجاری 

این دو کشور ایجاد خواهد کرد.
گفتنی اســت، هر چند واردات ایران از ژاپن در ســال ۱۴۰۳ حدود 
۱۰۴ میلیون دلار بوده است، اما اهمیت نوع کالاهای وارداتی باعث 
فعال ســازی این نماد در بازار ارز تجاری شده است؛ کالاهای حوزه 
پزشکی و ســلامت و صنعتی از عمده ترین کالاهای وارداتی از ژاپن 

است.
ســخنگوی مرکز مبادله ایران با بیان اینکه انواع نمادهای ارزی با حجم 
بالا در بازار ارز تجاری مورد دادوســتد بازرگانان قرار می گیرد، گفت: 
حجم کل معاملات بازار ارز تجاری از ابتدای ســال تا ۳۱ اردیبهشــت 
به ۴.۵ میلیارد دلار رسیده اســت. حجم کل معاملات این بازار طی دو 
ماهه ابتدایی ســال ۱۴۰۴، به تفکیک  نوع ارز، ۵.۶ میلیارد درهم، ۲.۴ 
میلیارد دلار، ۲ میلیارد یوآن، ۲۴۹ میلیــون یورو و ۵۱۵ میلیون روبل 

بوده است.

بالســینی در پایان افــزود: از ابتــدای فعالیت بــازار ارز تجاری تا 
۳۱ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۴، حجم کل معاملات این بازار در مرکز 
مبادله ایــران بــر مبنــای ارزش دلاری، بیــش از ۱۱.۵ میلیارد 
دلار بوده اســت که به تفکیک نــوع ارز، ۱۵.۶ میلیارد درهم، ۵.۴ 
میلیارد دلار، ۸.۹ میلیارد یــوآن، ۵۳۱ میلیون یورو و ۱.۷ میلیارد 

روبل بوده است.
 

صلاحیتسنجیمدیرانبازارسرمایهزیرتیغ
نظارتیسازمانبورس

مدیر امور حقوقی و انتظامی ســازمان بورس گفــت: نظارت قانونی 
بر صلاحیت مدیران ناشــران و نهادهای مالی بــا قاطعیت پیگیری 

می شود.
به نقل از ســازمان بــورس و اوراق بهــادار، محمد جوانمــردی، مدیر 
امور حقوقی و انتظامی ســازمان بورس، بر اهمیت نظارت مســتمر بر 
صلاحیت حرفه ای مدیران نهادهای مالی و ناشــران اوراق بهادار تأکید 

کرد.

نقش سازمان بورس در تضمین سلامت بازار سرمایه
جوانمردی با اشاره به اختیارات قانونی سازمان بورس گفت: شفافیت، 
ســلامت و اعتماد عمومی ارکان اصلی بازار ســرمایه هستند. مدیران 
شرکت ها تأثیر مستقیمی بر منافع بیش از ۶۰ میلیون سهام دار دارند. 
به همین دلیل، برخــورد قانونی با افراد فاقــد صلاحیت امری ضروری 

است.

او افزود: اگر مدیری بدون تخصص یا با ســابقه تخلف در رأس شــرکت 
قرار گیرد، نه تنها شرکت بلکه کل بازار سرمایه متضرر می شود.

مراحل فرآیند نظارت بر مدیران
مدیر امور حقوقی سازمان بورس با تشــریح فرآیندهای نظارتی، ۳ گام 

این فرآیند را به صورت زیر برشمرد:
۱. بررسی پیش گیرانه صلاحیت ها: پیش از انتصاب مدیران، صلاحیت 

حرفه ای، سوابق کیفری و تخلفات قبلی آنان بررسی می شود.
۲. پایش مســتمر: معاملات و عملکرد مدیران از طریق ســامانه های 
هوشــمند، گزارش های داخلی و شکایت های ســرمایه گذاران رصد 

می شود.
۳. برخورد قانونی با متخلفان: در صورت مشــاهده تخلف، موضوع 
در کمیته ها بررســی و رأی مقتضی صادر می شــود. آرا در سامانه 
نظارتی منتشر می شــود و در صورت لزوم، سلب صلاحیت صورت 

می گیرد.

پشتوانه قانونی سازمان بورس
براساس ماده ۱۳ قانون توسعه ابزارهای مالی )۱۳۸۸( و بند ث ماده ۳۶ 
قانون احکام دائمی توسعه کشور، سازمان بورس اختیار دارد نسبت به 

احراز، تأیید و سلب صلاحیت مدیران اقدام کند.
جوانمردی تأکید کــرد: این اقدامات براســاس مســتندات قانونی و 

فرآیندهای کارشناسی انجام می شود و مدیران حق اعتراض دارند.

حمایت دیوان عدالت اداری از اختیارات سازمان بورس
دیوان عدالت اداری نیز در آرای متعدد خود، صلاحیت قانونی سازمان 
بورس برای نظارت بــر مدیران را تأیید کرده اســت. این نهاد، مقررات 
مصوب شورای عالی بورس را قانونی دانسته و شکایت های مربوط به رد 

صلاحیت ها را مردود اعلام کرده است.
نظارت بر صلاحیــت مدیران، یکــی از پایه های اصلی ســلامت بازار 
سرمایه است. با اجرای این فرآیندها، نه تنها از ورود افراد فاقد صلاحیت 

جلوگیری می شود، بلکه اعتماد عمومی نیز حفظ خواهد شد.

ویترین

 روز ســه شــنبه )۶ خردادماه( بهای اونــس طلا در 
بازارهای جهانی بــا ۴۱ دلار ریزش بــه روند چند روز 
گذشته در این مسیر ادامه داد و به سه هزار و ۳۰۰ دلار 

رسید.

 معامله گران در بازار تهران، هر قطعه سکه طرح جدید 
)امامی( را ۷۳ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان و ســکه طرح 
قدیم )بهــار آزادی( را ۶۷ میلیــون و ۷۰۰ هزار تومان 
فروختند که نســبت بــه معاملات دوشــنبه )پنجم 

خردادماه( به ترتیب ســکه طرح جدیــد ۲۹۱ هزار و 
۷۵۹ تومان افزایش و سکه طرح قدیم ۲۹۶ هزار و ۸۵۷ 
تومان کاهش داشت.نیم سکه ۴۲ میلیون و ۱۰۰ هزار 
تومان، ربع سکه ۲۴ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان و سکه 

گرمی ۱۳ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان در بازار طلا قیمت 
خورد که در نیم سکه ۶۱ هزار و ۳۳ تومان، ربع سکه ۱۸ 
هزار و ۱۷ تومان افزایش و سکه گرمی ۴۲ هزار و ۲۴۸ 

تومان کاهش را تجربه کردند.

طلا

خریدار   مدیــر امور حقوقــی و انتظامی 
ســازمان بــورس و اوراق بهــادار گفــت: 
بــا پایــش مســتمر اقدامــات و معاملات 
از طریــق ســامانه ها و نیــز ملاحظــه 
گزارش های واحدهای نظارتی یا شــکایت 
ســرمایه گذاران، چنانچه تخلفی مشاهده 
شود، بر اساس دستورالعمل های مصوب به 

موضوع رسیدگی می شود.
به گزارش بازار سرمایه، محمد جوانمردی 
روز سه شنبه با اشــاره به اختیارات قانونی 
ایــن ســازمان در احــراز، تأیید و ســلب 
صلاحیت مدیــران ناشــران اوراق بهادار و 
نهادهای مالی، بر ضرورت نظارت مســتمر 

در حفظ سلامت بازار سرمایه تأکید کرد.
مدیر امــور حقوقــی و انتظامی ســازمان 
بورس و اوراق بهادار گفت: اعتماد عمومی، 
شفافیت، سلامت و کارآیی از اصول اساسی 
بازار ســرمایه هستند و ســازمان بورس و 
اوراق بهــادار از تمام ظرفیت هــای قانونی 

خود برای تضمین این اصول بهره می برد.
وی تاکید کرد: مدیران ناشــران و نهادهای 
مالی، مســئولیت تصمیم گیری هایی را بر 
عهده دارند که مســتقیم بر ارزش ســهام، 
وضعیت مالی شرکت ها و منافع ۶۰ میلیون 
سهامدار و ســرمایه گذار اثر می گذارد؛ اگر 
این افراد فاقد صلاحیت های لازم حرفه ای، 
تخصصی و تجربی باشــند یا مرتکب تخلف 
شوند، نه تنها به شرکت های تحت مدیریت 
خود آســیب جدی وارد خواهند کرد، بلکه 
اعتماد عمومــی به کل بازار ســرمایه را نیز 
خدشه دار می کنند؛ سازمان بورس به عنوان 
نهاد تنظیم گر و ناظر، موظف است از طریق 
سازوکارهای قانونی، اطمینان حاصل کند 
که تنها افراد واجدِ صلاحیــت، در راهبری 

شــرکتی قرار گیرند و به همیــن دلیل در 
صورت تخلــف، با آنــان برخــورد قانونی 

می کند.
مدیر امور حقوقی و انتظامی سازمان بورس 
و اوراق بهــادار، برخــی از شــئون نظارتی 
سازمان بورس در رســیدگی به صلاحیت 
اشــخاص تحت نظــارت و از جمله مدیران 
عامــل و اعضای هیــأت مدیره ناشــران و 
نهادهای مالی را تبیین و در خصوص این که 
ایــن اختیــارات نظارتی چگونــه در عمل 
اجرایی می شوند، به تشــریح ابعاد مختلف 
موضوع و تشــریح فرایندهــای اجرایی آن 

پرداخت.
جوانمردی افــزود: اساســاً فرآیند نظارتی 

سازمان چند مرحله کلیدی دارد؛ در مرحله 
نخســت که واجد جنبه هــای پیش گیرانه 
اســت ابتدا صلاحیــت مدیــران پیش از 
انتصاب بررسی می شــود و سوابق کیفری، 
تخلفات قبلی و هم چنین صلاحیت تجربی 
و حرفــه ای ارزیابی می شــود و از این رو، به 
گزارش هــای دوره ای واصله که از ســوی 
مراجــع ذی صــلاح ارائه می شــود، توجه 

خواهد شد.
وی ادامــه داد: در مرحله دیگــر، با پایش 
مســتمر اقدامــات و معامــلات از طریق 
ســامانه ها و نیــز ملاحظــه گزارش های 
شــکایت  یــا  نظارتــی  واحدهــای 
ســرمایه گذاران، چنانچه تخلفی مشاهده 

شود، بر اساس دســتورالعمل های مصوب 
به موضوع رســیدگی می شــود و با بررسی 
مــدارک و دفاعیات اشــخاص، هیأت ها و 
کمیته هــای پیش بینی شــده در خصوص 
تخلفــات مدیــران رأی مقتضــی را صادر 
می کننــد؛ ایــن آراء به مخاطــب آن ابلاغ 
می شــود و در مرحلــه اجرایــی چنان چه 
محکومیت به ســلب صلاحیت منجر شده 
باشــد در ســامانه های نظارتی پیش بینی 
شده برای این امر، درج و به اطلاع مخاطبان 

بازار سرمایه می رسد.
مدیر امور حقوقی و انتظامی سازمان بورس 
و اوراق بهادار با اشــاره به احکام مواد قانونی 
مرتبط توضیح داد: ســازمان بورس و اوراق 

بهادار بر اســاس مــاده ۱۳ قانون توســعه 
ابزارها و نهادهای مالی جدید مصوب ســال 
۱۳۸۸ و هم چنین بند »ث« ماده ۳۶ قانون 
احکام دائمی، اختیار نظارت، تأیید و سلب 
صلاحیت مدیران ناشران و نهادهای تحت 
نظارت را دارد و در صورت احراز نداشــتن 
صلاحیت علمی، تجربی و حرفه ای، نسبت 

به رد یا سلب صلاحیت افراد اقدام می کند.
جوانمردی در تبیین این نظارت و تأثیر آن 
بر بازار سرمایه گفت: ســازمان بورس نه به 
دنبال ایجاد محدودیت بی جهت اســت نه 
اجازه می دهد افراد متخلف و ناقض مقررات 
بازار را مختــل کنند. تمــام تصمیمات بر 
اســاس مســتندات، قوانین و بررسی های 
کارشناســی اتخاذ می شــود و افــراد حق 
اعتراض و دفاع از خــود را دارند. نکته مهم 
این اســت که نظارت مؤثر به نفع همه است 
و در نتیجه آن ســرمایه گذاران با اطمینان 
بیشتری سرمایه گذاری می کنند، شرکت ها 
رقابت منصفانــه ای خواهند داشــت و در 
نهایت بــازار ســرمایه به ســمت پویایی و 

شفافیت حداکثری پیش می رود.
مدیر امور حقوقی و انتظامی سازمان بورس 
و اوراق بهادار افزود: دیوان عدالت اداری نیز 
به عنوان بالاترین مرجع اداری کشــور در 
آرای متعدد خود صلاحیت این ســازمان را 
در احراز و تأیید صلاحیت مدیران، هم ســو 
با تکالیف و وظایف قانونی و نظارتی سازمان 
دانســته و ضمــن تصریح به لــزوم فقدان 
سوابق کیفری و تخلفاتی، مقرراتی را که در 
شورای عالی بورس و سازمان بورس و اوراق 
بهادار به تصویب رســیده مــورد تأیید قرار 
داده و شکایت هایی را که در این باره مطرح 

شده مردود اعلام کرده است.

ادامهریزشبهایاونسجهانیدربازارفلززرد

هشداربورسبهاستقلالوپرسپولیس؛افشانکنید،
تأمینمالیهمندارید!

استقلال و پرسپولیس با وجود حضور در بازار پایه فرابورس، از افشای اطلاعات 
کلیدی مانند قرارداد بازیکنان خودداری می کنند؛ اقدامی که با اصول شفافیت 

بازار سرمایه در تضاد است.
۲ باشــگاه پرســپولیس و اســتقلال، با وجود درج نماد در بازار پایه فرابورس، 
همچنان از افشای اطلاعات در سامانه کدال و انتشار جزئیات قرارداد بازیکنان 
خودداری می کنند؛ موضوعی که طبق اعلام ســازمان بورس و اوراق بهادار، با 

اصول شفافیت بازار سرمایه سازگار نیست.
ولی اله جعفری، مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس در گفتگوی خود با صدا 
و ســیما اظهار کرد: سهام ۲ شرکت ورزشــی و فرهنگی پرسپولیس و استقلال 
در ســازمان بورس ثبت و در بازار پایه فرابورس ایران معامله می شــود. اما این 
شرکت ها جزو شرکت های پذیرفته شده در بورس نیستند و صرفاً به دلیل الزام 

قانونی، نماد معاملاتی آنها درج شده است.
جعفری از برگزاری ۲ جلســه میز صنعت ویژه بررســی وضعیت سهام باشگاه 
استقلال و پرسپولیس در بورس خبر داد و گفت: در زمان برگزاری نخستین میز 
صنعت، ساختار این باشگاه ها کاملًا دولتی بود و مالکیت سهام در اختیار وزارت 
ورزش قرار داشت. همین موضوع باعث بروز مشکلات خاصی در مسیر شفافیت 
و افشای اطلاعات شــد. در ادامه، ســازمان بورس با وزارت ورزش، وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و ســازمان امور مالیاتی مکاتباتی انجام داد تا ابعاد مشکلات 

این دو نماد ورزشی بررسی شود.
وی ادامه داد: پس از تغییراتی در ساختار مدیریتی و مالی این دو باشگاه، دومین 
میز صنعت نیز برگزار شد و مواردی از جمله مشــکلات مالیاتی باشگاه ها، عدم 

شفافیت در انتشار اطلاعات در کدال، و بدهی های ثبت نشده مطرح شد.
به گفته جعفری، یکی از اصلی ترین چالش های اســتقلال و پرسپولیس، عدم 
توازن منابــع درآمدی با مصارف مالی به عنوان دو شــرکت ثبت شــده در بازار 
سرمایه است؛ مشکلی که در بسیاری از باشگاه های فوتبال دنیا نیز وجود دارد، با 
این تفاوت که در سایر کشورها، حق پخش تلویزیونی مسابقات فوتبال به عنوان 
یکی از منابع اصلی درآمد در اختیار باشگاه هاســت، اما استقلال و پرسپولیس 

همچنان از این امکان محروم اند.
او افزود: از دیگر مشــکلات مهم، مســائل مالیاتــی، تأمین مالی باشــگاه ها و 
بدهی های پیش از واگذاری سهام است. در زمان ثبت در سازمان بورس، وزارت 
ورزش به عنوان سهامدار عمده متعهد شــد که در صورت وجود بدهی معوقه، 

پرداخت آن را بر عهده بگیرد.
جعفری تصریح کرد: طبق بررســی ها، میزان بدهی شناسایی شده استقلال و 
پرسپولیس حدود ۳۰۰ میلیارد تومان اســت که مربوط به پیش از عرضه اولیه 
سهام در فرابورس بوده و تاکنون در دفاتر رســمی آنها ثبت نشده است. اکنون 

این دو باشگاه در تلاش اند مطالبات خود را از دولت وصول کنند.
مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس، مهم ترین مانع در مسیر شفافیت را عدم 
افشای قرارداد بازیکنان استقلال و پرسپولیس در سامانه کدال دانست و گفت: 
این باشــگاه ها اطلاعات مربوط به قرارداد بازیکنان را محرمانه تلقی می کنند و 

هنوز مجوز رسمی برای عدم افشای این داده ها به سازمان بورس ارائه نداده اند.
وی تأکید کرد: بر اساس مقررات بازار سرمایه، تمامی شرکت های پذیرفته شده 
در بورس و فرابورس موظف اند اطلاعات مالی، گــزارش عملکرد و قراردادهای 
مهم را در کدال منتشــر کنند و فقط در شــرایط اســتثنایی و با دریافت مجوز 

نظارتی، می توانند از این الزام صرف نظر کنند.
جعفری افزود: ممکن است انتشــار مبالغ کلان قراردادها، مانند دریافت ۱۰۰ 
میلیارد تومان توسط یک بازیکن، حساسیت عمومی ایجاد کند، اما پنهان کاری 
در بازار ســرمایه فاقد وجاهت قانونی اســت و منجر به بی اعتمادی سهامداران 
خواهد شــد.در ادامه این گفت وگو، جعفری از تلاش ۲ باشگاه برای تأمین مالی 
از طریق انتشار اوراق بدهی یا افزایش سرمایه خبر داد و گفت: این درخواست ها 
از سوی سازمان بورس در حال بررسی است، اما شرط اصلی صدور مجوز تأمین 
مالی، توانایی در بازپرداخت منابع یا ارائه ضمانت معتبر اســت. در صورت عدم 
وجود تضمین یا عدم اثبات توان بازپرداخت، سازمان بورس امکان صدور مجوز 

تأمین مالی را نخواهد داشت.

شرکت محترم پارسی پست مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان بروجرد 

آگهی تحديد حدود اختصاصی 
شناسه آگهی:۱۹۳۷۱۱۱

نظر به اينکه برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۵۰۰۴۰۱۲۲۵۵ مورخه ۱۴۰۳/۱۰/۱۰ صادره از هيات قانون تعيين 
تكليف اراضی و املاک فاقد سند رسمی در ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت ۷۷۰۴/۰۵ متر 
مربع تحت پلاک ثبتی بشماره ۳ فرعی از ۳۳۴۱ اصلی واقع در بخش يک بروجرد در مالکيت خانم زهرا گوشه 
فرزند قدر االله قرار گرفته و مطابق سوابق ثبتى تحديد حدود پلاک فوق به عمل نيامده و اجرای تبصره ذيل 
ماده ۱۵ قانون ثبت نيز امکان پذير نمی باشد برابر دستور تبصره ذيل ماده ۱۳ قانون تعيين تکليف عمليات 
تحديد حدود اختصاصی پلاک فوق در روز دو شنبه در مورخه ۱۴۰۴/۴/۹ در ساعت ۱۱ صبح در محل وقوع 
ملک شروع و انجام خواهد شد لذا به مالکين و مجاورين و دارندگان حقوق ارتفاقی و انتفاعی اخطار می شود در 
ساعت و تاريخ مقرر در محل وقوع ملک حضور به هم رسانند چنانچه هر يک از صاحبان املاک يا نمايندگان 
قانونی آنها در وقت تحديد حدود حضور نداشته باشند برابر ماده ۱۵ قانون ثبت تحديد حدود با حدود اظهار 
شده از طرف مجاورين به عمل خواهد آمد هرگاه مجاورين نيز در محل حضور نداشته باشند تحديد حدود 
از رديف خارج خواهد شد اعتراض نسبت به تحديد حدود طبق ماده ۲۰ قانون ثبت از تاريخ تنظيم صورت 
مجلس تحديدی به مدت ۳۰ روز خواهد بود که به استناد ماده ۸۶ اصلاحی قانون ثبت معترض ميبايست در 
مهلت مقرر در آگهی فوق ضمن تسليم اعتراض به اداره ثبت شهرستان بروجرد دادخواست به مراجع ذيصلاح 
قضايی تقديم و گواهی مشعر به طرح دعوا را از مراجع مذکور اخذ و به اين اداره تسليم نمايد در غير اين صورت 

حق آنها ساقط خواهد شد. 
تاريخ انتشار - ۱۴۰۴/۳/۷
تاريخ تحديد - ١٤٠٤/٤/٩

محمد آجرلو 
معاون مدير کل سر پرست ثبت اسناد و املاک بروجرد

آگهی موضوع تبصره يک ماده ۱۲۰
 آئين نامه قانون ثبت 

شناسه آگهی: ۱۹۳۸۱۳۹
بشرح سيستم جامع املاک يک باب خانه نوع ملک طلق با کاربری مسکونی به پلاک ثبتی ۱۸۴ فرعی 
از ۶۶۰۳ اصلی ، مفروز و مجزا شده باز فرعی از اصلی مذکور ، واقع در بخش ۰۴ ناحيه .. حوزه ثبت 
ملک منطقه شمال تبريز استان آذربايجان شرقی بنام حسين زارعی ينگجه فرزند حبيب اله شماره 
شناسنامه ۹ تاريخ تولد دارای شماره ملی با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ عرصه 
و اعيان با شماره مستند مالکيت ۸۳۴۰۷ تاريخ ۱۳۸۰/۰۶/۲۷ موضوع سند مالکيت اصلی يک و نيم 
دانگ مشاع از ششدانگ که در صفحه ۵۱۱ دفتر املاک جلد ۱۰۸ ذيل شماره ۱۸۷۲۶ ، ثبت گرديده 
است. حال وکيل نامبرده مقصود بهرام پور با وکالت نامه شماره ۲۳۳۱۴۳ مورخ ۱۴۰۴/۰۲/۱۳ دفتر ۲

تبريز با ارائه مدارک و برگ استشهاد محلی بشرح درخواست وارده ۱۴۰۴۲۱۷۰۴۱۷۱۰۰۳۲۴۰ مورخه 
۱۴۰۴/۰۲/۱۶ مدعی فقدان سند مالکيت مزبور در اثر اسباب کشی درخواست صدور سند مالکيت 
المثنی جهت يک و دانگ و نيم مشاع از ششدانگ را نموده است مراتب در اجرای تبصره يک ماده ۱۲۰

آئين نامه قانون ثبت در يک نوبت در روزنامه کثير الانتشار محلی آگهی تا هر کس ادعائی نسبت به وجود 
ورقه مالکيت يا انجام هرگونه معامله را نزد خود دارند از تاريخ انتشار اين آگهی بمدت ۱۰ روز اعتراض 
کتبی خود را به اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان تبريز تسليم نمايد و در صورت سپری شدن مهلت 
مقرر و عدم دريافت اعتراض برابر مقررات سند مالكيت المثنی صادر و تسليم خواهد شد. بديهی است 

به اعتراضات در خارج از مدت ترتيب اثر داده نخواهد شد. 
تاريخ انتشار: چهارشنبه ۱۴۰۴/۰۳/۰۷

رونوشت به ستاد اجرائی فرمان حضرت امام جهت اطلاع 
اداره کل ثبت اسناد و املاک آذربايجان شرقی ( ثبت کل )

شرکت محترم پارسی پست مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان بروجرد 

آگهی تحديد حدود اختصاصی 
شناسه آگهی: ۱۹۳۷۱۱۴

نظر به اينکه برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۵۰۰۴۰۱۲۲۶۱ - مورخه ۱۴۰۳/۱۰/۱۰ صادره از هيات قانون 
تعيين تکليف اراضی و املاک فاقد سند رسمی در ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت ۵۵۲۷/۷۱

متر مربع تحت پلاک ثبتی بشماره ۴ فرعی از ۳۳۴۱ اصلی واقع در بخش يک بروجرد در مالکيت خانم زهرا 
گوشه فرزند قدرت االله قرار گرفته و مطابق سوابق ثبتى تحديد حدود پلاک فوق به عمل نيامده و اجرای تبصره 
ذيل ماده ۱۵ قانون ثبت نيز امکان پذير نميباشد برابر دستور تبصره ذيل ماده ۱۳ قانون تعيين تكليف عمليات 
تحديد حدود اختصاصی پلاک فوق در روز دوشنبه در مورخه ۱۴۰۴/۴/۹ در سالعت ۱۱ صبح در محل وقوع 
ملک شروع و انجام خواهد شد لذا به مالکين و مجاورين و دارندگان حقوق ارتفاقی و انتفاعی اخطار می شود در 
ساعت و تاريخ مقرر در محل وقوع ملک حضور به هم رسانند چنانچه هر يک از صاحبان املاک يا نمايندگان 
قانونی آنها در وقت تحديد حدود حضور نداشته باشند برابر ماده ۱۵ قانون ثبت تحديد حدود با حدود اظهار 
شده از طرف مجاورين به عمل خواهد آمد هرگاه مجاورين نيز در محل حضور نداشته باشند تحديد حدود 
از رديف خارج خواهد شد، اعتراض نسبت به تحديد حدود طبق ماده ۲۰ قانون ثبت از تاريخ تنظيم صورت 
مجلس تحديدی به مدت ۳۰ روز خواهد بود که به استناد ماده ۸۶ اصلاحی قانون ثبت معترض می بايست در 
مهلت مقرر در آگهی فوق ضمن تسليم اعتراض به اداره ثبت شهرستان بروجرد دادخواست به مراجع ذيصلاح 
قضايی تقديم و گواهی مشعر به طرح دعوا را از مراجع مذکور اخذ و به اين اداره تسليم نمايد در غير اين صورت 

حق آنها ساقط خواهد شد. 
تاريخ انتشار - ١٤٠٤/٣/٧
تاريخ تحديد - ١٤٠٤/٤/٩

محمد آجرلو 
معاون مدير کل سر پرست ثبت اسناد و املاک بروجرد

شرکت محترم پارسی پست مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان بروجرد 

آگهی تحديد حدود اختصاصی 
شناسه آگهی: ۱۹۳۷۱۱۴

نظر به اينکه برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۵۰۰۴۰۱۲۲۶۱ - مورخه ۱۴۰۳/۱۰/۱۰ صادره از هيات قانون 
تعيين تکليف اراضی و املاک فاقد سند رسمی در ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت ۵۵۲۷/۷۱

متر مربع تحت پلاک ثبتی بشماره ۴ فرعی از ۳۳۴۱ اصلی واقع در بخش يک بروجرد در مالکيت خانم زهرا 
گوشه فرزند قدرت االله قرار گرفته و مطابق سوابق ثبتى تحديد حدود پلاک فوق به عمل نيامده و اجرای تبصره 
ذيل ماده ۱۵ قانون ثبت نيز امکان پذير نميباشد برابر دستور تبصره ذيل ماده ۱۳ قانون تعيين تكليف عمليات 
تحديد حدود اختصاصی پلاک فوق در روز دوشنبه در مورخه ۱۴۰۴/۴/۹ در سالعت ۱۱ صبح در محل وقوع 
ملک شروع و انجام خواهد شد لذا به مالکين و مجاورين و دارندگان حقوق ارتفاقی و انتفاعی اخطار می شود در 
ساعت و تاريخ مقرر در محل وقوع ملک حضور به هم رسانند چنانچه هر يک از صاحبان املاک يا نمايندگان 
قانونی آنها در وقت تحديد حدود حضور نداشته باشند برابر ماده ۱۵ قانون ثبت تحديد حدود با حدود اظهار 
شده از طرف مجاورين به عمل خواهد آمد هرگاه مجاورين نيز در محل حضور نداشته باشند تحديد حدود 
از رديف خارج خواهد شد، اعتراض نسبت به تحديد حدود طبق ماده ۲۰ قانون ثبت از تاريخ تنظيم صورت 
مجلس تحديدی به مدت ۳۰ روز خواهد بود که به استناد ماده ۸۶ اصلاحی قانون ثبت معترض می بايست در 
مهلت مقرر در آگهی فوق ضمن تسليم اعتراض به اداره ثبت شهرستان بروجرد دادخواست به مراجع ذيصلاح 
قضايی تقديم و گواهی مشعر به طرح دعوا را از مراجع مذکور اخذ و به اين اداره تسليم نمايد در غير اين صورت 

حق آنها ساقط خواهد شد. 
تاريخ انتشار - ١٤٠٤/٣/٧
تاريخ تحديد - ١٤٠٤/٤/٩

محمد آجرلو 
معاون مدير کل سر پرست ثبت اسناد و املاک بروجرد

آگهی فقدان سند مالکيت 
شناسه آگهی: ۱۹۳۷۲۴۳

به شرح دفتر و سيستم جامع املاک مقدار ششدانگ يک قطعه اپارتمان تحت 
پلاک ۱۱۲۶۹ فرعی از يک اصلی بخش ۱۰ تبريز دفتر ۳۶۷ صفحه ۱۱۳ بشماره 
چاپی ۳۵۰۰۱۵ الف ۸۷ به نام زهرا نجفی دهخوارقانی ثبت و سند صادر 
گرديده است و اينک برابر درخواست شماره ۱۴۰۴۶۲۶۵۱۰۳۱۰۰۰۰۶۰ مورخه 
۱۴۰۴/۰۳/۰۴ دفتر خانه ۱۷۰ تبريز با ارائه استشهاد محلی پيوستی و به علت 
نامعلوم مدعی فقدان سند مالکيت مزبور شده و تقاضای صدور سند مالکيت المثنی 
نموده اند مراتب در اجرای تبصره يک ماده ۱۲۰ آئين نامه قانون ثبت در يک نوبت 
آگهی ميشود هر کس ادعائی نسبت به وجود ورقه مالکيت يا انجام هر گونه معامله 
را نزد خود دارد ميتواند اعتراض خود را کتباً به مدت ده روز پس از انتشار آگهی 
به اداره ثبت تبريز تسليم نمايد بديهی است پس از انقضای مدت قانونی نسبت به 
صدور سند مالکيت المثنی اقدام خواهد شد و اعتراضات وارده در خارج از مدت 

ترتيب اثر داده نخواهد شد .  
تاريخ انتشار: ۱۴۰۴/۰۳/۰۷

رونوشت به ستاد اجرائی حضرت امام (ره) جهت استحضار
علی حسين رستمی کفيل واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه غرب 
تبريز از طرف يوسف سردروداصل عليقلی پور

آگهی فقدان سند   
شناسه آگهی: ۱۹۳۷۹۰۹

زمين  قطعه  يک  ششدانگ  ثبتی  پرونده  اصل  ميرساند  استحضار  به  احتراما 
مزروعی به مساحت ۱۵۵۰۰ متر مربع که به موجب تقسيم نامه شماره ۵۹۳۵-
۱۳۸۳/۰۲/۰۷ ذيل شماره ۲۹۳۱۲ صفحات ۲۸ و ۳۱ دفتر ۲۷۰ نام حسين گلباز 
و علی گلباز هر يک نسبت به ۳ دانگ مشاع از ششدانگ اسناد مالکيت به شماره 
چاپی ۴۶۹۳۹۶ و ۴۶۹۳۹۷ تحت پلاک ثبتی ۱۲۴۴ فرعی از ۲ اصلی ثبت و صادر 
گرديده است در سنوات گذشته در زمان بايگان وقت مفقود شده است و پس از 
جستجوی فراوان و پرونده ،گردانی پرونده مذکور در رديف بايگانی مشاهده نگرديد 
لذا مراتب به استناد بند ۳۳۲ و ۳۳۳ و کد ۷۷۴ مجموعه بخشنامه های ثبتی در 
يک نوبت روزنامه آگهی می شود تا چنانچه شخص يا اشخاصی مدعی و انتقال 
نسبت به پلاک فوق الذکر و يا وجود پرونده ثبتی نزد خود ميباشد ظرف مدت ۳۰

روز پس از انتشار آگهی اعتراض خود را به همراه مدارک و مستندات مربوطه به اين 
اداره تسليم و رسيد دريافت نمايد در غير اين صورت پس از انقضاء مهلت تعيين 

شده اين اداره نسبت به تشکيل پرونده المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
بشير نعيم زاده 
رييس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ



سمنان-رضا سروش مدیرکل کمیته امداد استان سمنان 
با بیان اینکه نخســتین پهپاد سمپاش اســتان با هدف ایجاد 
اشتغال و بهینه سازی کشاورزی در شــاهرود به پرواز درآمد، 

گفت: این طرح گامی نوین در توسعه اشتغال است.
 محمد حســین ذوالفقاری  با بیان اینکه نخستین طرح پهپاد 
سم پاش برای مجری طرح اشتغال در شاهرود انجام شد، ابراز 
داشــت: این اقدام در راستای حمایت از کشــاورزان و صنعت 

کشاورزی به اجرا درآمده است.
وی با بیان اینکه به متقاضیان کار در حوزه کشــاورزی استفاده 
از پهپاد آموزش داده می شود، افزود: با این اقدامات می کوشیم 

تا مددجویان را به سمت اســتقلال مالی و خودکفایی هدایت 
کنیم. مدیر کل کمیته امداد اســتان سمنان با بیان اینکه برای 
متقاضیان تسهیلات خرید پهپاد ســم پاش در قالب وام داده 

می شود، ابراز داشت: این ســم پاش گامی برای قدم نهادن در 
کشاورزی نوین است.

ذوالفقاری بابیان اینکه ســال گذشــته ۳۶۲ میلیــارد تومان 
تســهیلات اشــتغالزایی بــه متقاضیان اعطا شــده اســت، 
تصریح کرد: می کوشــیم تا با ایجاد فرصت های شــغلی و ارائه 
مشــاوره های لازم قبل و بعد از راه اندازی شــغل مددجو را به 

خودکفایی نزدیک تر کنیم.

اصفهان-مریــم مومنــی  موتورهــای 
پرمصرف کولرهــای آبی با موتورهــای پربازده 

BLDC در شهرستان دهاقان تعویض شد
به گزارش پایگاه خبری شــرکت توزیع نیروی 
برق اســتان اصفهان )پاتنا(، به نقل از امور برق 
شهرستان دهاقان، با هدف بهینه سازی مصرف 
انرژی و کاهش هزینه های بــرق، پروژه تعویض 
موتورهای قدیمی و پرمصــرف کولرهای آبی با 
موتورهای پربازده BLDC در این شهرســتان 
اجرایی شــد. اکبر ترابی، مدیر برق شهرســتان 
دهاقان، با اشاره به اهمیت این اقدام، آن را گامی 
مؤثر در مسیر مدیریت مصرف، کاهش بار شبکه 

و حفاظت از محیط زیست عنوان کرد.
مزایای اصلی اجرای این طرح:

 کاهش مصرف انرژی:
موتورهای BLDC با طراحی پیشــرفته و بازده 
بالا، برق کمتری نســبت به موتورهای ســنتی 
مصرف می کنند و باعث صرفه جویی قابل توجه 

در هزینه برق می شوند.
 کاهش گرما و افزایش عمر:

این موتورهــا گرمــای کمتری تولیــد کرده و 
اســتهلاک کمتری دارند، در نتیجه هزینه های 

نگهداری کاهش می یابد.
 حفاظت از محیط زیست:

مصرف بــرق کمتر بــه معنای کاهش انتشــار 
گازهــای گلخانــه ای و کمــک بــه اهــداف 

زیست محیطی است.
 کاهش بار شبکه برق:

این موتورها در ساعات اوج مصرف بار کمتری به 
شبکه وارد می کنند.  کنترل بهینه عملکرد کولر:

فنــاوری الکترونیــک قــدرت در موتورهــای 
BLDC امکان تنظیم دقیق تر ســرعت کولرها 

را فراهم می کند.
این طــرح با هدف ارتقــای بهــره وری انرژی و 
جایگزینی تجهیزات پرمصرف در شهرســتان 

دهاقان اجرا شده است.

 تعویض موتورهای پرمصرف کولرهای آبی با موتورهای پربازده BLDC در شهرستان دهاقان

مهندس یزدانی، تکنسین نمونه در سطح شرکت 
گاز استان چهارمحال و بختیاری شد 

شهرکرد-زهرامصطفوی مهندس یزدانی، تکنسین نمونه در سطح شرکت 
گاز استان چهارمحال و بختیاری، توانسته اســت با تلاش و کوشش های مداوم 

خود، کیفیت کارها و پروژه ها را به طرز چشمگیری ارتقا دهد. 
نقش ویبه عنوان تکنسین ارشــد عمران و ســاختمان در پروژه های مختلف، 
به ویژه در زمینه طراحی و نظارت بر اجرای پروژه های گازرســانی، بسیار حائز 
اهمیت بوده اســت. مهندس یزدانی با تجزیه و تحلیل دقیــق نیازها و الزامات 
پروژه ها، توانسته است طرح هایی را ارائه دهد که نه تنها از نظر فنی و مهندسی، 

بلکه از لحاظ اقتصادی نیز به صرفه باشند. 
 همچنین، مهارت های ایشــان در مدیریت زمان و منابــع، به کاهش هزینه ها و 

زمان اجرای پروژه ها کمک کرده است. 
 مهندس یزدانی همواره در تلاش بوده اســت تا بــا به کارگیری تکنولوژی های 

نوین، کارایی و بهره وری را در تیم خود افزایش دهد.  
اخلاق حرفه ای و پایبنــدی به اســتانداردهای ایمنی و محیط زیســت نیز از 
ویژگی های بارز مهندس یزدانی است. ایشان در اجرای پروژه ها همواره به رعایت 
اصول ایمنی و پیشــگیری از مخاطرات احتمالی توجه ویژه ای داشته و این امر 

موجب اعتماد و رضایت همکاران و مدیران شده است.  
 به همین دلیل، انتخاب ایشــان به عنوان تکنســین نمونه نه تنها نشان دهنده 
شایستگی های فردی، بلکه تجلی بخش عملکرد تیمی عالی است که با همکاری 

و همدلی در راستای اهداف شرکت گام برمی دارد. 
 بی شــک مهندس یزدانی با این انتخاب، الگوی مناســبی برای سایر همکاران 

است و امید است که بتوانند از تجربیات و دانش ایشان بهره برداری نمایند.

ع غلات جهت کنترل آفت سن گندم  پایش مزار
شهرستان فراهان

اراک-مرجان کریمــی   مهنــدس پیرهادی مســئول  حفــظ نباتات 
،جهادکشــاورزی شهرســتان فراهــان از مــزارع گنــدم و جو روســتاهای 

ولاشجرد،حاتم آباد وحلت آباد ونظام آباد 
در این بازدید وضعیت رویشی مزارع ، آفات و بیماری ها مورد بررسی قرار گرفت. 
. در مزارع پوره سن ۲ و۳ مشاهده شــد ودر بعضی مزارع که سمپاشی سن مادر 
انجام نشده بود پوره سن ۴هم مشاهده شــد .وهمچنین تراکم تریپس در مزارع 
بسیار بالا بود وبه کشاورزان در خصوص اعلام مبارزه هرچه سریعتر جهت کنترل 
آفت پوره سن گندم هشدارهای لازم داده شد. درکل به علت وضعیت نامناسب 
رویشی گندم کشاورزان نســبت  به توصیه های کارشناســان برای سمپاشي 
مزارع خود امتناع می کنند.و بســیاری از مزارع غیر قابل برداشت می باشند. و 
کشاورزانی که قصد برداشت گندم خود را دارند هشدار داده شد که سریعا با این 

آفت خسارتزا مبارزه انجام دهند.

 با حضور رئیس جمهور و رئیس بنیاد مسکن؛

وستایی  ۲۹هزار واحد مسکونی ر
  به بهره برداری رسید

اراک -نوری  رئیس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی، هم زمان با سوم خرداد 
سالروز آزادسازی خرمشهر، گفت: امروز حدود ۲۹هزار واحد مسکونی روستایی 
در کل کشور با حضور رئیس جمهور، وزیر راه و شهرسازي آماده تحویل شد و به 

صورت وبینار در سراسر کشور مورد بهره برداری قرار گرفت.
مهندس غلامرضا صالحی در آیین بهره  برداری همزمان از طرح های وزارت راه 
و شهرسازی و افتتاح ۲۹ هزار مسکن روستایی بنیاد مسکن که به صورت ویدئو 
کنفرانس با حضور رییس جمهور، فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی، اظهار کرد: 
امروز حدود ۲۹هزار واحد مسکونی روســتایی در کل کشور آماده تحویل است 
که ۲ هزار و ۴۰۰ واحد  بهره برداری می شود، که این مسکن ها از نظر پراکندگی 
در ۹۰۰روستا واقع شده اند. مهندس صالحی در پایان افزود: در کل کشور برای 

۲۹ هزار واحد مسکن روستایی حدود ۹/۱۵ همت وام داده شده است.

توسعه وتجهیز کامل بوستان شقایق فاز دو اندیشه

اندیشه-کیایی مهندس بهروز کاویانی شهردار اندیشه از تجهیز و بازآرایی 
کامل بوستان شقایق فاز۲ شهر اندیشه در راســتای توسعه فضاهای عمومی و 

ارتقای سطح خدمات شهری خبر داد.
وی در خصوص این خبر اظهار داشــت:این طرح در پاســخ به مطالبات به حق 
شهروندان و با هدف بهبود کیفیت فضاهای شهری با مجموعه اقداماتی از قبیل 
نصب تاب های ایمن و استاندارد برای بازی کودکان،نوسازی و ارتقای تجهیزات 
ورزشــی و بدنســازی با رویکرد ترویج سبک زندگی ســالم و تعویض سیستم 

روشنایی قدیمی با چراغ های LED کم مصرف اجرا شده است.
شــهردار اندیشــه با تأکید بر نقش مهم و اساســی فضاهای عمومی در ارتقای 
کیفیت زندگی شــهروندان و افزایش زیبایی بصری در سطح شهر خاطرنشان 
کرد:بوستان ها باید فضایی برای تجربه ی نشاط، تعامل اجتماعی و تحرک بدنی 
باشند. آنچه در بوستان شقایق انجام شده صرفاً یک عملیات عمرانی نیست بلکه 
گامی مؤثر در راستای خلق فضایی زنده، ایمن و انسان محور در فاز ۲ شهر اندیشه 
به شمار می رود. مهندس کاویانی در پایان بیان داشت:با توجه به فرارسیدن فصل 
تابستان بوستان شقایق با چهره ای نو، امکاناتی مدرن و محیطی دل نشین آماده 

میزبانی از خانواده ها، کودکان و علاقه مندان به ورزش می باشد.

خبر

کرج-ترنم مظفری نشست مشترک شــهرداری کرج و 
سازمان نظام مهندسی ساختمان استان البرز با هدف تقویت 
همکاری های متقابل، تســهیل فرآیندهای ساخت وســاز و 

بهره گیری از ظرفیت های تخصصی برگزار شد.
در این نشست که با حضور مسئولان ارشد شهرداری و اعضای 
هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی ســاختمان برگزار شد، 
احمدی پرگو، مدیرکل حوزه شــهردار و امور شورای اسلامی 

شهر کرج، با اشاره به وظایف قانونی مهندسان طراح و ناظر در 
مراحل نهایی پروژه های ســاختمانی، بر رعایت دقیق ضوابط 
ایمنی، آتش نشانی، شــیب رمپ ها، پله ها و سایر الزامات فنی 
تأکید کرد.مهندس عاشوری، رئیس سازمان نظام مهندسی 
ساختمان استان البرز نیز با ابراز خرسندی از برگزاری جلسه، 
خواســتار بهره بــرداری از ظرفیت های مدیریت شــهری در 
حوزه تبلیغات محیطی به منظور ارتقاء سطح آگاهی عمومی 

شهروندان شد. مهندس حاج قاسمی، نایب رئیس اول سازمان، 
نیز به ضرورت کاهش زمان بررســی نقشــه ها اشــاره کرد و 
پیشــنهاد راه اندازی وب سرویس مشــترک میان شهرداری 
و سازمان نظام مهندسی را برای ارســال نقشه های معماری 
مطرح کرد.وی همچنین از آمادگی کامل این ســازمان برای 
استفاده از ظرفیت مهندسان شهرساز و ترافیک در فرآیند ارائه 

خدمات ساخت وساز در کلان شهر کرج خبر داد.

ج و نظام مهندسی البرز برگزارشد  نشست هم اندیشی شهرداری کر

زمســتان ۱۴۰۳ در استان  اردبیل-افسون جبارزاده
اردبیل با تلاش کارکنان ایثارگر و جهادی شرکت گاز استان 

اردبیل بدون قطع گاز پشت سر گذاشته شد.
حجت الاســلام ســید محمد مهدی پورفاطمی مشاور وزیر 
نفت در امور ایثارگران در ابتدای جلسه از تلاش های بی وقفه 
کارکنان شــرکت گاز اســتان اردبیل در خدمت رســانی به 
ایثارگــران و مدیریت موفق بحران گاز در زمســتان ســال 

گذشته تقدیر کرد.
 حجت الاسلام ســید محمد مهدی پورفاطمی در نشست با 
مدیرعامل و جمعی از ایثارگران و هئیت رئیســه شرکت گاز 
استان  اردبیل، با اشاره به نقش موثر مدیریتی در این شرکت 
برای حل چالش  گاز استان گفت:  کارکنان خدوم گاز اردبیل 

با وجود کمبود ذخایر گاز و ناترازی انرژی، زمســتان گذشته 
را بدون قطعی گاز پشت سر گذاشــتند که این یک موفقیت 
بزرگ است. وی در ادامه از برنامه ریزی برای اجرای طرح های 
فرهنگی ویژه ایثارگران خبر داد و افزود: در تلاش هســتیم تا 
با هماهنگی وزارت نفت، امکانات مناسبی برای خانواده های 

معظم شاهد و ایثارگر فراهم کنیم.
پورفاطمی با تقدیر از زحمات شــبانه روزی کارکنان شرکت 
گاز اردبیل، اظهار کرد: خدمات این مجموعه در ارائه خدمات 
پایدار و ایمن به ایثارگران و مردم اســتان، در پیشگاه خداوند 

متعال دارای اجر و پاداش است.
معرفت خدابنده جلودار سرپرست شرکت گاز استان اردبیل 
هم در این نشست ضمن تقدیر و تشکر از بذل توجه و اولویت 

سفر و بازدید مشاور محترم وزیر در امور ایثارگران از مجموعه 
شــرکت گاز اســتان اردبیل اظهار کرد: باعث افتخار شرکت 
ملی گاز ایران اســت که اکثریت همکاران شاغل در مجموعه 
شرکت گاز استان اردبیل را ایثارگران و منسوبین آنان بعنوان 

نیروهای متخصص و متدین تشکیل می دهند.
 وی با اشاره به حضور پررنگ این قشــر در صنعت نفت و گاز، 
خاطرنشان کرد: اســتان ولایتمدار اردبیل بعنوان دارالارشاد 
حسینی در طول ۸ سال دفاع مقدس حضوری موثر و پایدار در 
جبهه های نبرد حق بر باطل داشته و انتساب اکثریت کارکنان 
به خانواده های معزز ایثارگر، شــهدا، رزمندگان و جانبازان 

عزیز گواه این موضوع میباشد.
مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل با تشــکر از ایثارگران و 

نیروهای بســیجی صنعت گاز، تاکید کرد: حتی در شــرایط 
سخت، همکاران ما بدون چشم داشت، برای تامین انرژی در 

بخش  صنعت، تجارت و خانگی تلاش کردند.

اردبیل

البرز

 تقدیر مشاوروزیر نفت از تلاش های کارکنان ایثارگر و جهادی شرکت گاز  اردبیل 

سنندج-فاطمه ملایی شــناکردن در ســدها و منابع 
آبی اســتان کردســتان در حالی ممنوع اعلام شده است که 
همچنان شــاهد بی توجهی برخی افراد به رعایت این قانون 
و ســهل انگاری هایی که به قیمت جان دادن تمام می شــود، 

هستیم.
 هرساله با نزدیک شــدن به فصل گرما و افزایش حضور مردم 
در طبیعت و حاشــیه رودخانه ها و کانال ها، حوادث ناشی از 
غرق شدگی در استان کردستان روند افزایشی پیدا می کند و 

برخی سهل انگاری ها به قیمت دادن جان تمام می شود.
اگرچه در استان های ســاحلی شمار غرق شدگی بیشتر است 
اما در مجموع تعــداد فوتی های غرق شــدگی در رودخانه ها 
بیشتر است، مرگ هایی که می شــود با رعایت اصول ایمنی 

از آن کاست.
در دو روز گذشته شــاهد غرق شــدگی دو مرد کرمانشاهی 

در سد وحدت ســنندج که در پی نجات کودکشــان بودند، 
بودیم که بســیار تلخ بود. این اتفاقات در حالی رقم  می خورد 
که مســئولان متولی در اســتان و رســانه ها مدام تذکرات و 
هشــدارهای لازم مبنی درباره شــنا کردن و دوری از حاشیه 
ســدها و رودخانه ها را اعلام کرده اند اما با وجــود این، باز هم 

شاهد مرگ هایی ناشی از غرق شدگی هستیم.
در همیــن زمینــه؛ آرش آریانــژاد مدیرعامل شــرکت آب 
منطقه ای کردســتان، ظهر امــروز، شــنبه، در گفت وگو با 
خبرنگاران رسانه های کردســتان با ابراز نگرانی از بی توجهی 
برخی افراد به هشــدارهای مکرر، گفت: متأســفانه با وجود 
علائم هشــداردهنده و اطلاع رسانی های گســترده از طریق 
رسانه ها، همچنان شــاهد اقدام به شنا توســط برخی افراد، 

به ویژه نوجوانان و جوانان، هستیم.
وی با اشــاره به خطرات جبران ناپذیر جانی ناشــی از شنا در 

سدها و مخازن آبی، افزود: این اقدام نه تنها ممنوع است، بلکه 
می تواند عواقب بســیار ناگواری به دنبال داشته باشد. بستر 
ســدها و کانال های آبیاری دارای شیب های تند، جریان های 
آب ناگهانی و رسوبات چسبنده اســت که می تواند منجر به 

غرق شدگی شود.
آریانژاد تصریــح کرد: همچنین، تأسیســات پنهان زیر آب و 
پره های توربین در نیروگاه های برق آبی، تهدیدی جدی برای 

شناگران محسوب می شوند.
وی از تمامــی هم اســتانی ها، مســافران و ســاکنان مجاور 
ســدها و تأسیسات آبی درخواســت کرد که برای حفظ جان 
خود و عزیزانشان، از هرگونه شــنا، آب تنی و ماهی گیری در 
این محل ها اکیداً اجتناب کنند و به توصیه ها و هشــدارهای 

مأموران شرکت توجه ویژه داشته باشند.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کردستان یادآور شد: 

مسئولیت هرگونه حادثه ناشی از بی توجهی به این هشدارها، 
به عهده خود افراد خواهد بود.

کردستان

شنا در سدهای کردستان ممنوع شد

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 استاندارمطرح کرد؛

بسترسازی برای حضور سرمایه گذاران کشور چین در یزد

یزد – سمیه شــرف دینی  اســتاندار یزد 
با اعــلام آمادگی جهت میزبانــی از هیئت های 
تجاری و بازرگانی کشــور چین گفت: بسترهای 
لازم برای حضور ســرمایه گذاران کشــور چین 
در بخش هــای مختلــف صنعتی، تجــاری و 

گردشگری استان یزد فراهم خواهد شد.

محمدرضا بابایی در نشســت با زونــگ پی وو؛ 
ســفیر جمهوری خلق چین در ایران با اشاره به 
ســطح بالای ارتباطات بین ایــران و جمهوری 
خلق چین در سال های گذشــته اظهار داشت: 
امیدوارم شاهد خواهرخواندگی بین یزد و یکی 
از شــهرهای چین با خصوصیات مشابه بین دو 

شهر از جمله سابقه حفر قنات باشیم.
وی از یــزد به عنوان اســتان صنعتــی، معدنی 
و گردشــگری در ایران نام برد و افزود: بیش از ۶ 
هزار آثــار تاریخی، ۲ هزار آثار ثبــت ملی و ۵ اثر 
ثبت جهانی در استان وجود دارد و یزد به عنوان 
تنها شهر ایران در فهرست جهانی یونسکو و شهر 

جهانی زیورآلات سنتی به ثبت رسیده است.
استاندار با اشــاره به ظرفیت های عظیم معدنی 
در یزد از جمله ســنگ آهن، مــس، روی و… 
تصریح کرد: یزد به نســبت جمعیت رتبه اول در 
ســرانه ســرمایه گذاری، رتبه اول تولید کاشی 
و ســرامیک و رتبه دوم در محصولات نساجی و 
جزوه ۸ استان صنعتی برتر با ۳۶۰۰ واحد و ۸۰۰ 

نوع کالای تولیدی است.
وی از آمادگی اســتان برای میزبانــی از تجار و 
بازرگانان کشور چین خبر داد و گفت: امیدواریم 
شاهد فراهم شدن بسترهای لازم برای مراودات 

اقتصادی بیشــتر و انجــام ســفرهای متقابل 
هیئت های تجاری و بازرگانی دو کشور باشیم.

با بایی در ادامه با اشــاره به ظرفیت های اقلیمی 
یزد در حوزه انرژی خورشــیدی خاطر نشــان 
ســاخت: با توجه به پیشتازی کشــور چین در 
تولید پنل های خورشیدی امکان همکاری های 
گسترده در حوزه توسعه انرژی خورشیدی بین 

استان یزد و کشور چین وجود دارد.
بابایی به سابقه فعالیت نیروی متخصص چینی 
در خطوط تولید صنایع اســتان یزد اشاره کرد و 
گفت: بسترهای لازم برای حضور سرمایه گذاران 
کشــور چین در بخش های مختلــف صنعتی، 

اقتصادی و تجاری استان یزد فراهم خواهد شد.
استاندار یزد توســعه امروز کشور چین را حاصل 
همت و سخت کوشــی بالای مردم این سرزمین 
کهن دانســت و افزود: در حال حاضر بســیاری 
از شهرهای کشــور چین از نظر زیبایی و توسعه 

با شــهرهای پیشــرفته اروپایــی و آمریکایی 
رقابت می کنند. وی با اشــاره به افزایش واردات 
خودروهای چینی به ایران گفــت: به رغم عدم 
تمایل مردم در ســال های اول ورود خودروهای 
چینی به بازار ایــران اما با توجه به ارتقا ســطح 
کیفی آن ها امروز شاهد استقبال بالا از برندهای 

مختلف کشور چین هستیم.
بابایی همچنین بــا تاکید بر ضرورت تســهیل 
ســفرهای متقابل گردشــگران چینی و یزدی 
خاطرنشان ســاخت: خوشــبختانه استان یزد 
محیط بسیار امن و آرامی برای گردشگران همه 

کشورها از جمله مردم چین بوده است
اســتانداریزد در پایان ضمن اعلام آمادگی برای 
پذیرش کارآفرینان، صنعتگران و سرمایه گذاران 
چینی، از سفیر کشور چین برای حضور در جشن 
ثبت جهانی یزد به عنوان شهر زیورآلات سنتی با 

حضور وزیر میراث فرهنگی دعوت کرد.

       عملیات آبرسانی از سد طالقان به محمدیه و مهرگان آغاز شد

ود کلید خورد ح کشاورزی نوین با پهپاد سم پاش در شاهر          طر

قزوین-مریم نقدی مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای 
قزویــن گفت: طرح آبرســانی از ســد طالقان به شــهرهای 
محمدیه و مهــرگان با انتقال لوله های تولید شــده به کارگاه 

آغاز شد.
منصور ســتوده  اظهار کرد: طول خط آبرســانی به شهرهای 
محمدیه و مهرگان حدود ۳۵ کیلومتر با اقطار یک هزار و ۶۰۰ 
و یک هــزار و ۴۰۰ میلیمتر بوده که این پــروژه فاز دوم طرح 
بزرگ و ملی آبرسانی از سد طالقان به ۱۴ شهر و ۱۹۴روستای 

استان قزوین است.
وی اضافه کرد: با تخصیــص یک هــزار و ۷۰۰ میلیارد ریال 
اعتبار از طریق اوراق مرابحه و پنج هــزار میلیارد ریال نقد در 
پایان سال گذشــته، مقدار پنج کیلومتر از لوله های مورد نیاز 
وارد فاز تولید شــد و با انتقال لوله های تولید شده به کارگاه، 

عملیات حفاری و لوله گذاری آغاز شده است.
ســتوده تصریح کرد: به کمک همه مسوولان استان قزوین به 
ویژه استاندار به دنبال تامین منابع مالی از طرق مختلف جهت 
تکمیل فازهای بعدی این طرح مهم در اســتان هســتیم و به 

اهداف خوبی نیز رســیده ایم که بزودی اطلاع رسانی خواهد 
شد.

این مســوول خاطرنشــان کرد: علاوه بر منابــع مالی دولت، 
نشست های مختلفی در سطح ملی و استانی با حضور استاندار 
برگزار شــده تا بتوانیم از همه ظرفیت های ســرمایه گذاری 
بخش دولتی و خصوصــی از قبیل مولدســازی اراضی مازاد 
دولت در اســتان، اخذ مجوز ماده ۵۶ قانــون الحاق از طریق 
وزارت نیرو و ســازمان برنامه و بودجه کشور جهت مشارکت 

بانک ها و سایر روش های تامین منابع مالی استفاده کنیم.



جوانان پشت درهای بسته بانک مرکزی

صفهاهمچنانطولانیاست

بانکوبیمه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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بانک مرکزی اعلام کرد
استفادهازشناسهملیدستگاههایدولتیبرای

افتتاححسابمتفرقه،غیرمجازاست
 بانک مرکزی اعلام کرد: تمامی حســاب های بانکی اعم از ریالی و ارزی 
دولت و دســتگاه های دولتی صرفاً از طریق خزانه داری کل کشور و نزد 
بانک مرکزی و با اســتفاده از شناســه ملی افتتاح و نگهداری می شود. 
افتتاح حساب برای اشخاص حقیقی  - حقوقی با استفاده از شناسه ملی 

دستگاه های دولتی غیر مجاز است و منجر به انسداد حساب می شود.
به گزارش بانک مرکزی، این بانک طی بخشــنامه شماره ۵۸۸۴۲/۰۴ 
در تاریخ ۵ خرداد ۱۴۰۴ خطاب به شبکه بانکی تشریح کرد: حسب بند 
)الف( ماده )۴۹( قانون بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران تمامی 
حســاب های بانکی اعم از ریالی و ارزی دولت و دســتگاه های موضوع 
ماده )۲۹( قانون برنامه پنجساله ششم توســعه اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی جمهوری اسلامی ایران مصوب ۱۳۹۵/۱۲/۱۴ و مستثنیات 
آن، صرفاً از طریق خزانه داری کل کشــور و نزد بانــک مرکزی افتتاح و 
نگهداری می شود. دســتگاه های یادشــده موظفند تمامی دریافت ها 
)اعم از اینکــه از محل بودجــه عمومی دولت، بودجــه اختصاصی و یا 
سایر محل ها تأمین شده باشــد( و پرداخت های خود را فقط از طریق 

حساب های افتتاح شده نزد بانک مرکزی انجام دهند.
در همین راســتا و حســب اطلاعات واصله در برخی موارد نســبت به 
افتتاح حساب برای اشخاص حقیقی  - حقوقی با استفاده از شناسه ملی 
دستگاه های اجرایی اقدام شــده که منجر به انسداد حساب هایی شده 
که عملًا در شــمول موارد انتقال مانده به این بانک قرار نداشته و باعث 

ایجاد مشکلاتی برای صاحبان حساب های مذکور شده است.
از این رو، ضمن تأکید بر رعایت ضوابط افتتاح حســاب برای اشخاص 
حقیقی   - حقوقی و بررســی کامل مدارک و مســتندات ارایه شــده 
به منظور افتتاح حســاب در آن مؤسســه اعتباری و نیز تأکید بر مفاد 
بند)۳  -۲( دستورالعمل رعایت قوانین و مقررات )تطبیق( در مؤسسات 
اعتباری که وظایــف واحد رعایت قوانین و مقــررات به صراحت در آن 
بیان شــده و هدف آن کاهش احتمال زیان ناشــی از شمول جریمه ها 
و مجازات های قانونی، تنبیهات نظارتی و آســیب به حســن شهرت به 
دلیل عدم رعایت قوانین و مقررات و ســایر الزامات ناظر بر فعالیت های 
بانکی می باشد، مقتضی است اقدامات لازم به منظور رعایت موارد فوق 

در آن بانک ها صورت پذیرد.
بدیهی است در صورت افتتاح حساب به شیوه مذکور، حساب افتتاحی 
توسط این بانک مسدود و تبعات بعدی آن بر عهده آن مؤسسه اعتباری 

خواهد بود.

بانکآینده،پیشگامحمایتازخانوادهها
باپرداختوامفرزندآوری

به گــزارش خریدار به نقل از روابــط عمومی بانک آینــده، این بانک با 
نگاهی ویژه به حمایت از خانواده ها و آینده سازان کشور، تا پایان اسفند 
۱۴۰۳ موفق شــد بیش از ۱۲ هزار فقره وام فرزندآوری به مبلغ ۹.۵۰۰ 
میلیارد ریــال پرداخت کند و از مرز ۱۰۶ درصد ســهمیه ابلاغی بانک 
مرکزی عبور نماید.این موفقیت چشــمگیر، نشان دهنده تعهد جدی 
خانواده بانک آینده به اجرای سیاســت های جمعیتــی و فراهم کردن 

بستر مناسب برای رشد و شکوفایی نسل جدید است.
 بانک آینده با پرداخت این وام، نه تنها از سهمیه تعیین شده فراتر رفته، 
بلکه گامی مؤثر در مســیر تحقق آرمان خانواده محــور جامعه ایرانی-
اسلامی برداشــته اســت.بانک آینده ضمن توجه ویژه به منویات مقام 
معظم رهبری، اعلام می نماید کــه حمایت از خانــواده  و فرزندآوری 
همچنان در اولویت برنامه های این بانــک قرار دارد و روند پرداخت این 
نوع وام در سال ۱۴۰۴ نیز با قدرت و جدیت ادامه خواهد یافت، تا امید و 

آرامش بیشتری به خانواده های ایرانی هدیه شود.

مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشور:
مدیریتمصرفهموارهیکضرورتاست

مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور گفت: با کاهش شــدید 
بارش ها و افت چشــم گیر ورودی ســدها، ایران با یکی از بحرانی ترین 

سال های آبی خود مواجه شده است.
 به نقل از شبکه خبری آب، فیروز قاســم زاده مدیرکل دفتر اطلاعات و 
داده های آب کشور با اشــاره به کاهش محسوس بارش ها اظهار داشت: 
از اول مهر تاکنون، مجموع بارش های کشــور تنهــا ۱۴۱.۷ میلی متر 
بوده که در مقایسه با میانگین بلندمدت )۲۳۰.۶ میلی متر(، ۳۹ درصد 
کاهش و نسبت به مدت مشــابه سال گذشــته )۲۳۸ میلی متر(، ۴۰ 

درصد افت داشته است.
وی اســتان های جنوبی و مرکزی را دارای بیشــترین کاهش بارندگی 
عنوان کرد و گفت: در استان هایی مانند تهران، سیستان و بلوچستان، 
هرمزگان، بوشهر، خوزستان، یزد و کهگیلویه و بویراحمد میزان بارش 
به شــدت کاهشــی بوده و در برخی موارد تا بیش از ۷۰ درصد کمتر از 
نرمال بوده است. این شــرایط باعث شــده تا ذخایر آبی این مناطق در 

سطح بحرانی قرار گیرند.

قاســم زاده با اشاره به وضعیت ســدها نیز بیان داشــت: ورودی آب به 
سدهای کشور از ابتدای سال آبی ســوم خرداد ۱۴۰۴، ۲۰.۲۳ میلیارد 
مترمکعب بوده که نســبت به سال گذشــته ۴۲ درصد کاهش داشته 

است.
وی تأکیــد کرد که موجــودی فعلی ســدهای کشــور ۲۶.۹ میلیارد 
مترمکعب است که نسبت به مدت مشــابه سال قبل ۲۳ درصد کاهش 

یافته و این مسأله زنگ خطری جدی برای تأمین آب در تابستان است.
مدیرکل دفتــر اطلاعات و داده های آب کشــور در بررســی وضعیت 
سدهای مهم نظیر ســدهای مهم تهران، اصفهان، خراسان رضوی، قم، 
هرمزگان، زنجان، کرمان و مرکزی اشــاره کرد که اغلب زیر ۲۰ درصد 
ظرفیت پرشدگی دارند. این به معنای فشار مضاعف بر تأمین آب شرب 

و کشاورزی در مناطق وسیعی از کشور است.
قاسم زاده افزود: الگوی مصرف آب در کشور به ویژه در بخش کشاورزی 
باید به سرعت اصلاح شود. لازم اســت از کشت های پرمصرف دور شده 
و به سمت کشــت های کم نیاز و با راندمان بالا حرکت کنیم. همچنین 
باید در صنایع، فضای سبز و شرب شهری، مصرف بهینه در اولویت قرار 

گیرد.
وی در پایان از مردم خواســت نقش خــود را در مدیریت بحران جدی 
بگیرند و خاطرنشان کرد: در شرایط فعلی، هر لیتر آب صرفه جویی شده 
می تواند سرنوشت ساز باشــد. با تغییر عادات مصرف، استفاده بهینه و 
مشــارکت در مدیریت منابع آب، می توان تابستان خشک پیش رو را با 

حداقل آسیب پشت سر گذاشت.

شعبه

نیرو

آرمان زارعی  جوانــان می گویند که وام 
ازدواج وجود دارد، اما این موضوع شــامل 
همــه نمی شــود؛ صف ها بســیار طولانی 
هستند، بانک ها با کمبود منابع مواجه اند و 
تنها چیزی که به جلو می رود، ســن جوانان 

است.
  بر اساس قانون بودجه ســال ۱۴۰۴، مبلغ 
وام ازدواج بــرای هر یــک از زوجین ۳۰۰ 
میلیون تومان تعیین شــده اســت. برای 
زوج هایــی که ســن داماد زیر ۲۵ ســال و 
عروس زیر ۲۳ سال باشد، این مبلغ به ۳۵۰ 
میلیون تومان افزایش می یابــد. این وام با 
نرخ ســود ۴ درصد و بازپرداخت ۱۰ ســاله 
ارائه می شود. اقساط ماهیانه برای وام ۳۵۰ 
میلیون تومانی حدود ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار 

تومان برآورد شده است.
طبق گزارش بانک مرکزی، مهدی صحابی، 
مدیرکل عملیــات پولی و اعتبــاری اعلام 
کرد: تــا ۲۷ اردیبهشــت ۱۴۰۴، مجموع 
پرداختی تســهیلات قرض الحسنه ازدواج 
و فرزندآوری به بیــش از ۲۱.۴ همت )هزار 
میلیارد تومان( رسیده است. این تسهیلات 
به ۹۹ هزار و ۹۰۴ نفر پرداخت شده است. از 
این میان، ۵۱ هزار فقره تسهیلات ازدواج به 
مبلغ ۱۷ هزار میلیارد تومان و ۴۴ هزار فقره 
تســهیلات فرزندآوری به مبلــغ ۴.۴ هزار 
میلیارد تومان پرداخت شــده که به ترتیب 
رشــد ۶۳ درصدی و ۳۶ درصدی نسبت به 

مدت مشابه پارسال داشته اند.
نکته مهم این است که  بســیاری از جوانان 
در پشــت درهای بسته ســامانه وام ازدواج 
مانده انــد. نــه درِ بانک ها باز می شــود و نه 
نوبت ها پیــش می رود. تنهــا چیزی که در 

حال پیشرفت است، سن ازدواج است.
به عبارتی اگر دیروز »خانه دار شــدن« یک 
آرزوی دست نیافتنی بود، امروز »گرفتن وام 
ازدواج« نیز به این لیست اضافه شده است. 
صف ها از تابســتان های تهــران طولانی تر 
شده اند، نوبت ها به آهستگی حلزون پیش 
می روند و حسرت ها سنگین تر از قسط های 

معوقه شده اند.
متقاضیان می گویند: »چند ماهی است که 
ثبت نام کرده ایم و هنوز نوبتمان نرســیده 
اســت. بانک می گوید که سهمیه ای نداریم 
و باید به بانک دیگری مراجعه کنم. اما همه 
بانک ها یک پاســخ مشــابه دارند: نیست، 

نداریم، بعداً بیایید!«
»همه جــا از مشــوق های ازدواج صحبت 
می شــود، اما ما حتی نمی توانیم وام خود را 

دریافت کنیم. آیا این واقعاً تشویق است؟«
» نوبتم چهار ماه پیش رسید. مدارک کامل 
را ارائــه دادم و ضامن هــم آوردم، اما بانک 

اعلام کرد که بودجه اش تمام شــده و باید 
منتظر بمانم تا شاید دوباره اعتبار بیاید.«

»از زمانــی کــه عقــد کردیم، فقــط در 
جستجوی وام هســتیم. زندگی مان عملًا 
متوقف شده اســت. نه خانه ای خریدیم و نه 
خرید دیگری انجام دادیم. مدام می گویند 

صبر کنید، اما تا کی باید صبر کنیم؟!«
برخــی افــراد می گوینــد »ازدواج نکنید، 
زیرا بانک مرکــزی وام نمی دهد!«  این یک 
شوخی تلخ است، اما واقعیتی است که ده ها 
هزار نفر ایــن روزها به وضــوح آن را تجربه 
می کنند. ازدواج دشــوار شــده و دریافت 
وام برای آن نیز ســخت تر، و زندگی پس از 

ازدواج از همه این ها دشوارتر است. 
در میــان این نابه ســامانی های اقتصادی و 
پیچ وخم های هفت خان دریافت وام ازدواج، 
محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی، 
از اجرای آزمایشــی طرحــی جدید برای 
جوانان خبر داده اســت؛ طرحی که به جای 
وام نقدی، کارت رفاهی خرید کالای ایرانی 
را در اختیــار متقاضیان قــرار می دهد. این 
کارت ها، که با همکاری وزارت صمت و بانک 
مرکزی طراحی شده اند، تنها برای خرید از 
تولیدکنندگان داخلی معتبر قابل استفاده 
خواهند بــود و هدف آن، تأمین مســتقیم 
جهیزیه نوعروسان اســت. به گفته فرزین، 
نرخ ســود ایــن کارت ها »بســیار پایین« 
خواهد بود؛ ویژگی ای کــه می تواند آن را به 
گزینه ای جذاب برای برخی زوج های جوان 

بدل کند.
اما چیزی که مهم اســت این اســت که هر 
سال وعده ها تازه می شــوند، اما مشکلات 

همان مشکلات قدیمی باقی می مانند. بانک 
مرکزی می گوید منابع محدود است؛ وزارت 
اقتصاد می گوید مســئولیت با بانک هاست؛ 
و بانک ها می گویند اعتبــار وجود ندارد. اما 
هیچ کس نمی پرســد جوانی که یک سال 
اســت عقد کرده، چه زمانی می تواند وامش 
را دریافت کند؟ آیا وقتــی فرزندش به دنیا 

آمد؟
وام ازدواج کــه قرار بود به عنوان مشــوقی 
برای تشــکیل خانواده عمل کند، اکنون به 
مانعی در مســیر ازدواج تبدیل شده است. 
وقتــی دریافت این وام دشــوارتر از گرفتن 
ویزای کانادا باشد، چه امیدی برای جوانان 
باقی می ماند؟ ممکن است به زودی جوانان 
برای ازدواج به کشــورهای دیگــر بروند؛ 
جایی که شــاید وام وجود نداشته باشد، اما 
حداقل سیستم منظم تری دارد و خبری از 

صف های طولانی نیست.
در حال حاضر حدود ۵۵۰ هزار نفر در صف 
دریافت وام ازدواج و ۵۵۰ هــزار نفر نیز در 
انتظار وام فرزندآوری هســتند؛ پشت این 
آمارهــا، صف هایی وجود دارد که شــب ها 
جوانان با فکــر به آن ها خوابشــان می برد. 
کابوس نوبت ۳۰۰ هــزار و چندم و کابوس 
تماس با بانک و شــنیدن جمله آشنا: »فعلًا 

بودجه مان تمام شده، بعداً تماس بگیرید.«

صف وام ازدواج دو برابر شد
همچنیــن فاطمــه محمدبیگــی، رئیس 
فراکســیون جمعیت و حمایت از خانواده 
در مجلس شورای اسلامی، در گفت وگویی 
به انتقاد از عملکرد دولــت در اجرای قانون 

حمایــت از خانــواده و جوانــی جمعیت 
پرداخت. او از دو برابر شــدن صف دریافت 
تســهیلات ازدواج و فرزندآوری خبر داد و 
این موضــوع را نقض صریح سیاســت های 
کلــی جمعیــت و قانون جوانــی جمعیت 
دانست. وی افزود: در حال حاضر نزدیک به 
۱۴ میلیون نفر در ســن ازدواج قرار دارند، 
اما به دلیل عدم وجــود حمایت های مؤثر، 
ازدواج ها به تأخیر افتــاده و این موضوع به 
معنای تأخیر در فرزنــدآوری و در نهایت از 
دست رفتن فرصت طلایی جمعیتی کشور 

است.

بازار وام فروشی داغ شد 
در این میان، بازار جدیدی نیز شکل گرفته 
اســت؛ بازار خریــد و فــروش وام ازدواج. 
برخی ها هر ۱۰۰ میلیــون وام را به قیمت 
۳۰ تــا ۳۵ میلیون تومــان خرید و فروش 
می کنند؛ به این ترتیــب، وامی که باید به 
جوانان تازه عروس و داماد برسد، اکنون به 
دســت دلالانی افتاده که در کار »فروختن 
امتیاز وام« هســتند. برخی می فروشــند 
چون دیگــر امیدی ندارنــد و برخی دیگر 
می خرند تا بتوانند قســطی ماشین بخرند. 
و در نهایت، همان کســانی کــه باید مورد 
حمایت قــرار گیرند، همچنــان در انتظار 

مانده اند.
در این شــرایط تورمــی، دریافــت ۳۰۰ 
میلیــون تومــان وام دیگر یــک معجزه به 
حســاب نمی آید. این مبلغ حتی برای رهن 
خانه کافی نیســت. اما برای دریافت همین 
وام هم باید ماه ها تلاش کــرد. ابتدا باید در 

سامانه ثبت نام کرد، مدارک را تهیه کرد، به 
بانک مراجعه کرد، ضامــن آورد و دوباره به 
بانک رفت، و در نهایت، ممکن اســت دست 

خالی برگردد.
همچنین فرایند ثبت نام وام ازدواج به قدری 
پیچیده، فرسایشــی و پر از بن بســت های 
سامانه ای شده که بسیاری از زوج های جوان 
عطای آن را به لقایش می بخشند یا ترجیح 
می دهند برای راحتی کار، هزینه ای از جیب 
خود بپردازند.بنابراین، بازار جدیدی شکل 
گرفته است: برخی سایت ها و افراد به صورت 
غیررســمی در ازای دریافــت مبالغی – که 
گاه تا چند میلیون تومان هم می رسد – کل 
فرایند ثبت نام، انتخــاب بانک و پیدا کردن 
شعبه دارای ظرفیت را انجام می دهند. این 
روند، عملًا یک کاسبی غیرشفاف و پررونق 
ایجاد کرده که از ســختی های یک مســیر 

اداری سوءاستفاده می کنند. 
وضعیت وام ازدواج اکنون به یک شوخی تلخ 
تبدیل شده است. همه از وجود آن مطلع اند، 
اما هیچ کس تجربه اش نکرده اســت. مانند 
جعبه ای که همیشــه در ویترین قرار دارد؛ 
فقط برای تماشــا، نه برای برداشــتن. در 
شبکه های اجتماعی نیز انتقادات به شدت 
افزایش یافته است. کاربران با هشتگ هایی 
مانند وام ازدواج کجاست و نوبت نداریم، از 
مشکلات خود می نویســند. از ماه ها انتظار، 
از بانک های بی اعتبار و از رویایی که هر روز 

دورتر می شود.

احتمال برگزاری قرعه کشی ازدواج 
به زودی!

به نظر می رســد اگر این رونــد ادامه یابد، 
سال آینده به جای »مشــوق ازدواج«، باید 
»قرعه کشــی ازدواج« برگــزار کنیم، زیرا 
منابع محدود اســت و تنها تعداد خاصی از 
جوانــان می توانند ازدواج کننــد. بقیه؟ یا 
باید صبر کنند یا از تصمیــم خود منصرف 
شــوند. در این میان، هیچ کس پاســخ گو 
نیست. هیچ کس نمی گوید چرا این صف ها 
به پایان نمی رســند؟ چرا بانک هــا منابع 
کافی ندارند؟ چرا کســی جلوی وام فروشی 
را نمی گیرد؟ چرا جوانان ایرانی باید این قدر 
تنها باشــند، در حالی که تــازه می خواهند 
زندگی خود را آغــاز کننــد؟ در حالی که 
شعارهای »فرزندآوری« و »تشویق ازدواج« 
در همه جا شنیده می شود، در عمل نه وامی 
وجود دارد، نــه حمایتی و نــه امیدی. تنها 
جوانانی مانده انــد که نمی دانند با عشــق 
خود چه کنند، وقتی حتی یک وام ساده هم 
نمی توانند دریافت کنند. وام ازدواج وجود 

دارد، اما فقط روی کاغذ.

آخریــن ارزش روز بــازار ۸۱۹ شــرکت بورســی و 
فرابورســی ارزیابی و ۱۰ شــرکت بــزرگ و اول بازار 

معرفی شدند.
بــه گــزارش خریــدار، تغییــرات در ارزش روز بازار 
شــرکت های بورســی و فرابورســی، همیشــه برای 
ســهامداران اهمیت دارد و از این لحاظ به ســه دسته 
بزرگ، متوســط و کوچک تقسیم می شــوند و همین 

تقســیم بندی بر انتخاب ســهام جهت خرید اثرگذار 
است. شــرکت های بزرگ هم طبیعتا به نسبت شرکت 
های متوســط و کوچک اثر بیشــتری بر روی شاخص 

کل دارند.
براســاس این گزارش، آخریــن ارزش روز بازار ۸۱۹ 
شرکت بورسی و فرابورسی نشان می دهد ۱۰ شرکتی 

که در صدر قرار گرفتند همگی در بورس حضور دارند.

 در این میان هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس با ارزش 
روز ۸۵۳ هزار میلیارد تومانی در صدر جدول قرار دارد. 
دو شــرکت ملی مس و فولاد مبارکه نیــز با ارزش روز 
بازار ۷۱۹.۲ و ۵۷۵.۷ هزار میلیارد تومان در رتبه دوم 

و سوم قرار گرفتند.
شــرکت های بانک ملت، پتروشــیمی نوری، شستا، 
گسترش نفت و گاز پارسیان، ســرمایه گذاری غدیر، 

پالایشگاه اصفهان و تاپیکو به ترتیب با ارزش روز بازار 
۳۱۲.۹، ۲۸۹.۷، ۲۶۰.۱، ۲۴۱.۵، ۲۲۸، ۲۱۵.۸ و 
۲۰۸.۲ هــزار میلیــارد تومانی در پله چهــارم و دهم 

ایستادند.
شــرکت کیوان هم که در تابلو قرمز بازار پایه فرابورس 
حضور دارد با ارزش روز بــازار ۳۹.۶ میلیارد تومانی در 

جایگاه کوچک ترین و رتبه آخر قرار گرفت.

ملت

بانکملتجزو10شرکتبزرگبازاربورسشد

خریدار  مصــرف برق در ایران هر ســال 
رشــد چشــمگیری دارد، اما گســترش 
زیرساخت های تولید از این روند جا مانده؛ 
آیا خاموشی ها بیشتر از قبل در کمین اند یا 

راه حل های اساسی در راه است؟
 با افزایش جمعیت، تغییر ســبک زندگی، 
توســعه صنایع و فراگیری وســایل برقی 
پرمصــرف، مصرف برق در ایران به شــدت 
رو به افزایش گذاشته اســت. طی یک دهه 
اخیر، هرســال رکورد جدیــدی در پیک 
مصرف به ثبت رسیده و این رشد چشمگیر، 
زیرســاخت های تولیــد برق را بــه چالش 
کشــیده اســت. این واقعیت امروز فقط به 
شــکل خاموشــی های مکرر و اخطارهای 
وزارت نیرو جلوه گر نیســت، بلکه تأثیرات 
عمیق تری بر امنیت انــرژی، اقتصاد، رفاه 
اجتماعــی و حتی محیط زیســت برجای 

می گذارد.

 ظرفیت تولید کجاست و مصرف 
چه می کند؟

بر اساس آمار شــرکت مدیریت شبکه برق 
ایران، ظرفیت اســمی نیروگاه های کشور 
در پایان ســال ۱۴۰۳ به ۹۴ هــزار و ۵۷۹ 
مگاوات رسیده اســت. اما توان عملی تولید 
با احتســاب تعمیرات، فرسودگی، راندمان 
پایین برخــی واحدها و کمبود ســوخت، 
معمــولاً بین ۶۵ تــا ۷۵ هزار مــگاوات در 

نوسان است. در مقابل، در تابستان ۱۴۰۳، 
تقاضای برق کشــور بــه بــالای ۸۵ هزار 

مگاوات برسد.
از سوی دیگر، ســاخت نیروگاه های جدید 
به دلایــل متعدد اقتصــادی، فنــاوری و 
زیســت محیطی با کندی پیــش می رود و 
ســرمایه گذاری داخلی و خارجــی در این 

حوزه کمتر از هدف برنامه ریزان است.
نکته مهم آنکه بخشــی از بحران برق ایران 
ناشی از شــدت مصرف بالاست؛ یعنی برای 
تولیــد هر واحد محصــول یا رفــاه خانوار، 
چند برابر اســتاندارد جهانی انرژی مصرف 

می کنیم.
برخی از آمارها نشــان می دهند، شــدت 
مصرف برق کشــور ۳ تا ۴ برابــر میانگین 
جهانی است. دلیل اصلی این میزان اتلاف، 
فرسودگی شــبکه، ضعف مدیریت سمت 
تقاضــا و نبــود برنامه جدی بــرای ارتقای 

بهره وری انرژی در صنایع و منازل است.
همچنیــن اوج مصرف در تابســتان عمدتاً 
به دلیل استفاده گســترده از کولر و صنایع 

انرژی بر رقم می خورد. 
در این دوره، وزارت نیــرو معمولاً ناگزیر به 
اعمال خاموشــی های چرخشــی، کاهش 
برق صنایع و اجــرای برنامه های مدیریت 
بار می شــود. صنعتگران و مردم هرســاله 
نگران تکرار این وضعیت هستند و تأثیرات 
آن در ســطح تولید ملی، تورم و نارضایتی 

اجتماعی خود را نشان می دهد.
بر اساس این گزارش، آنطور که کارشناسان 
تاکیــد می کننــد افزایش بدهــی دولت 
بــه نیروگاه ســازان و پیمانــکاران، نبود 
مشــوق های کافی برای ســرمایه گذاری 
بخــش خصوصــی، و تأخیــر در دریافت 
مطالبات از خریداران عمــده برق، همگی 
فرآیند توسعه زیرساخت های تولید را کند 

کرده اند.
به همین دلیــل، هرچند ظرفیت اســمی 
نیروگاه ها سالانه رشــدی حدود ۲-۳ هزار 
مگاوات مشــاهده می شــود، اما این رشد 

پاسخگوی افزایش سالانه مصرف نیست.

فرسودگی شبکه و تلفات بالای انتقال
از سویی دیگر شبکه برق ایران با حدود ۵۰۰ 
هزار کیلومتر خطــوط انتقال و توزیع، یکی 
از گسترده ترین شــبکه های منطقه است 

ولی با مشکل فرســودگی، تلفات بالا )تا ۱۱ 
درصد(، و نیاز به نوســازی گسترده مواجه 
اســت. تلفات انرژی نه تنها هزینه اقتصادی 
دارد، بلکه فشــار مضاعفی بــه تولید وارد 

می کند.
در خصــوص انرژی هــای تجدیدپذیر نیز 
باید اشــاره کرد که تا ســال ۱۴۰۳، سهم 
انرژی های تجدیدپذیر )مثل خورشــیدی 
و بــادی( در تأمین برق ایــران کمتر از یک 
درصد کل ظرفیــت بوده اســت. افزایش 
این سهم نیازمند سیاســت گذاری کلان، 
سرمایه گذاری وســیع و رفع موانع حقوقی 
و اقتصادی اســت. با این حال، توســعه این 
منابع می توانــد پایداری شــبکه و امنیت 

انرژی را در درازمدت تضمین کند.
برخی کشــورهای همســایه و پیشــرو با 
اجرای سیاســت های جدی صرفه جویی، 
تشــویق به استفاده از وســایل کم مصرف، 
هوشمندســازی شــبکه و واقعی ســازی 
تعرفه انرژی بر اســاس مصرف، توانسته اند 
تقاضا را کنترل کننــد. ایران نیز باید چنین 
سیاســت هایی را متناســب بــا اقتصاد و 

فرهنگ خود پیاده سازی کند.
علیرضا سهرابی، اســتاد و پژوهشگر حوزه 
انرژی الکتریکی در گفتگــو با خبرنگار مهر 
می گوید: بزرگ ترین مشــکل، شکاف میان 
رشد مصرف و توســعه ظرفیت عملی تولید 
است. چند ســال است که شــدت مصرف 

رشد ســالانه بالاتر از افزایش ظرفیت دارد. 
مشــکلاتی مثــل فرســودگی نیروگاه ها، 
محدودیت تأمیــن ســوخت و حتی عدم 
استفاده حداکثری از ظرفیت تجدیدپذیرها 
نیز در تشدید بحران مؤثر بوده اند. متأسفانه 
سیاســت های مدیریــت ســمت تقاضا و 
فرهنگ سازی مصرف بهینه هم ضعیف اجرا 
شده و فرهنگ »مصرف بی محابا« در کشور 

ما جا افتاده است.
وی در پاســخ بــه این ســوال کــه راهکار 
عملــی بــرای برون رفــت از این شــرایط 
را چــه می دانیــد؟ تصریــح می کنــد: 
واقعی ســازی تعرفه برق و هدفمند کردن 
یارانه ها، ســرمایه گذاری مؤثر در توســعه 
نیروگاه های با بهره وری بــالا و انرژی های 
نو، هوشمندسازی شــبکه، کاهش تلفات و 
آموزش عمومی برای ارتقا فرهنگ مصرفی، 
باید هم زمان پیگیری شــوند. هــر چقدر با 
تأخیر پیش برویم، زخــم ناترازی عمیق تر 
می شــود و هزینه اجتماعــی و اقتصادی 

افزایش می یابد.
به گفته این کارشناس انرژی، برق ایران در 
آستانه یک بحران ساختاری قرار دارد. حل 
آن نیازمند یک بسته اصلاحات همه جانبه 
در مدیریــت مصــرف، ســرمایه گذاری و 
فناوری اســت؛ وگرنه نه تنها خاموشــی ها 
بلکه تورم انرژی و فشــار اقتصادی بزرگ تر 

گریبانگیر خانواده ها و صنایع خواهد شد.

انرژی

برقدرتنگنایاقتصادی؛خاموشیهافقطبخشکوچکیازناترازیانرژیاست



تامکروزبهفکربازگشتبهشخصیت
»تندراستوایی«است

لس گراســمن شــخصیت خاص فیلم »تندر اســتوایی« که تام کروز 
نقشش را بازی کرد، ممکن است شخصیت اصلی یک فیلم جدید شود.

 به نقــل از وراییت، کریســتوفر مک کــواری، کارگــردان »ماموریت 
غیرممکن« گفت تام کروز به ساخت فیلمی درباره شخصیتی به نام لس 

گراسمن از فیلم »تندر استوایی« بسیار جدی فکر می کند.
کریســتوفر مک کواری، کارگردان »ماموریت غیرممکن - روزشــمار 
نهایی« در یــک مصاحبه جدید گفت که وی و کروز بحث های بســیار 
جدی درباره ساختن فیلمی مستقل بر مبنای شخصیت لس گراسمن 

داشته اند.
مک کواری گفت: گفت وگوهای من و کروز درباره لس گراسمن خیلی 
خنده دار است. خیلی درباره آن حرف می زنیم و بسیار جدی به بهترین 
راه ساخت فیلمی درباره وی فکر می کنیم. در نهایت به این بستگی دارد 
که آن شخصیت را در چه موقعیتی قرار دهیم.در فیلم »تندر استوایی«، 
لس گراسمن تهیه کننده پرحرف و بدخلقی است که برای خلق و خوی 

وحشی و دست های خیلی بزرگش شناخته می شود.
مک کواری در ادامه گفت که او و کروز با صحبــت درباره فیلم بالقوه ای 
که می توان درباره لس گراســمن ســاخت، به عنوان راه گریزی ســر 
فیلمبرداری »روزشــمار نهایی« اســتفاده می کردند و اغلب وقت غذا 

خوردن با هم درباره این شخصیت حرف می زدند.
وی توضیح داد: ما حتی به ســاختار فکر نمی کردیم، با صحنه ها بازی 
می کردیم. همین که ســر میز صبحانه نشســته ایم و برای یک دقیقه 
درباره  فیلمی که در دست ساخت داشتیم حرف نمی زدیم، واقعا کمک 
می کرد تا حس رهایی از فشار داشته باشــیم. و همین سر میز صبحانه 
حرف زدن و بازی کردن نقش او توســط تام کروز، یکــی از لذت های 
واقعی ما در زمان ساخت »روز شمار نهایی« شده بود. کاری که ما انجام 
می دادیم، برنامه ریــزی برای آینده با این فیلم بــود، در حالی که زمان 

حال خیلی سختی را می گذراندیم.

اگر همکاری مک کواری و کروز در آخرین فیلــم مجموعه »ماموریت 
غیرممکن« نشــانه ای از موفقیت داشــته باشــد، پــس فیلم »لس 
گراسمن« هم به یقین موفق خواهد شد. هشتمین قسمت از مجموعه 
»ماموریت غیرممکن« با فروش ۷۷ میلیون دلاری در طول تعطیلات 
چهار روزه این آخر هفته، موجب شــد تا بزرگترین فروش گیشه در روز 

یادبود در تمام دوران رقم بخورد.
»تندر اســتوایی« فیلمی در ژانر هجو به کارگردانی بن استیلر است که 
سال ۲۰۰۸ اکران شــد. ماجرای فیلم مربوط به چند بازیگر است که به 
جنگل های استوایی می روند تا برای نقشــی که در آینده برای بازی در 
یک فیلم پرهزینه جنگی به آنها داده می شــود، تمرین کنند. اما آنها به 
مناطق جنگی واقعی سفر کرده اند و پس از یک سری ماجرا، به سربازان 
واقعی بدل می شوند و برای زنده ماندن تمام تلاش شان را می کنند. بن 

استیلر، جک بلک و رابرت داونی جونیور دیگر بازیگران این فیلم بودند.

محمدرضا داوودنژاد: 
مردمتشنهفیلمهایصادقانههستند

محمدرضا داوودنژاد بازیگر سینما و تلویزیون با اشاره به ایفای نقش در 
فیلم »شکلات ششــم« گفت که فیلم های دفاع مقدسی باید صادقانه 

ساخته شوند.
محمدرضا داوودنژاد بازیگر ســینما درباره حضورش در فیلم »شکلات 
ششــم« به کارگردانی مهدی میرغیاثی که در جشنواره فیلم مقاومت 
رونمایی شــد، بگفت: بازخورد مخاطبانی که این فیلم را دیدند بسیار 
خوب بوده است. معمولاً کســانی که بعد از تماشای فیلم با من صحبت 

کرده اند، از دیدن آن لذت برده اند.

وی درباره چالش های ســاخت این فیلــم بیان کــرد: تهیه کننده ما 
ســیدروح الله حســینی واقعاً تحت فشــار و مضیقه مالی این فیلم را 
ساخت. با آن ارقام محدود، ســاختن چنین فیلمی واقعاً سخت بود اما 

تهیه کننده مان، تا آخر پای کار ایستاد تا امروز نتیجه فیلم را دیدیم.
داوودنژاد درباره نقشش در این فیلم توضیح داد: من در این فیلم نقش 
آدمی را بازی کردم که در سطح های مختلف فکری هربار به یک جایی 
رسیده و هربار دیدگاه جدید پیدا کرده است. این فرد متعلق به سازمان 

خاصی نبوده بلکه بیشتر به کتاب هایش تعلق داشته است.
این بازیگر درباره مهم ترین ویژگی فیلم های دفاع مقدسی عنوان کرد: 
هرچه فیلم ها صادقانه تر و رو راســت تر با مردم ارتبــاط برقرار کنند، 
تأثیرگذاری بیشــتری خواهند داشــت. مردم ما امروز تشنه صداقت 
هستند. اگر فیلمسازها با دلشان کار کنند و فیلم هایی بسازند که واقعاً 

به آن باور داشته باشند، مردم هم با آن ارتباط برقرار می کنند.
داوودنژاد در پایان گفت: مردم ما در دوران دفاع مقدس، با دست خالی 
و بدون اینکه حتی بدانند جنگ چیست، در برابر ارتش عراق ایستادند و 
آن را شکست دادند. خیلی از آن بچه هایی که شهید شدند، حتی تجربه 
جنگ نداشتند. نمی دانستند وقتی خمپاره می آید باید شیرجه بروند تا 
ترکش نخورند، اما ایســتادند چون صادق بودند. آن زمان، صداقت در 

همه چیز بود و مردم هم از این تفکر حمایت کردند.
فیلم سینمایی »شکلات ششم« به تهیه کنندگی سیدروح الله حسینی 
و کارگردانی مهدی میرغیاثــی آماده نمایش شــده و در هجدهمین 
جشــنواره فیلم مقاومت رونمایی شد. روح الله حســینی تهیه کننده 
»شکلات ششــم« پیش از این ســابقه تولید آثاری مانند »هستی« و 

»سرود پرواز« را در کارنامه داشته است.
علیرام نورایی و محمدرضا داوودنژاد بازیگران اصلی این فیلم سینمایی 
هستند که گریمشــان تداعی کننده خسرو گلســرخی و امیرحسین 
فطانت ۲ نویســنده چپ گرای قبل از انقلاب اســت. نیلوفر شهیدی، 
علیرضا مهران، زینب رفیعی و … دیگر بازیگران »شــکلات ششــم« 
هستند.فیلمنامه »شکلات ششــم« برمبنای برخی اسناد اخیراً فاش 
شده از فعالیت های چریکی نوشــته شده است و روایت آن برخلاف آثار 
مرسوم به جای نگاه بیرونی، در درون سازمان و با شکل گیری تعارضات 

داخلی فعالان چریکی می گذرد.

وزیر آموزش و پرورش خبر داد
انتشاردفترچهآزموناستخدامی
آموزشوپرورشطیچندروزآینده

وزیر آموزش و پرورش گفت: دفترچه آزمون اســتخدامی طی چند روز 
آینده منتشر می شود.

علیرضا کاظمــی در جمع خبرنــگاران در باره علت تاخیر در انتشــار 
دفترچــه آزمون اســتخدامی گفت: اشــکالاتی در دفترچــه آزمون 

استخدامی ایجاد شده بود که در حال برطرف شدن است.
وی افزود: در چند روز آینده این دفترچه منتشر خواهد شد.

وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: این تاخیــر تاثیری در زمان برگزاری 
آزمون ایجاد نمی کند و آزمون تیرماه برگزار می شود.

کاظمی درباره میزان شهریه مدارس غیر دولتی نیز اظهار کرد: شهریه 
مدارس غیردولتی براساس الگوی تعیین شده مشخص می شود.

انتقادامانیازامکانمدرسهسازیدربوستانها
عضو شورای شــهر تهران از کمک شــهرداری تهران در مدرسه سازی 
استقبال کرد و گفت: شورای شهر تهران حتما به شهرداری تهران برای 

ساخت مدرسه در هرجایی به غیر از بوستان ها مجوز می دهیم.
ناصر امانی در تذکر پیش از دســتور خود با اشــاره به سخنان شهردار 
تهران در مورد کمک شــهرداری تهران به ســاخت مدارس گفت: در 
گزارشــات از محلات کم برخــوردار همواره بیان می کنــم که یکی از 
گلایه های مردم نبود و یا فرســوده بودن فضاهای آموزشــی است که 
همگان از این کمبود باخبر هستیم؛ اما نگرانی من از این بابت است که 
فرمودند در بوستان ها قرار است مدرسه سازی کنیم که به نظرم سهوی 
بوده چرا که ما به فضای ســبز حساس هســتیم و مدرسه سازی اگر در 

فضای سبز باب شود دیگر حرکت غیرقابل کنترلی می شود.
وی با بیان اینکه فضای ســبز تهران وضعیت خوبی ندارد، ادامه داد: در 
حالی در تهران کمبود ســرانه فضای ســبز داریم که شاهد آفت زدگی 
درختان نیز هستیم و اگر مدرسه ســازی در بوستان ها اتفاق بیوفتد دو 
ایراد بزرگ دارد که اولین ایراد این است که طرح تفصیلی تهران را دچار 
تغییر می کند و دومین موضوع نیز که ارائه زمین برای مدرسه ســازی 

نیاز به مصوبه شورای شهر تهران دارد.
امانی با بیان اینکه ما حتما به شــهرداری تهران برای ساخت مدرسه در 
هرجایی به غیر از بوســتان ها مجوز می دهیم، گفت: امروز جلسه ای در 
استانداری در مورد مدرسه ســازی در تهران برگزار می شود که شورای 

شهر دعوت نیست؛ ولی باید مصوبات در چارچوب قوانین شهری باشد.
مهدی چمران رئیس شورای شهر تهران با بیان اینکه با ساخت مدارس 
موافق هستیم؛ اما دقت داشته باشــید که آموزش و پرورش امکانات و 
زمین دارد، افزود: به آقای زاکانی اعلام کردم که من با ســاخت مدرسه 
در فضای ســبز موافق نیستم و شــورا و شــهرداری می تواند با وزارت 
آموزش و پرورش همکاری کند و نیازی نیســت که وســط فضای سبز 
مدرسه بسازند البته گفتند که در آن قســمت ها درخت نیست اما کلا 

ساخت وساز در فضای سبز ممنوع است.

کرونادرراسویروسهایتنفسیشناسایی
شدهدراردیبهشتماه

در اردیبهشت ماه ســال جاری، ویروس کووید-۱۹ با ۱۰.۸ درصد در 
راس ویروس های تنفسی در گردش در کشور قرار داشت.

به منظور رصد و پایش ویروس های در گردش بیماریهای حاد تنفسی،  
دیده وری مولتی پلکس)۲۱ پاتوژن تنفسی(  در دانشگاه های منتخب 
علوم پزشکی تهران، ایران، شهید بهشتی و هرمزگان از مرداد ماه سال 

۱۴۰۲ شروع شد.
بنابر اعلام مرکز مدیریت بیماریهای واگیر وزارت بهداشــت، بر اساس 
این پایش، در اردیبهشت ماه ســال جاری، تعداد ۱۱۱ نمونه از نظر ۲۱ 

پاتوژن تنفسی، تحت آزمایش قرار گرفت.
نتایج نشــان دهنده آن اســت که ویروس کووید-۱۹ با ۱۰.۸درصد، 
رینوویروس با ۸.۱ درصد و ویروس هــای آنفلوانزا با ۶.۳ درصد در راس 

ویروس های در گردش هستند.
بنابر اعلام مرکــز مدیریت بیماریهای واگیر وزارت بهداشــت، از ۱۱۱ 
نمونه ارسالی در اردیبهشــت ماه، ۳۴ نمونه مثبت اعلام شده و دو مورد 

از ویروس HMPV نیز شناسایی شده است.

مدیرعامل انجمن حمایت از زندانیان مرکز:
انجمنحمایتاززندانیانمرکز۳۶۴۸نفر

تحتپوششدارد
مدیرعامل انجمن حمایت از زندانیان مرکز گفت که این مرکز ۳ هزار و 

۶۴۸ نفر از خانواده زندانیان را تحت پوشش دارد.

منوچهر رحمانی اظهار کرد: به مناسبت روز ۵ خرداد روز ملی حمایت از 
خانواده زندانیان مراسمی در تمام انجمن های سراسر کشور برگزار شد 
و از خانواده های زندانیان حمایت به عمل آمد. ما هم در انجمن حمایت 
زندانیان مرکز از ۵۰۰ خانواده زندانیان حمایت کردیم. این خانواده ها، 

کسانی بودند که همسران آنها به تازگی وارد زندان شده بود.
وی با بیان اینکه انجمن حمایــت از زندانیان مرکز حدود ۳ هزار و ۶۴۸ 
نفر از خانواده زندانیان را تحت پوشــش دارد، گفت: این تعداد مربوط 
به شــهر تهران اســت و کمک های انجمن حمایت زندانیــان مرکز به 
خانواده های زندانیان، کمک های معیشتی، مسکن، تحصیل  و... است 
و روانشناســان ما با این خانواده ها صحبت می کنند و به آنها مشــاوره 
می دهند زیرا چند نفر از این خانواده ها افکار خودکشــی داشــتند که 
خوشبختانه از آن پیشگیری شــد. همچنین در رابطه با ترک تحصیل 
فرزندان زندانیان نیز همــکاران ما در انجمن حمایــت زندانیان مرکز 
توانستند کمک های ارزنده ای را انجام دهند. در بحث مشاوره حقوقی 
نیز کمک هــای لازم را انجام می دهیم تا زندانیــان بتوانند از امتیازات 

قانونی استفاده کنند.
رحمانی در خصوص اشــتغال زندانیان رای باز )رأی باز شــدن زندانی 
از جمله امتیازاتی اســت که براســاس آیین نامه های اجرایی سازمان 
زندان ها و قوانین موجود، امکان مهارت آموزی و کســب درآمد را برای 
برخی زندانی های واجد شــرایط فراهم می کند(، گفت:  اتفاق جدیدی 
که در خصوص این زندانیان در سال گذشــته اتفاق افتاده و امسال هم 
ادامه دارد  و انجمن حمایت زندانیان مرکز بــه آن  ورود پیدا کرده این 
اســت که  تعدادی از زندانیانی که رای باز هستند، بعد از مدتی که دوره 
حبس شان سپری می شود و در صورتی که  مرتکب جرایم خاصی نشده 
باشــند با اخذ وثیقه لازم از این زندانیان، آنها  روزها کار می کنند و شب 
ها در کنار خانواده شان هســتند.  انجمن حمایت زندانیان مرکز حدود  

۱۲۰۰ نفر از این زندانیان را تحت پوشش دارد. 
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بهاره رهنما: 

علاقهایبهحاشیهسازیندارم

خریدار  کارگردان نمایــش »دورهمی بانوی 
اول« با تاکید بر این که در ایــن نمایش به روابط 
ســمی می پردازم گفت: رابطه سمی، یعنی عشق 
ادامــه داری که شــما مرتب آســیب می بینید و 

دوباره ادامه می دهید و دوباره آسیب می بینید.
»دورهمــی بانوی اول« داســتان مســتندگونه 
زندگی همســران ســه دیکتاتور جهانی؛ هیتلر، 
موســلینی و بن لادن اســت. بهاره رهنما، السا 
فیــروزآذر و هدیه محقق بازیگــران این نمایش 
هســتند و رضا کیانیان، هومن حاجی عبداللهی، 
ایوب آقاخانی و علی اوجی به عنوان صداپیشــه، 
گروه را همراهــی می کنند.بهاره رهنما در بخش 
دوم گفت وگواز ویژگی های اثــر جدیدش گفت 
و مســیری که از ایده تا اجرا طی کرده اســت را 
شــرح داد. در بخش ســوم و پایانی این گفت وگو 
از ایــن بازیگر دربــاره شــخصیت ها و مضامین 
نمایشنامه اش پرسیدیم. متن کامل این مصاحبه 

در ادامه آمده است.

به نظر شما بین سه شخصیتی که در نمایش 
نشــان دادید، کدام یک دیکتاتور بدتری 
بوده؟ من احســاس می کنم که شما همسر 
بن لادن را بدبخت تــر و بیچاره تر از دو زن 

دیگر نشان داده اید.
رهنما: بن لادن اصلًا هیچ بویی از انسانیت نبرده 
و هیچ وقت به انسانیت نرسیده است. لااقل آن دو 
نفر یعنی موســولینی و هیتلر یکی شان دو قطبی 
بــوده  یعنی در وجــودش یــک آدم هنرمند و به 
شدت عاشق حضور داشــته و مرد وفاداری بوده 
است.در داستان ما موســیولینی هم مرد خیلی 
جذاب و عاشق پیشه ای بوده، از این جهت که آواز 
می خوانده، ساز می زده و خیلی شخصیت عجیبی 
داشــته اســت. جفت این دیکتاتورها به هر حال 
خونخوار و دیکتاتور بوده اند، ولی راجع به بن لادن 
اصلًا من احســاس می کردم واقعاً شــیطان روی 
زمین بوده، یعنی کسی که روی بچه های خودش 
هم هیچ رحمی نداشته است. مخصوصاً بچه های 

پسرش را خیلی بیشتر اذیت می کرده است.
نمی دانم شما اطلاع داشــتید که بن لادن بسیار 
آدم تحصیل کرده و دانشگاه رفته ای بوده است. در 
نمایشنامه، السا فیروز آذر می گوید »من وقتی که 
زن بن لادن شدم، گفتم با یک پسر از یک خانواده 
خــوب، تحصیل کرده و دانشــگاه رفتــه ازدواج 
کردم«.بن لادن خیلی اهل کتــاب خواندن بوده 
و بعد به این شکل ســبعیت و خونخواری رسیده 
است. و به نظر من به عنوان نویســنده این اثر که 
به هر حال تحقیق زیادی داشــتم در این زمینه، 
به نظرم می آید که بن لادن بــه آن ایدئولوژی ای 
که درباره اش حرف می زده، خیلی ایمان نداشت؛ 

فقط خون ریختن و جلو رفتــن و فتح کردن او را 
مست کرده بود.

در این نمایش هر یک از بازیگران یک نقش 
را بــازی می کنند. اما همزمــان در بازی و 
حرکات فرمی در نقش دو زن دیگر هم فرو 
می روند. یعنی مثلا شما انگار همسر هیتلر 
و بن لادن هم هستید. چطور به این ساختار 

رسیدید؟
همین طور است، به خاطر اینکه کلًا درد مشترک 
زنان در همــه جای دنیــا و در همه آثار شــبیه 
همدیگر اســت و این هم یک بیانیــه از نمایش 
بود. برای همین اســم کتاب نمایشنامه من »اثر 
پروانه ای« اســت. زندگی ایــن دیکتاتورها همه 
روی همدیگر تاثیرگذار اســت. من می خواستم 
تمهیدی بچینم که کار از مونولوگ خارج شــود. 

علاوه بر آن، این نمایش میزانسن سختی داشت.
یعنــی ترکیبی از حــرکات موزون، موســیقی، 
خوانندگی و نوربود. همزمان که یک نفر دارد نقش 
مثلًا یکی از ایــن زن ها را بازی می کنــد، آن دو تا 
زن دیگر به واســطه آن نقــاب و فاصله گذاری که 
ما می کنیــم، در واقع زن های هم عصــر او را بازی 
می کنند. به شدت بازیگرهای من سر این موضوع 
گارد )مقاومت( داشتند و نگران بودند. مخصوصاً 
خانم الســا فیروز که ستاره اســت. می گفت چرا 
من باید در اپیزود دیگر مثلًا نقاب داشــته باشــم 
یا همراهــی کنم؟خیلــی از آنها ممنونــم که در 
نهایت به من اطمینــان کردند که ایــن کلیت را 
خیلی خوب انجام دادند و انســجام ایجاد کردند. 
خود حرکت و موسیقی شــما را به فضای آن عصر 
می برد. یعنی اعراب و آفریقایی هــای آن زمان را 
حس می کنید. واقعاً به نظر من موســیقی این کار 
مثل یکی از بازیگرانش است. الان ببینید این کار را 
من هر جایی بخواهم ببرم، می توانم بازیگر عوض 

کنم، ولی موسیقی اش را نمی توانم تغییر دهم.

جایی نوشته بود هر زمان بهاره رهنما کتاب 
می نویســد یا تئاتری روی صحنه می برد، 
حاشــیه  جدیدی برای او ایجاد می شود. 

درست است؟
در زمان اجرای نمایش »یاقوت« این اتفاق افتاد. 
نمایش »یاقوت« نمایشــی دشوار بود. تحقیقات 
میدانی آن با منابع بســیار محدودی انجام شــد، 
درباره زنــی ســرخ پوش در میدان فردوســی. 
تاکنون به شــکل خاصی به این موضوع پرداخته 
نشــده بود. ما در این اثر حتی به مــردی که این 
زن را ترک کرده و هرگز ســر قرار حاضر نشده بود 
نیز پرداختیم، که نقــش او را آقای ایوب آقاخانی 
ایفا کــرد. این موضوع جریان پیچیده ای اســت. 

نمی دانم چرا چنین اتفاقاتــی می افتد. اما از آنجا 
که انســانی باایمان هســتم، این مســائل برایم 

اهمیتی ندارد.
یکی از اساتید برجسته هنر ایران که اکنون نیز با 
حواشی متعددی مواجه شــده، جمله ای دارد که 
همیشــه تکرار می کند: »عرصه مشق، جولانگه 
ماســت«. به نظر من، ما در این جهان به ویژه در 
عرصــه هنر، مدتی مشــق می کنیــم و می رویم 
و تنها آثار مــا باقی می ماند. همچــون جمله ای 
که در نمایــش خود می گویم: »سیاســتمداران 
برای آینــدگان کار می کنند«. اتفاقــاً گاهی این 
حواشی سبب دیده شدن بیشــتر اثر می شود. اما 
واقعیت این است که کســانی که من را از نزدیک 
می شناسند، می دانند که شــخصیتی آرام دارم و 
از تنش و شلوغی دوری می کنم. حتی تماس های 
تلفنی زیادی هم نــدارم. واقعیت شــخصی ام با 
چیزی کــه از من معرفی شــده بســیار متفاوت 
اســت، علاقه ای به حاشیه ســازی ندارم. دخترم 
پریا می گوید تو زمانی که »بچه معروف« نبودی 
هم »بچه معروف« بودی. در دوران دبســتان نیز 

همیشه اتفاقات خاصی برایم رخ می داد.

از تبریکی که بــه دختران پریا گفتید، نیت 
خیر داشتید، اما باز هم خبرساز شد.

مگر ممکن است آدم با نیت شــر تبریک بگوید؟ 
برای همه حس من خیلی عجیب است. انسان ها 
باید بیاموزند که از گذشــته عبور کنند و مســیر 
جدیــد دیگــران را بپذیرند. من شــخصاً خیلی 
طرفدار فرزندآوری هســتم. بسیاری از زوج های 
اطرافم به واسطه تشــویق های من، با وجود اینکه 
قصد بچه دار شدن نداشــتند، اکنون فرزند دارند. 
رابیندرانات تاگور می گوید: تولد هر نوزاد، نشانه 
امید خداوند اســت برای اینکه انســان می تواند 
دوباره انسان باشد. همیشه دوست داشتم دخترم 
پریا خواهر یا برادری داشته باشد. اکنون، با وجود 
تفاوت ســنی، صاحب خواهری کوچک تر شده و 
مانند مــادر از او مراقبت می کند. این تجربه حس 

انسانی بزرگی به دختر من داده است.

پس تکلیف حسادت چه می شود؟
حســادت اصلًا در من وجود ندارد. شاید برایتان 
عجیب باشــد، اما وقتی چیزی را تمام کنم، واقعاً 
برایم تمام شده است. در نخستین فیلم بلندم که 
در گروه هنر و تجربه اکران شد با عنوان »عطر آخر 
اردیبهشت«، جمله ای هست که می گوید: »من 
وقتی مــی روم، جوری می روم کــه همه خودم را 
برمی دارم با خودم می برم«. وقتی در گذشته جا 
نمانده اید، محلی برای حسادت نسبت به چیزی 

که زمانی متعلق به شما بوده وجود ندارد.

دانشگاه

فرمانده دانشــگاه علوم انتظامی 
امیــن فراجــا از تغییر نــام این 
دانشــگاه به »دانشــگاه جامع و 
بین المللــی پلیس« خبــر داد و 
گفت: این دانشگاه با سابقه  بیش 
از یــک قــرن در آموزش هــای 
پلیســی، حالا با ساختاری نوین، 
در مســیر تبدیل شــدن به یکی 
از مراکز نســل چهــارم آموزش 
و دیپلماســی علمــی در حوزه 

انتظامی قرار گرفته است.
ســردار امیرحســین یاوری در 
نشســت خبری امــروز صبح با 
اشاره به سیر تحول آموزش های 
پلیســی در کشــور، بیان کرد: 
نخستین مدرســه پلیس با شیوه 
تدریس امروزی در ســال ۱۲۹۲ 
تشکیل شــد و در ادامه این روند، 
در ســال ۱۳۲۰ آموزشگاه عالی 
شــهربانی تأسیس شــد که در 
سال ۱۳۳۸ به دانشکده افسری 

شــهربانی تغییــر نام 
یافت.

داد:  ادامــه  وی 
مرکــز آمــوزش عالی 
ژاندارمری نیز در سال 
۱۳۴۷ راه اندازی شــد 
و دانشــکده کمیته نیز 

در ســال ۱۳۶۶ آغاز به کار کرد. 
با ادغام شــهربانی، ژاندارمری و 
کمیته در ســال ۱۳۷۰، نیروی 
اســلامی  جمهوری  انتظامــی 
ایران شــکل گرفت و بــه دنبال 
آن، دانشگاه علوم انتظامی نیز در 

همان سال تأسیس شد.
فرمانده دانشــگاه علوم انتظامی 
امین تصریح کرد: در سال ۱۳۸۰، 
دانشگاه پلیس با ساختاری جدید 
در قالب هفت دانشکده تخصصی 
فعالیت خود را گسترش داد و به 
عنوان یک مرکز آمــوزش عالی 
تخصصــی در حــوزه انتظامی 

شناخته شد. این روند 
تا ســال ۱۴۰۲ ادامه 
داشــت تا اینکه در این 
سال، ساختار دانشگاه 
به دو مجموعه مستقل 
تفکیک شــد و از سال 
۱۴۰۲، دانشگاه جامع 
علوم انتظامی امیــن با مأموریت 
آمــوزش در ســطوح تحصیلات 
تکمیلی و توسعه علمی در حوزه 
علــوم انتظامی بــه فعالیت خود 

ادامه می دهد.
ســردار یاوری در ادامه از تغییر 
نام این دانشگاه خبر داد و گفت: 
از یکشــنبه آینده نام دانشــگاه 
»دانشــگاه جامــع و بین المللی 
پلیس« خواهد بــود. این تغییر 
به دلیل ویژگی هــای بین المللی 
دانشگاه و فعالیت های جامع آن 

صورت گرفته است.
وی با اشــاره به دســتاوردهای 

دانشــگاه افــزود: مــا در همین 
یک ســال و اندی توانســتیم به 
رتبه هفتم دانشــگاه های جامع 
مؤسســات اجرایی ارتقــاء پیدا 
کنیــم. این مؤسســات شــامل 
حدود ۱۲ دانشگاه هســتند و با 
ارائه آمارهای عملکردی ســال 
۱۴۰۳، پیش بینی می شــود و به 
رتبه دوم یا ســوم نیز دست پیدا 
کنیم.ســردار یاوری در توضیح 
مفهوم دانشــگاه جامــع اظهار 
کــرد: در دســته بندی جهانی، 
دانشــگاه ها به پنج نسل تقسیم 
می شوند؛ نسل اول دانشگاه های 
آموزشی، نســل دوم پژوهشی، 
نسل سوم خوداتکا، نسل چهارم 
مؤثر در حکمرانی و نســل پنجم 
تمدن ساز هستند. دانشگاه جامع 
و بین المللی پلیس در حال حاضر 
در زمره دانشگاه های نسل چهارم 

قرار می گیرد.
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